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PO RAZBITJU POGAJANJ Z DELODAJALCI LETOS RAZBREMENITEV ZA 2.100 MILIJARD LIR

Sindikalna zveza oklicala Delno povračilo davkov 
splošno stavko 23. t.m. a bržkone v dveh obrokih

Oster odgovor izzivanjem gospodarjev - Lama, 
Carniti in Bcnvenulo sinoči pri Spadoliniju

RIM — Če so si italijanski de
lodajalci ut var j ali, da bodo mogli 
s svojimi neprestanimi izzivanji in 
pritiski ustvariti v sindikalnih vr
stah razdor (tudi s pomočjo dela 
sredstev javnega obveščanja, s ka 
terim razpolagajo in se je v zad
njih mesecih trudil napihovati ne
katera različna- gledanja med CGIL. 
CISL in UJLj, je prišlo včeraj za
nje bridko razočaranje. Po pred- 
sinočnjem razbitju pogajanj o stro
ških za delovno silo. ki je bilo 
naravna posledica novega izzivanja 
(kateremu je prispevalo tudi za
stopstvo javnih podjetij, ki se je 
Po vsem videzu po pomirjevalnih 
izjavah predsednika Intersinda Mas 
sacesija pokorilo trdim stališčem 
privatnih industrijcev). je že vče
raj zjutraj tajništvo enotne sindi
kalne zveze sklenilo odgovoriti s 
splošno 4-urno stavko, ki bo 23. 
hm. ohromila vse italijanske in
dustrijske obrate.

Spričo nesprejemljivih predlogov 
Confindustrie in Intersinda. ki so bi
li prozoren dokaz namena gospo 
tlarjev. da zvrnejo vso breme' za 
zajezitev inflacije in premostitev 
gospodarske krize še enkrat zgolj 
na delovne ljudi in da hkrati oši- 
bijo pogodbeno moč sindikatov, so ti 
nasprotno 'strnili vrste, pustili v 
ncmar vsa manjša nesoglasja in 
odgovorili odločno, kot že dolgo ne. 
»Zadržanje industrijcev nima nič 
opraviti s prizadevanji za zajezitev 
inflacije«, poudarja tiskovno spo
ročilo enotnega sindikalnega taj
ništva, <-grp dejansko za napad na 
pogodbene cdnose na splošno, za 
Poskus "sdjevan ia gospodarjeve 
samovolje, za politični izziv de
lavcem in sindikalnemu gibanju, za 
spodbujanje reakcionarnega politič
nega preokreta v državi*.

Tako skrajno negativno oceno 
ravnanja voditeljev Confindustrie in 
Intersinda in namen silim -aincga
gibanja, da sc' mu upira z vsemi 
sredstvi (v kratkem se bo sesialo 
enotno vsedržavno vodstvo CGIL, 
CISL, UIL, da sklepa o nadaljnjih 
akcijah) so sinoči Lama, Carniti. 
in Benvenuto posredovali tudi pred
sedniku vlade Spadoliniju Na se
stanku so mu objasnili, da ne ma
rajo vladnega neposrednega posre
dovanja med sindikati in deloda
jalci, a so hkrati zahtevali, naj iz
reče ministrski svet dokončno be
sedo o vprašanjih javnih naložb, 
cen in tarif ter davčne ra/breme 
nitve delovnih prejemkov, kar bi 
lahko posredno- vplivalo na ustva
ritev ugodnejših pogojev za obno

vitev pogaianj z delodajalci.: Dogo
vorili so se baje, da bo novi se
stanek med vlado in sindikati ko
nec meseca.

Za Spadolinija se pa stopnjujejo 
težave tudi pri splošnih smernicah 
vladne gospodarske politike, ki se 
odražajo v klestenju po socialnih 
postavkaii državnega proračuna. 
Proti večjim dajatvam , <za slabšo 
službo) v zdravstvu, skrbstvu in 
javnih storitvah narašča nezado
voljstvo ne le posameznih katego
rij, ampak širše družbene skupno
sti. Celo; odgovorni poslanci KD 
očitajo vladnim ukrepom "proti
slovnost« in "nalaganje vseh bre
men na revnejše sloje« ter napo
vedujejo popravke med parlamen
tarno razpravo. Včeraj so se na- 
dabe.vale . protestne stavke proti 
vladnim ukrepom, ki so tokrat za
jele področje okrog Bologne in Vi- 
cenze. kjer so se delavci vzdržali 
dela za nekaj ur.

Minister obljublja revizijo količnikov in od
tegljajev, Id naj bi v prihodnjem letu odvila 
davčni vijak za nadaljnjih 2.400 milijard lir

RIM — Delno povračilo davka ha dohodke (IRPEF), ki naj bi 
razbremenilo delovne ljudi krivičnih posledic inflacije in naj bi ga 
prejeli še pred koncem leta, je že predmet določenih pomislekov 
v vladnih krogih. Kot je znano, je v preteklih dneh finančni minister 
Formica nenadoma menjal svoje stališče in je predlagal (namesto 
obljubljenega znižanja davčnih količnikov) povračilo okrog 2.100 mi
lijard lir davkoplačevalcem na osnovi zvišanja davčnih odbitkov. 
Tako naj bi bruto obdavčitev na dohodke do 30 milijonov lir znižali 
za 3 odstotke, odtegljaj za ustvarjanje dohodka naj bi povišali od 
168.000 na 228.000 lir, odbitek za nezaposleno ženo pa od 108.000 
na 180.000 lir.

Toda sedaj se že - govori, naj bi to povračilo izvedli v dveh 
obrokih, češ da bi 1.600 milijard (Kolikor bi moralo znašati povračilo 
za podrejene delavce)- v decembrskih plačah spodbujalo potrošništvo 
in s- tem pospešilo inflacijo. Po drugi strani pa vlada ni gotova, da 
ima dovolj denarja v. blagajni in bi zato rada del izdatka odložila 
na januar. O tem razpravlja poslanska komisija za finance in zaklad, 
kjer so mnenja Se deljena.

Finančni minister Formica pa je včeraj v nekem intervjuju po
vedal, kako namerava voditi politiko davčne razbremenitve tudi za 
prihodnje leto. Obljubil je. da bo v ta namen predložil že pred 
koncem leta vladi in p’arlamentu zakonski osnutek s pravo revizijo 
količnikov IRPEF, ki naj bi razbremenila davkoplačevalce za 2.400 
milijard lir.

LISTINO 0 PRAVICAH MANJŠIN V ZAHODNI EVROPI BI MORALI ODOBRITI DANES

Razprava o manjšinah v evropskem parlamentu 
ob nasprotovanju konservativcev in Francozov

Italijanski socialistični poslanec Arfe je orisal listino - Pogoji, v katerih živijo 
manjšine v Evropi, niso povsod enaki - Potreba po določitvi minimalne stopnje za
ščite - Gouthier (KPI) opozoril, da je vprašanje zaščite Slovencev v Italiji še nerešeno

STRASBOURG — V državah čla
nicah Evropske gospodarske skup
nosti živi približno 20 milijonov 
pripadnikov manjšin, narodnostnih 
skupnosti različnih od matičnih na
rodov. Pogoji, v katerih živijo ti 
državljani zahodne Evrope, niso 
povsod enaki. Odtod potreba po do
ločitvi minimalne stopnje zaščite, 
ki naj bi jo uživale te manjšine v 
vseh državah, članicah EGS. To 
vprašanje je obravnaval evropski 
parlament na včerajšnji seji s po
ročilom, ki ga je podal predstav
nik italijanske socialistične stran
ke Gaetano Arfe, poročevalec o 
vprašanju listine o deželnih jezikih 
in kulturah in listine o pravicah je
zikovnih manjšin.

Sam poslanec Arfe je včeraj ugo
tovil. da je domet ukrepov evrop
skega parlamenta zelo omejen, saj 
gre za priporočila posameznim vla

dam članic in komisij, ki pač niso 
za nikogar obvezujoča. Vendar pa 
je dejstvo, da prihaja do take raz
prave na mednarodni ravni vseka
kor pomembno, saj opozarja na ob
stoj resnega vprašanja, ki se v šte
vilnih državah izraža z nespoštova
njem osnovnih državljanskih pra
vic. že to je bilo težko, kajti znano 
je upiranje nekaterih držav in vlad 
obravnavanju manjšinskega vpra
šanja. To je prišlo do izraza tudi 
v včerajšnji razpravi, ko so golisti 
in konservativci predložili skoro 30 
popravkov predlaganemu besedilu.

Sicer pa se je poslanec Arfe ome
jil na poudarjanje nujnosti popolne
ga ovrednotenja manjšinskih jezi
kov in kultur v zahodni Evropi, v 
vseh državah, v katerih manjšine 
živijo. Zavrnil pa je teze (gobstov 
in konservativcev), po katerih je 
■•Evropa samo ena«, v njej ni «je

zikovnih in narodnostnih manjšin«, | ščanja in v javnem življenju če 
ampak samo "scciame skupuosii«. I ti pogoji ne bodo dani. bodo’ rnanj-
Prav tako ni verjetna teza, da bi 
večje pravice narodnostnim manjši
nam pomenile tudi naraščanje toro 
risiične dejavnosti. Sicer pa, je 
poudaril Arfe, je ta listina umer
jena in realistična. Lahko bi pred
videli odločnejše besedilo, toda ko
misija se je odločila za besedilo, 
ki bi ga odobrili z veliko večino gla
sov in bi bilo tako bolj obvezujoče 
za vse.

O listini sami .je Arfe dejal, da 
zaščita manjšin ni samo vprašanje 
ohranjevanja zgodovinskih vrednot, 
ampak vsebuje tudi politične, in
stitucionalne in znanstvene obvez
nosti. Treba je vzpostaviti pogoje, 
da se bo kultura teh skupnosti lah
ko smotrno in svobodno razvijala, 
jeziki manjšin morajo imeti prostor 
v šoli, v sredstvih javnega obve
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SADAT0VA SMRT POSPEŠILA POŠILJKE AMERIŠKEGA OROŽJA KAIRU? ZA PREMOSTITEV TEŽKE GOSPODARSKE KRIZE

OSTER PROTEST SOVJETSKE ZVEZE ZARADI V Varšavi začeli pogajanja 
PRISOTNOSTI RADARSKIH LETAL V EGIPTU med vlado in Solidarnostjo

ZDA hočejo poudarki pomen, ki ga pripisujejo varnosti svojih prijateljev na Bližnjem vzhodu
KAIRO — Združene države Ame

rike so poslale prvi dve radarski 
letali tipa AVVACS v Egipt, kamor 
sta prileteli približno opoldne na
ravnost z ameriškega oporišča Tin- 
ker iz Oklahome. AVVACS so kot 
znano letala, ki lahko nadzorujejo 
vse. premike v zračnem prostoru

op;
ali

krogu 400 kiJometrr*** -danske, omanske in somaJske obo-
azovalci v Kairu se sprašujejo, 

ni prihod prvih dveh letal tega 
tipa začetek intenzivnih, pošiljk o- 
rožja, ki so jih ZD4 obljubile EgjpA 
tu ob podpisu campdayidskib spo
razumov. Egiptovska oborožitev je 
namreč zelo zastarela in v sedanji 
mednarodni situaciji bi predsednik 
Reagan hotel čimprej okrepiti egip
tovske oborožene sile.

Doslej še niso uradno povedali, 
katera bo naloga obeh letal, med
tem ko so tako z egiptovske strani 
kot z ameriške poudarili, da je po
sadka obeh letal ameriška. Zelo 
verjetno je, da bosta obe letali

AWACS nadzorovali libijsko - egip
tovsko mejo in bi tako lahko opo
zorili ne samo egiptovsko temveč 
tudi sudansko vlado na morebitni 
napad libijskih letal. Obe letali bosta 
tudi delovali v skorajšnjih skupnih 
manevrih, ki se jih bodo udeležile 
novembra ameriške, egiptovske, sp

rožene sile.
V pogovoru z novinarji je egip- 
vski.ppr-ambni .minister Abu Ga- 

žHfo Izjavil, da Kairo ni kupil obeh 
'letal, ternveč da njun prihod sodi 
v priprave na skorajšnje vojaške 
manevre. Prav tako ,je dodal, da 
oba AVVACS ne zadevata nakupa po
dobnih letal s strani Saudske Ara
bije. V nadaljevanju je Abu Gazala 
zanikal, da bi bile v Sudanu pri
sotne egiptovske čete ter poudaril, 
da se vojaško sodelovanje med obe
ma državama omejuje zgolj na do
bavo orožja in na izmenjavo vo
jaških izvedencev.
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Upokojenci proti vladnim ukrepom

Včeraj so sv upokojenci iz vse Italije zbrali v Rimu na protestni manifestaciji proti vladnim ukrepom o 
samoprispevkih za zdravila in za zdravniške preglede, oziroma «krivi£nemu davku na zdravje* (Foto AP)

Glasnik ameriškega veleposlani
štva v Kairu pa je s svoje stra
ni izjavil, da je prihod obeh ra
darskih letal dejanje, s katerim ho
čejo ZDA podčrtati pomen, ki ga 
pripisujejo varnosti svojih prijate
ljev na Bližnjem vzhodu.

Sovjetska tiskovna agencija Ta-’S 
je takoj reagirala na prihod ame
riških radarskih letal v Egipt ter 
obtožila ZDA, da se pripravljajo na 
vojaško pustolovščino proti Libiji. 
Predigra' takega napada bi lahko 
bfli vojaški manevri, ki bodo no
vembra na egiptovskem ozemlju. 
Nič čudnega ne bi bilo, pravi Tass, 
če bi ZDA med manevri povzročile 
incident, kot je bil tisti v Tonkin- 
škem zalivu v 60. letih, ki je dal 
Američanom povod za agresijo pro
ti Vietnamu. Tass označuje kot 
smešno trditev, č^š. da bi AVVACS 
morali služiti za preprečitev dom
nevne agresije Libije protv Egiptu 
in Sudanu. Nasprotno gre za okre
pitev. ameriške vojaške prisotnosti 
na Bližnjem vzhodu, katere namen 
% okrepiti reakcionarna režima v 
F.eiptu in Sudanu, da bi preprečili 
njun padec.

Nova egiptovska vlada je med
tem orisevia pred predsednikom re- 
nublike Mubarakom, vlada le osta
la nespremeniena, sa.i je Mubarak 
tudi na ta način hotel obdariti kon
tinuiteto egiptovske politike.

Kraigher čestital 
predsedniku Mubaraku

BEOGRAD — Predsednik pred
sedstva SFRJ Sergej Kraigher ie 
v imenu predsedstva poslal brzo
javno čestitko novemu predsedniku 
arabske republike Egipt Mohamedu 
Hosniju Mubaraku. V brzojavki je 
podčrtano prepričanje predsedstva 
SFRJ, da se bodo dobri stiki med 
državama nadaljevali tudi v pri
hodnje v interesu narodov Jugosla
vije in Egipta in tako prispevali k 
uresničevanju načel in ciljev poli
tike neuvrščenosti

Ob svetovnem dnevu hrane je 
predsednik Kraigher poslal poslani
co organizaciji OZN za , prehrano 
in kmetijstvo. V njej pozdravila 
prizadevanja organizacije, da bi 
dvignili kolektivno zavest in okre
pili akcijo v boju proti lakoti. Ju
goslavija pripisuje poseben pomen 
problemu lakote, ki prizadeva ve
lik del človeštva. V poslanici pred
sedstva SFRJ tudi podčrtujejo pri
pravljenost Jugoslavije, da tudi v

prihodnje aktivno sodeluje v boju 
proti lakoti in tako prispeva k bolj
šemu življenju vseh narodov

Poslanci odobrili 
zakon o javnem 
finansiranju strank
RIM — . Z drugim glasova

njem o zaupnici je včeraj po
slanska zbornica odobrila novi 
zakon o javnem finansiranju 
strank. Za je glasovalo 385 
poslancev KD. KPI. PSI, PSDI, 
PRI, PLI, MSI, SVP in iz 
Doline Aosta, proti 59 radi
kalcev in PDUP, vzdržalo se 
je pa 7 poslancev neodvisne 
levice. Sedaj bo moral o za
konu razpravljati še senat.

Danes predviden plenum CK PZDP - Črnoglede ocene na sestankih 
krajevnih organizacij partije * Bogdana Lisa izključili iz PZDP

VARŠAVA — Dan pred plenu
mom CK PZDP je poljska vlada 
včeraj sprejela pogajanja s pred
stavniki Solidarnosti o konkretnih 
ukrepih za premostitev izredno tež
ke gospodarske krize na Poljskem- 
Sklep je presenetil zunanje opazo 
vatce. saj je v jutranjih uvshwad- 
ni glasnik vlade izrekel ostre kri
tike na račun Solidarnosti, ki je 
pred dnevi zavrnila predlog vlade 
za ustanovitev mešane kemisije, 
katere namen naj bi bil usklaje
vanje posegov na gospodarskem 
področju. Kot dokazuje včerajšnji 
začetek pogajanj v Varšavi, pa se 
je vlada odpovedala taktiziranju 

Pred plenumom, ki bi se moral 
začeti danes in trajati dva dni, 
so se v prejšnjih dneh sestale kra
jevne organizacije poljske partije. 
Iz njihovih uradnih resolucij iz
haja velika zaskrbljenost za položaj 
v državi, pa tudi neugodna ocena
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Komisija za vprašanja gospodarske stabilizacije

Povečati izvoz - imperativ 
jugoslovanskega gospodarstva
Razprava o plačilni bilanci SFRJ za prihodnje leto

BEOGRAD — Komisija za vpra
šanja gospodarske stabilizacije pri 
zveznih družbenih svetih — ustanov
ljena nedavno na pobudo predsed
stva SFRJ, je včeraj pod predsed
stvom Sergeja Kraigherja razprav
ljala o bistvenih vprašanjih gospo
darske politike države — plačilni 
bilanci za prihodnje letq. Člani ko
misije so manj pozornosti namenili 
predloženim številkam, ampak so se 
pogovarjali predvsem o temeljnih o- 
predelitvah in ukrepih za njihovo 
uresničevanje. Zavzeli so se za re
alne račune in načrte na vseh, pa 
tudi na tem področju, oziroma za 
takšne naloge, ki jih bo mogoče tu
di uresničiti.

Čeprav so tudi na tem sestanku 
ugotovili, da je najpomembnejša na
loga povečanje izvoza, pa ni bilo 
udeleženca, ki v odprti razpravi ne 
bi poudaril nujnosti agresivnejšega 
poslovanja, namesto omejevanja, ki

IZ URADOV_ PARLAMENTARNE^ PREISKOVALNE KOMISIJE

Skrivnostno izginotje dosjeja o aferi Sindona
Gre za dokumente, ki pričajo o povezavah med Sindono, ložo P2 in mafijo

RIM — številnim zapletenim oko
nčinam afere Sindona se je pri
družila še ena skrivnost. V pra- 
v*ru slogu napete kriminalke je 
dipd zasliševanjem Rodolfa Guz
lja, bivšega odvetnika zloglasnega 
bankrot ir ja, jz uradov preiskovalne 
Parlamentarne komisije nenadoma 
'zginil izredno pomemben dosje, ki 
s° ga prizadevni milanski sodniki 
posredovali na ogled članom ko- 
niisije. Takoj, ko se je razlegla 
vest 0 kraji, je v palači San Ma- 
cuto nastal nepopisen vrvež. Na

pobudo nekaterih članov je dal 
predsednik komisije, socialist De 
Martino, zapreti vse vhode in o- 
sebno preiskati vse uslužbence ter 
tudi same člane komisije, o dosjeju 
pa ni bilo vseeno ne duha ne slu
ha. Ugotovili so, da so člani ko
misije prejeli le štiri kopije do
sjeja, medtem ko jih je bilo po
natisnjenih pet. Uslužbenci v palači 
so prečesali vsak kotiček, vsako 
mizo in celo vrt okoli palače, kljub 
sorazmerno naglem ukrepanju pa 
je spretnemu tatu očitno uspelo od

nesti dragocene papirje.
O vzrokih skrivnostne kraje, ki 

meče slabo luč ha delovanje ce
lotne komisije, je več hipotez. Ne
kateri celo menijo, da so krajo iz
vedli prav z namenom, da bi raz
vrednotili vlogo komisije, ki se je 
doslej vselej. izkazala zaradi svoje 
prizadevnosti in je bila v primer
javi z ostalibi parlamentarnimi ko
misijami zelo aktivna in prav nič 
"diskretna«. Člani komisije pa si
cer pravilno ugotavljajo, da ni 
nihče izmed njih imel interesa od

nesti dosje, ker jim je bil itak 
na razpolago in so se lahko brez 
težav seznanili z njegovo vsebino. 
In kakšna je ta vsebina? Komunist 
Sarti pravi, da gre za zelo po
membne zapise, ki so jih milanski 
sodniki sestavili na osnovi priče
vanj Guzzija, in v katerili je opi
sana vloga ubitega likvidatorja Sin- 
donove banke Ambrosoiija, vloga, 
ki zgovorno priča o velikih odgo
vornostih lože P2 in mafije, 

Zaprejradenim in potrtim članom 
komisije so solidarnost izrazili šte

vilni parlamentarci, saj je jasno, 
da grp za krajo, ki jo je izvedel 
«tujec«. Še fiosebej važna je izja
va člana komisije demokristjana 
D'Amelia, ki je govoril o neko
rektnosti nekaterih instrumentalnih 
in izmišljenih zaključkov ter potrdil 
podporo krščanske demokracije 
delu komisije. Predsednik De Mar
tino pa se je za sedaj le omejil 
na strožje ukrepe v zvezi z ogle
dom razpoložljivega gradiva komi
sije. da bi se v prihodnosti podobni 
primeri ne ponovili.

prinaša številne slabosti. Prevlada
lo je mnenje, da prvotno predlaga
na stopnja rasti izvoza v višini 7 
odstotkov ni dovolj visoka, saj je 
treba zmanjšati plačilni primanj
kljaj in stopnjo zadolženosti države. 
Seveda pa tega ni mogoče doseči 
brez bistvenega zmanjšanja notra
nje porabe, posebej splošne, skup
ne in investicijske. Prav tako je 
nujno obrzdati cene in iz njihove 
strukture odstraniti vse, kar je po
sledica nizke produktivnosti.

Zahtevali so večjo odgovornost re
publik in pokrajin pri ohranjanju 
plačilnobilančnih pozicij, pa tudi 
večjo odgovornost ZIS in Narodne 
banke Jugoslavije za zunanjo likvid
nost države. Poudarjeno je bilo tu
di, da morajo biti predvideni ukre
pi za povečanje izvoza uspešnejši 
in selektivnejši. Še vedno so pri
meri pridobivanja uvoznih pravic 
brez obveznosti za povečanje izvoza. 
Prav tako se dosledno ne izvaja na
čelo, po katerem naj bi tisti, ki u- 
stvarja.jo devize, 'z njimi tudi raz
polagali. Preobrat v gospodarjenju 
je nemogoče doseči samo z ukrepi 
gosfiodarske politike, ampak tudi z 
najširšo družbeno akcijo, predvsem 
za povečanje produktivnosti dela in 
varčevanja na vseh ravneh, (dd)

Komunist Ugo Vetere 
novi župan Rima
RIM — Z 39 glasovi komunistov, 

socialistov in pdupovcev je rimski 
občinski svet izvolil novega župana 
— komunista Uga Vetereja, ki bo 
nasledil pred kratkim umrlega Pe- 
trosellija. Trije svetovalci republi
kanske stranke so njegovo izvolitev 
podprli «od zunaj« tako, da se niso 
udeležili volitev in s tem znižali po
trebni «quorum». Vetere se je rodil 
v Reggiu Calabrii leta 1924, v KPI 
pa se je vpisal leta 1946,

določenih aspektov tako Solidarnosti 
kot vodstva PZDP. Na plenumu 
varšavskega CK PZDP so ugoto
vili, da sta gospodarska kriza in 
dejavnost najbolj skrajne struje So
lidarnosti glavna dejavnika za stop- 
njevanj® napetosti v državi, % dru- 
temumni pa je plenum v A'kršavi 
tudi zahteval od vodstva, naj po
kaže večjo odločnost. Tajnik CK 
PZDP BarcikovvskL ki se je ude
ležil sestanka, je ob tem pripomnil, 
da je to odvisno od trdnosti in 
doslednosti tako vodstva kot baze 
in da je za premostitev krize po
trebno, da se partija, ki je temelj
na postavka tega procesa, močno 
okrepi. K temu je še dodal zelo 
stvarno ugotovitev, da «bo to mo
goče samo pod pogojem, da PZDP 
ponovno pridobi zaupanje družbe.«

Precej črnogledo je tudi poročilo 
CK v Gdansku. Tam so poudarili 
zadnje statistične podatke, po ka
terih se proizvodnja v državi stalno 
niža, kot se zmanjšuje tudi raven 
življenjskega standarda. Položaj na 
tržišču je skrajno neugoden in ne
stabilen. kar vedno bolj obreme
njuje življenjske pogoje Poljakov. 
V Gdansku so tudi sprejeli odlo
čitev, da izločijo iz partije vpliv
nega sindikalnega vodjo Bogdana 
Lisa, ki je sedaj odgovorni za 
zunanje zadeve pri Solidarnosti. 
Ta sklgp so sprejeli po pogovoru s 
sindikalistom, v okviru katerega 
so ugotovili, da je njegova dejav
nost v nasprotju s partijskimi dolo
čili. Vest o izključitvi Lisa iz ko
munistične partije je agencija PAP 
sporočila ob uri. ko so se v Var
šavi začela pogajanja med vlado in 
Solidarnostjo,

Mimo tega sklepa, o katerem ni 
še znana ocena Solidarnosti, se 
vsekakor v opazovalcih utrjuje 
mnenje, da člani PZDP še vedno 
niso izdelali učinkovite in stvarne 
strategije za izhod iz krize. Še 
vedno se namreč omejujejo le na 
kritične in zaskrbljujoče ocene po
ložaja v državi, ne da bi pripra
vili akcijski program. Vedno bolj 
jasno_ tudi paslaja, da je brez so
udeležbe Solidarnosti sama partija 
nezmožna temeljite obnove tako na 
gospodarskem kot na družbenem 
področju. V tem smislu je tudi ra
zumeti izjavo člana CK in podpred
sednika vlade Rakovvskega, ki je 
delavcem v železarni Lenin v Novi 
Huti še posebno poudaril nujnost, 
da se ustanovi široka nacionalna 
fronta, pri kateri naj sodelujejo 
vse družbene sile.

šinski .jeziki s časom zapisani pro
padu in večine bodo nosile za to 
odgovornost, tudi glede na dejstvo, 
da v čedalje večjem poudarjanju 
evropske integracije ni mogoče 
misliti na politiko zatiranj in od
rekanja pravic večiim ali manjšim 
skupinam samo zato. ker govorijo 
jezik, ki je drugačen od večin
skega.

V razpravi so jasno prišle do iz
raza centralistične težnje franco
ske politike. Skoraj vsi francoski 
predstavniki nasprotujejo temu 
predlogu. Vložili so vrsto amand
majev in njihovo zadržanje .je bilo 
jasno. V imenu socialistične sku
pine je zahod oonomški poslanec 
Schvvenke dejal, da »skoraj vsi* 
socialisti (razen francoskih' sogla
šajo s tem predlogom. Francoski 
komunisti so napovedali, da oedo 
ob glasovanju "odsotni«, golisti so 
se izrekli proti listini, razen če 
večina ne bi sprejela njihovih pred
logov. Težave so tudi v Veliki Bri
taniji. kjer konservativci, povsem 
v skladu s politiko Margaret Tha
tcherjeve nasprotujejo vsakršnemu 
priznanju pravic manjšinam. Zato 
pa pripisujejo toliko večji pomen 
tej listini predstavniki republike 
irske, ki so zahtevali in dosegli, 
da bo listina uradno obiavljena tu
di v njihovem jeziku, ki sicer ni 
eden od sedmih uradnih jezikov ev
ropskega parlamenta.

Od italijanskim predstavnikov naj 
omenimo poseg demokristianke Pao
le Gaiotti De Blase, ki je Doclnrla 
Arfejevo poročilo in se še zlasti 
zavzela za predšolsko vzgojo v ie- 
zikih manjšin. Prav tako ie nodnrl 
listino komunist Gouthier. ki je tu
di omenil, da ie vprašan;e zaščite 
Slovencev v Italiji še vedno nere
šeno.

LišHrro o manjšinah bodo verjet
no odobrili danes. Na osnovi dose- 
daniih izjav ie verjetno, da ne bo 
prišlo do snrememb v prvotnem be
sedilu in da bo listina odobrena z 
veliko večino g'asov.

BOJAN BREZIGAR

Cccovini in manjšine
STRASBOURG - Tržaški župan 

Manlio Cecovini je o listini p pra
vicah manjšin govoril v imenu li
beralne in demokratske skupine v 
evropskem parlamentu. Dejal je, da 
soglašd s predlogom, razen z ne
katerimi aspekti. Predvsem pa je 
poudaril, da so v Italiji <tv veliki 
meri* manjšinam pravice ie zago
tovljene, kar velja tudi za edeželo, 
iz katere prihajam». Cecovini sogla
ša s poukom jezikov in v jezikih 
manjšin (čeprav menda še ni spro
žil vprašanja pouka slovenščine v 
italijanskih šolah), da soglaša z za
gotovitvijo manjšinam pravice pri
stopa k sredstvom javnega obvešča
nja, da soglaša z javnim finansi
ranjem manjšinskih organizacij, da 
pa je pravica do rabe jezika manj
šin v javnosti nepraktična, teorična 
in da je ni mogoče izvajati, «poseb
no če zadeva nekaj tisoč oseb v 
primerjavi s SO-milijonskim naro
dom». Tu je treba najti neko mero 
in nekaj razumevanja, saj abstrak
tno priznavanje pravic lahko pome
ni le ^Babilonijo jezikov», Pomislite 
samo. pravi Cecovini, na sodno ob
ravnavo do vrhovnega sodišča. Ce 
dovolimo manjšinam, da uporablja
jo svoj jezik, predstavlja to ogrom
ne stroške. Poleg jasnega stališča, 
da je mogoče rabiti jezik manjšin 
samo na krajevni ravni in da jezik 
manjšine v nobenem primeru ne 
more zamenjati uradnega jezika, ki 
ima vsekakor prednost, je treba 
vedno upoštevati, da pač državna 
skupnost ne more prenašati velikih 
finančnih bremen za majhno število 
ljudi. Cecovini ni povedal — morda 
zato, ker je bil njegov poseg tsplo- 
šen* in «načelem> — koliko dernrja 
bi lahko država potrošila, recimo, 
za kaprice *nekaj tisoč» Slovencev, 
ki hočejo uveljaviti svoj jezik v 
odnosih s ašO milijonskim narodom*.

•'»"■"•'IH!........... ..

Nobelova nagrada 
Eliasu Canettiju

STOCKHOLM — Letošnji Nobelov 
nagrajenec za literaturo je bolgar
ski pisatelj Elias Canetti, sicer bri
tanski državljan. Zbor švedskih a- 
kademikov je v utemeljitvi nagrade 
napisal, da Čanettijevo delo označu
jejo širokoglednost, idejno bogastvo 
in umetniška moč. Satirična ostrost 
pri opazovanju človeške narave, 
nasprotovanje vojni in uničevanju, 
grenkolm ob ugotavljanju kratko
trajnosti življenja, je še rečeno v 
utemeljitvi, so glavne značilnosti 
njenovih zapisov.

Najvažnejše literarno delo Elia
sa Canettija je roman JDie Blen-

dung» (Omama), ki je izšel leta 
1035 in je, po mnenju švedskih aka
demikov, uvod v poglobljeno študi
jo o izvorih in izoblikovanju mno
žičnih gibanj in o njihovem vplivu, 
študijo, ki jo je Canetti objavil leta 
1960 — po desetletnih raziskavah — 
v knjigi tMasse und Macht» (Masa 
in moč). Gre za edinstveno delo, je 
rečeno v utemeljitvi, človelca enci
klopedičnega znanja, ki zna vzbudi
ti nešteto misli o človeškem obna
šanju kot delu širše mase.

Elias Canetti bo prejel milijon 
švedskih kron, oziroma okoli 315 
milijonov lir.
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Včeraj začeli razdeljevati po domovih 
obrazce za splošni popis prebivalstva

Osrednji statistični zavod letos zelo poenostavil vsa vprašanja 
Od'popisovalca moramo zahtevati tudi slovensko popisno polo

V Italiji je včeraj stekel popis 
prebivalstva in gospodarskih dejav
nosti, ki bo do približno desetega 
novembra zaposlil nad sto tisoč po
pisovalcev in javnih uslužbencev. 
Ljudsko štetje, ki se odvija vsakih 
deset let, je kot vedno sprožilo ve
lik birokratski mehanizem, ki bo 
stal državo, oziroma državljane, nad 
140 milijard lir. Včeraj so se popi
sovalci srečali z občinskimi usluž
benci in funkcionarji, ki so jim 
dali zadnja navodila v zvezi s po
pisom, ponekod, zlasti v okoliških 
občinah, na Krasu in v predmestjih, 
pa so že začeli z razdeljevanjem 
popisnih pol po domovih. V sredi
šču mesta pa se bo akcija razdelje
vanja popisnih pol začela v bistvu 
danes in bi morala po predvideva
njih trajati približno teden dni.

Po zakonu morajo popisovalci o- 
sebno izročiti popisni obrazec dru
žinskemu poglavarju ali v njegovi 
odsotnosti drugemu družinskemu 
članu in le v izjemnih primerih, ki 
pa jih pravilnik formalno ne pred
videva, lahko izročijo popisnico bliž
njemu. Ob prejemu pole je treba 
vsekakor podpisati posebno potrdilo. 
Vsak popisovalec mora imeti vedno 
pri sebi izkaznico z osebno fotogra
fijo. Pobiranje izpolnjenih popisnih 
pol se bo začelo v torek, 27. okto
bra. Kar zadeva izpolnjevanja vpra
šalnih pol letos res ne bi smelo bi
ti posebnih težav, saj je ISTAT v 
primerjavi s prejšnjim popisom ze
lo poenostavil vsa vprašanja. Vse
kakor za vse informacije in dodat
na pojasnila v zvezi z vprašanji se 
lahko obrnemo na popisovalce, ki 
nas bodo obiskali po 27. oktobru. Do 
tedaj lahko izpustimo tista vpraša
nja, za katere imamo dvome ali pa 
smo negotovi. Nanje bomo odgovo
rili s pomočjo popisovalcev. Ponov
no opozarjamo vse, da bodo vsi od
govori ostali tajni in da služijo 
ISTAT le za statistične namene. 
Ime in osebni podatki, ki jih bomo 
napisali na popisni poli, na pride
jo v poštev pri splošnem štetju, a 
služijo le krajevnim statističnim u- 
radom, da po končanem popisu ne
posredno preverijo, če so vsi držav
ljani sodelovali pri štetju.

Ob vstopu v stanovanje moramo 
od popisovalca takoj zahtevati po
leg italijanske, tudi slovensko popis
no polo. Če je nima, ne bomo spre
jeli samo italijanske in mu bomo 
rekli, naj še vrne z obema. Vseka
kor letos v zvezi s tem ne bi sme
lo biti posebnih težav, saj šo nam 
tudi včeraj odgovorni organi ponov
no zagotovili, da je slovenskih pol 
čisto dovolj. Upamo le, da so pri
stojne oblasti tudi primemo poraz
delile slovenske pole po vsem teri
toriju tržaške pokrajine.

Nekateri bralci so nas včeraj o- 
pozorili, da niso vsi popisovalci do
bro poučeni o pravni veljavi sloven
skih in italijanskih popisnih pol. Z 
naše strani poudarjamo, da so nam 
na prefekturi in na trgovinski zbor
nici izrecno povedali, da so sloven
ski obrazci uradni, poleg teh pa 
moramo od popisovalca sprejeti tu
di italijanskega. Izpolnili in podpi
sali pa bomo samo slovenskega, i- 
talijanski formular pa bomo vrnili 
neizpolnjen.

Telefonski popis
Vsakomur se lahko zgodi, da se 

za trenutek oddalji od doma, tudi 
če je v teku splošni popis prebival
stva. Tako bralke iz Katinare ni 
bilo doma prav v trenutku, ko ji 
je hotel popisovalec izročiti popisni 
poli. Nebodigalen se je slednji čez 
nekaj časa zopet oglasil (a tokrat 
po telefonu) in zahteval od gospe 
nekatere osebne podatke v zvezi s 
popisom. Torej kar telefonsko, kar 
zahteva gotovo najmanj truda. Go
spa je sprva nič hudega sluteč *na 
sedla» prošnji človeka, ki je izjavil, 
da govori v imenu statističnega ti
rada, nato pa je razumela njegove 
namene in ga posvarila, naj se vrne 
s polami. Zanimivo bo videti, če bo 
bralka lahko dobila v roke obrazce 
in jih nato sama izpolnila.

čilo, v katerem kritično ocenjuje 
delovanje strankinega vodstva, ta
ko na deželni, kot na pokrajinski 
ravni. «Verticistično vodenje stran
ke, je rečeno v sporočilu, neskli- 
cevanje deželnih, oziroma pokrajin
skih svetov, neizpolnjevanje statu
tarnih določil, vsiljevanje ideološko 
opredeljene politične linije ter ne
brzdano stremljenje po vstopu v 
deželni odbor, so politična dejstva, 
ki jasno dokazujejo voljo sedanje
ga političnega vodstva, ki trmasto 
zasleduje le cilj političnega zavez
ništva s KD. Predstavniki leve 
struje opozarjajo strankino vodstvo, 
je nadalje rečeno v tiskovnem spo
ročilu, da ne bodo nikoli pristali 
na noben morebitni strankin vstop 
v deželni odbor, če ne bo o tem 
prej debatiral in odločal deželni 
svet SSk ter če ne bo sedanje 
vodstvo zamenjala večina, ki bo

izraz vseh sil, ki so prisotne v 
stranki in s tem sklepom omogo
čili tudi na občinskih ravneh se
stavo novih odborov*.

Deželni odbor odobril 
popravke k proračunu

Na predlog odbornikov Zanfagni- 
nija in Colonija je deželni odbor o- 
dobril popravke, ki se nanašajo na 
proračun za tekoče leto. Popravki 
proračuna so bili nujni, saj je zna
no, da je vlada zmanjšala proračun 
naše dežele za 21 in pol milijard 
lir,

V nadaljevanju seje deželnega od
bora sta odbornika Zanfagnini in 
Coloni poročala o pripravi program
skih dokumentov za dela v triletju 
1982-1984.

V OBRAMBO DELOVNIH MEST
r\ % *
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Delavci avtonomne tržaške pristaniške ustanove so včeraj stavkali in protestirali proti naklepanim u- 
krepom, da bo moralo okrog 200 delavcev, ki so jih v službo sprejeli na podlagi zakona 285, na cesto. 
Najprej so zjutraj priredili protestno zborovanje ob sedmem pomolu, ko se je tam mudil minister za tr
govsko mornarico Mannino, pozneje pa so še za nekaj časa ustavili promet na Nabrežju pred hotelom 
Exceisior, kjer je bil minister na delovnem kosilu. S to akcijo so podkrepili zahteve po razvoju tržaš

kega prist anišča in nastopili proti morebitnim odpustom

OB VČERAJŠNJEM OBISKU MINISTRA ZA TRGOVSKO MORNARICO

Vprašanje tržaškega pristanišča 
reševati v duhu državnih interesov

Minister Mannino prisostvoval zjutraj splavitvi novega to
vornega splava - Ogorčen protest pristaniških delavcev

Polemična nota 
leve struje SSk

Leva struja Slovenske skupnosti 
je poslala v objavo tiskovno sporo

Minisjter Mannino t

Včeraj je bil v našem mestu na 
neuradnem obisku minister za tr
govsko mornarico posl. Mannino. 
Že zjutraj se je srečal z raznimi 
predstavniki pomorskega sektorja, 
nakar .je bil tudi na obisku v pri
stanišču, da bi prisostvoval spla
vitvi novega tovornega splava «So
ča r 4*. Za to priložnost so se zbra
li ob sedmem pomolu številni pred
stavniki oblasti, med temi prefekt 
Marrosu. kvestor Bartolini. pred
sednik deželnega sveta Colli. pred
sednik pristaniške ustanove Zanet 
ti in pa predstavniki genovske druž
be. ki je dala naročilo za izgrad
njo splava. Genovska družba So- 
comar se namreč specializira v iz
gradnji ogromnih tovornih splavov, 
katerih nosilnost je kar 11 tisoč 
ton. zadnjega pa so izdelali prav 
v tržaškem arzenalu.

Ob sedmem pomolu na so se 
zbrali tudi številni pristaniški de
lavci s transparenti, da bi prote
stirali proti sedanji politiki vlade 
in zahtevali jamstva za razvoj tr
žaškega pristanišča. Protest je bil 
zelo bučen, tako da nihče od poli
tičnih predstavnikov ni mogel do 
besede in je tradicionalna stekle 
niča perečega vina kar »nesloves- 
no» treščila ob novi splav. Mini
ster Mannino se je nato na kratko 
pogovoril z delavci. Ti so pred 
vsem zahtevali, da tržaška prista
niška ustanova ne odpušti približ
no 200 mladih delovnih moči. ki so 
jih vzeli v službo v smislu zako
na 285 s terminskimi pogodbami. 
Sindikalne organizacije so dobile 
junija letos zagQtovilo. da bodo 
delavci ostali na svojih mestih, 
vendar sedaj kaže, da ne bo tako. 
Delavci so tudi zahtevali jamstvo 
za letošnje plače, kajti do konca 
leta je za to potrebnih 9 milijard,

ki jih pristaniška ustanova nima.
Minister Mannino je razkačenim 

delavcem odgovoril, da ni zvedel 
nič novega in dobro ve. v kakšnem 
katastrofalnem finančnem položaju 
je tržaško pristanišče. Izrazil je u- 
panje, da bodo do konca leta re
šili najbolj pereča tekoča vpraša
nja. vendar .je treba tudi tržaško 
pristanišče obravnavati v vsedržav
nem okviru. Pristanišče mora biti 
namreč produktivno in vključeno v 
industrijsko strukturo. Sicer pa je 
danes v Italiji nemogoče dajati ka
kršnekoli obljube, saj država pre
življa težke čase. Vlada si sicer 
prizadeva rešiti vsa vprašanja, 
vendar je poudaril, da se mora 
Trst zavedati, da spada v vsedr
žavni okvir in tako je treba nje
gove B gospodarske probleme tudi 
obravnavati.

Te ali podobne trditve je mini
ster za* '"trgovsko mornarico pono
vil tudi na popoldanskem srečanju 
s časnikarji. Dejal ie, da ie tre
ba utrditi in dopolniti finančni po

ložaj pristaniške ustanove in pri
stanišču vrniti nekdanjo vlogo, ven
dar samo pod pogojeni, da bo pro
duktivno. Trst ima sicer svoja spe
cifična vprašanja, k reševanju le- 
teh pa je treba pristopati s širšo 
vsedržavno optiko, kajti vsaka in
vesticija mora biti državnega in
teresa. Govor je bil tudi o premo
govnem terminalu, ki ima smisel, 
da se ga ustanovi, čeprav je tre
ba tudi na to vprašanje gledati 
skozi oči interesov Italije. Nevar
no bi bilo, je dejal minister, ako 
bi predimenzionirali celotno stvar, 
kot se je to zgodilo ob vprašanju 
petroleja. Sicer pa ie premogovni 
terminal v Trstu uresničljiv, ker 
je treba danes premog zaradi zna
ne energetske krize uvažati. Do
graditev tertnirtala' pa Pi: bila se
veda spodbuda za graun jo tudi osta
lih infrastruktur. Ministei je svo
je izvajanje 'Zaključil ’z obljubo; ufla' 
bo vsej stvari pozorno sledil in da 
bo v kratkem spet v Trstu na po
govorih.

PROTI OBOROŽEVALNI TEKMI V SVETU

Na Krasu pripravljajo 
manifestacijo za mir
Sekcije KPI iz Devina - Nabrežine, Zgonika, Proseka - Kon- 

tovela in Križa so v sredo zvečer priredile v kriškem Ljudskem 
domu množični sestanek, ki so se ga udeležili zastopniki kar 
sedemindvajsetih družbenopolitičnih organizacij, strank, uprav 
in društev, ki delujejo na področju zahodnokraškega rajona ter 
repentabrske, zgoniške in devinsko - nabrežinske občine. Kot je 
razvidno iz vabila, ki so ga prejele povabljene slovenske in ita
lijanske organizacije in kot je v imenu pobudnikov srečanja pou
daril uvodoma Miloš Budin, je nujno in potrebno, da se tudi pri 
nas ustvari množično demokratično gibanje za mir in popušča
nje napetosti v svetu, ki jo povzroča vse večja oboroževalna tek
ma med velesilami. Na tem področju, je med drugim poudaril 
Budin, je vprašanje miru in mednarodnega sodelovanja še toliko 
bolj pri srcu, odprta meja med Italijo in Jugoslavijo in prijatelj
sko sodelovanje med tema dvema državama, z različno družbeno 
ureditvijo, dokazujeta, da je mogoče reševati mednarodne spore 
na prijateljski način. Zato čutimo potrebo, je zaključil Budin, da 
prispevamo svoj delež v borbi za mir v svetu ter da postanemo 
aktivni del tega množičnega gibanja, ki se danes poraja tudi 
drugje po Evropi in v svetu.

V ta namen je prišla na dan zamisel, da bi organizacije in 
prebivalstvo tega predela tržaške pokrajine priredili enotno ma
nifestacijo za mir proti oboroževalni tekmi, ki grozi s svetovno 
katastrofo. Manifestacija, ki bi ponovno potrdila željo Slovencev 
in Italijanov, da v miroljubnem in prijateljskem sožitju gradijo 
boljšo bodočnost. Zastopniki prisotnih organizacij so pozitivno spre
jeli namene prirediteljev srečanja in se obvezali, da more do take 
manifestacije manifestacije priti in to tudi čimprej. Pokrovitelj
stvo in organizacijo te množične manifestacije si je zdaj prevzel 
enotni odbor, ki ga sestavljajo zastopniki vseh prisotnih organi
zacij. Omenjeni odbor se bo sedaj sestal v torek, 20. oktobra, ob 
20.30 v kriškem Ljudskem domu.

DELAVCI EAPT DEMONSTRIRALI PRED SEDEŽEM USTANOVE

DELOVNE KADRE V LUKI 
JE POTREBNO POMLADITI

Mlado delovno silo hočejo po dveh letih odsloviti
Ob včerajšnjem obisku ministra 

za trgovinsko mornarico Mannina 
v našem mestu so uslužbenci avto
nomne pristaniške ustanove uprizo
rili bučen protest zoper zavlačeva
nje pristojnih rimskih oblasti pri 
reševanju delavskih problemov v 
naši luki. Ob 13. uri so se name
ščenci EAPT zbrali na skupščini 
in za dve uri prekrižali roke ter se 
po skupščini razgrnili pred sede
žem luške ustanove. Ravno tedaj 
je bila v teku seja njenega uprav
nega sveta, med katero so obrav
navali pekoče vprašanje mladinske
ga zaposlovanja.

Stavki je botrovala odločitev EA 
PT, da se začasno zaposlena mla
da delovna sila. ki je doslužila dru
go leto, preprosto odpusti. Stvarno 
gre torej za problem pomlajevanja 
pristaniških kadrov oziroma naje
manja mladih moči, ki so brez za
poslitve. Stavkajoče delavstvo se je 
v sprevodu odpravilo v mestno sre
dišče, nato pa se je zbralo pred 
sedežem luške ustanove! Slednja je 
tedaj obravnavala problem, ali naj 
se začasno zaposleni mladi sili slu
žbeno mesto ohrani šč’ 'za nadalj
njih šest mesecev. V trenutku, ko 
beležimo to vest, je seja še vedno 
v teku, zato ne vemo za njen izid.

Pripomniti velja, da so uslužben
ci EAPT uprizorili podoben pro
test že približno pred dvema te
dnoma. Poleg vprašanja mladinske 
zaposlitve so si zastavili cilj, da s 
takšnimi in podobnimi pobudami o- 
pozorijo javnost na nujo po čim
prejšnjem ponovnem vsestranskem 
zagonu luških dejavnosti v korist 
celovitega gospodarstva na Trža
škem. Ta cilj menda ne bo kar ta
ko lahko doseči, če upoštevamo be
sede ministra Mannina: dejal je na 
primer, da je za izgotovitev suhega 
doka potrebnih kar še 34 milijard 
lir, potem ko je bilo v ta namen 
nakazanih že 45 milijard, a finanč
na razpoložljivost državne blagajne 
— je pripomnil minister — je po
manjkljiva.

va lahko vpiše rta pomorsko akade
mijo v Livornu, oziroma da se lah
ko prijavi k sprejemnim izpitom za 
šolsko leto 1981-1982.

Skratka, gre za primer, ki ga v 
Italiji še ni bilo, saj bo od sedaj 
imela tudi ženska možnost posvetiti 
se vojaški karieri.

Tržačanka 
Bussanijeva 
lahko študira 
na pomorski 
akademiji

Kaže, da se je trnova pot mlade 
Tržačanke Diadore Bussanijeve, ki 
hoče po vsej sili študirati za ofi
cirja italijanske mornarice, ugodno 
končala. Po dolgih sodnijskih peri
petijah, ko so ji nekatera sodišča 
priznavala pravico do študija, dru
ga pa ne, je prišla še ena raz
sodba in kaže, da bo vendarle do
končna. Deželno upravno sodišče iz 
Firenc je namreč še enkrat potrdilo 
svoj zadnji, sklep, da se Bussanije-

Sporazum
med mirafflarskim
centrom in Kuvajtom

Ravnatelj miramarskega medna
rodnega centra za teoretsko fiziko, 
Nobelov nagrajenec prof. Abdus Sa
lam in ravnatelj kuvajtskega skla
da za znanstveni razvoj prof. Adnan 
Al - Aqeel sta včeraj dopoldne pod
pisala sporazum o medsebojnem so
delovanju med obema ustanovama. 
Sporazum razširja doslej že itak do
bre stike med miramarskim cen
trom in Kuvajtom, -saj je tukajšnji 
center dolgo let sodeloval s ku
vajtsko univerzo, omogočil pa bo še 
večjemu številu znanstvenikov iz 
arabskih in islamskih dežel udele
žbo pri znanstvenih dejavnostih tr
žaškega centra.

Z VČERAJŠNJE SKUPŠČINE NA SEDEŽU FLM PRI D0MJU

Delavcem CAA v prvi vrsti 
zajamčiti stalno zaposlitev

Za nadaljnji obstoj miljske ladjedelnice je nujno 
treba ustanoviti mešano družbo Fincantieri-Friulia

Včeraj dopoldne je bila na sede
žu kovinarskega sindikata ori Do- 
mju delavska skupščina, med ka
tero so predstavniki pokrajinskega 
tajništva enotne sindikalne zveze 
CGIL, CISL, UIL in pokrajinskega 
ter deželnega vodstva FLM sezna
nili uslužbence miljske ladjedelni
ce Cantieri Alto Adriatico z izidom 
torkovega sestanka na ministrstvu 
za državne soudeležbe: sestanek, o 
katerem smo bežno poročali že vče
raj. .je bil posvečen vprašanju na 
daljnjega obstoja obrata CAA.

V Rimu so se dogovorili (Fin- 
cantieri, omenjeno ministrstvo in 
deželni odbor Furlanije - Julijske 
krajine), da bo treba 329 delavcev 
miljske ladjedelnice, ki so že od 
letošnjega februarja v dopolnilni 
blagajni, zaposliti — očitno začas
no — v tako imenovanih javnih 
podjetjih na Tržaškem (ki jih nad
zoruje zavod za industrijsko obno
vo IRI). Obenem so se domeniti, 
da .ie potrebno ustanoviti javno 
mešano družbo Fincantieri - Friu- 
lia, ki naj bi v prihodnosti uprav
ljala ladjedelnico; Fincantieri bi v 
tem primeru prevzela 51: deželna 
finančna družba F-JK Friulia pa 
49 odstotkov delniškega paketa. Z 
ustanovitvijo takšne mešane druž 
be — je rečeno v tiskovnem spo
ročilu FLM — bi v omenjenem milj- 
skem obratu lahko nadaljevali in
dustrijsko proizvodnjo, kar bi za
gotovilo ohranitev zanos! enostne 
ravni, pa tudi nadaljevanje indu
strijskih tradicij v tržaški pokra
jini.

Spričo hude krize, ki tare ladje
delništvo v Furlaniji - Julijski kra
jini in ki .ie sad nemarne politike 
rimske vlade do tukajšnjih gospo
darskih problemov, pa tudi zaradi 

"mlahavosti prvotnega načrta Fin
cantieri, po katerem r.aj bi v mil.j- 
ski ladjedelnici v bodoče izdelovali 
tesarske izdelke za potrebe ladje
delnice v Tržiču in Tržaškega ar
zenala Sv. Marko, so na skupščini 
FLM izrazili mnenje, da bi napo
vedana mešana družba za upravo 
ladjedelnice morala sprožiti proiz
vodnjo tudi na takšnih področjih, 
ki niso vezana na ladiedelsko-me- 
hanske dejavnosti, vendarle v sklo
pu delokroga državnih soudeležb.

Na skupščini ie bila vsekakor po
trjena volja, da se obvaruje za- 
poslenostna raven in da se v Mi
ljah ustanovi proizvodna družba 
IRI. Poleg tega so udeleženci skup
ščine zahtevali, naj pristoina de
želna oblast prepreči obubožan je 
industrijskih dejavnosti v tržaški 
pokra jinf^tflk.šfriTnkTfflBijnir U MM# 
poleg zagotovitve službenih mest 
pripomorejo tudi k preuravnovese- 
niu tako imenovanega' teritorija,- 
Delavci in sindikati — ie še reče
no v sporočilu — se bodo na vsak 
način soočili s političnimi silami in

socialnimi dejavniki z namenom u- 
stvariti kar najširšo solidarnost 
okrog problema miljske ladjedelni
ce. Takšno soočenje bi bilo naj
bolj primerno v prostorih miljske- 
ga županstva.

Konferenca o ureditvi 
parka ob Timavi

Ob izviru Timave načrtuje devin
sko - nabrežinska občina ureditev 
posebnega parka. Da bi podrobneje 
seznanila širšo javnost s temi načr
ti, bo uprava priredila konferenco, 
na kateri bodo govorili predstavniki 
občine ter razni strokovnjaki. Kon
ferenca bo jutri, ob 18. uri na se
dežu novega družbenega središča 
v Naselju sv. Mavra pri Sesljanu. 
O tem vprašanju bo prvi govoril 
dr. Franco Perco, predstavnik za
druge Naturstudio iz Trsta, ki je 
izdelala študijo o naturalističnem 
načrtovanju občinskega ozemlja. Z 
upravnega vidika bo o pobudi go
voril občinski odbornik Marino Voc- 
ci, za njim pa predsednik družbe
nega sklada delavcev štivanske pa
pirnice Giuliano Goat, ki je dober 
poznavalec tega vprašanja ter glav
ni zagovornik ustanovitve parka ob 
Timavi.

• Miljska občina in kiajevni svet 
za Žavlje, štramar in Rabojez pri
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VČERAJ MED OPOLDANSKIM ODMOROM

POŽAR V PROSTORIH SINDIKATA UIL
Ogenj je bil po vsej verjetnosti podtaknjen - Tržaška 
tajništva CGIL, CISL in UIL obsodila podlo dejanje

Včeraj okrog 14. ure sta stanoval 
ca, ki prebivata nad uradi sindika 
ta UIL na Trgu Papa Giovanni 
XXIII 6, zaznala vonj po ognju in 
dimu, ki je prihajal iz spodnjih pro
storov. Takoj sta obvestila vratar
ja stavbe in skupaj so vstopili v 
prostore sindikata v drugem nad
stropju, kjer je v sobi 38 gorelo. Z 
nekaj vrči vode so ogenj pogasili 
in poklicali policijo.

Na kraj požara so prišli agenti 
letečega oddelka tržaške kvesture, 
ki so ugotovili, da je bil ogenj po 
vsej verjetnosti podtaknjen. Goreti 
je namreč pričelo na dveh straneh 
pisalne mize, na kateri je bilo zlo
ženih precej časopisov in najrazlič
nejših formularjev.

Domnevo, da je bil ogenj podtak
njen, potrjuje tudi ugotovitev agen
tov, da so neznanci vlomili v eno

od omar v sobi, v drugo pa so po
skusili vlomiti. Zlikovci vsekakor ni
so ničesar odnesli iz sobe. Odprto 
ostaja tudi vprašanje, kako so pri
šli v prostore sindikata, saj so bi
la okna zaprta, na vratih pa ni bi
lo znakov vloma.

Na sedež UIL so popoldne prišli 
tudi agenti Digosa, saj obstaja ne
potrjen, vendar upravičen sum, da 
ima včerajšnja podtaknitev ognja 
na sedežu UIL politično ozadje. Ni 
pa mogoče izključiti drugih možno
sti, na primer, da je oger; podtak
nil nezadovoljen član sindikata ali 
kakšne gradbene zadruge. Seveda 
obstajajo tudi možnosti, da so ne
znanci prišli v prostore sindikata z 
željo, da bi kaj odnesli in ko niso 
dobili nič primernega, so se hoteli 
na nek način »maščevati*.

Tajništvo sindikata UIL je že si

noči ostro obsodilo omenjeni poskus 
požiga. To naj bi bil že četrti na
pad na prostore tega sindikata. 
Tajništvo sicer ne daje nobene po
litične ocene kriminalnega dejanja 
in pričakuje rezultat preiskav, ki 
jih vodijo agenti znanstvenega od
delka tržaške policije in Digosa. 
Tajništvo UIL med drugim zahte
va, naj se čimprej odkrijejo krivci 
in se pravično kaznujejo. Obenem 
sporoča, da so člani sindikata or
ganizirali straženje sedeža.

Včerajšnji poskus požiga je tržaš 
ko tajništvo CGIL označilo za bar
barsko dejanje, ki je v nasprotju z 
interesi delavskega razreda. Ostro 
je obsodilo to podlo dejanje in je 
izrazilo svojo solidarnost sindikatu 
UIL. Tepistično dejanje na sedežu 
UIL je ožigosalo tudi vodstvo sin
dikata CISL,

6 OSEB OBTOŽENIH GOLJUFIJE ZA 650 MILIJONOV LIR

Incident s fotografi ob začetku 
procesa zaradi «škandala Vajont»

Na tržaškem prizivnem sodišču se 
je včeraj začel proces proti šestim 
osebam, ki so vpletene v tako ime
novani »škandal Vajont*. Tri od 
njih je prvostopenjsko sodišče iz 
Pordenona spoznalo za krive golju
fije na račun države in jih obso
dilo, 45-letnega trgovca Alda Ro- 
maneta iz Pordenona na štiri leta 
zapora in milijon lir globe, 52-let- 
nega Diomedeja Fortuno, brata 
znanega poslanca Lorisa na tri 
leta in pol zapora in na 700 tisoč 
lir globe ter švicarskega notarja 
Pierfrancesco Campano iz Chiassa 
na tri leta zapora in pol milijona 
lir globe. Trojica je bila poleg Ar- 
tura Zambona, VVernerja Villalte in 
Pierluigija Manfredija (vsi trije so 
bili na prvem procesu oproščeni)

obtožena, da si je na nezakonit 
način prilastila približno 650 mili
jonov lir iž fonda, ki šo ga usta
novili po vajontski tragediji, da bi 
priskočili na pomoč prizadetim pod
jetjem.

Na včerajšnji razpravi je sodnik 
zaslišal tri prisotne obtožence (Ro- 
maneta, Fortuno in Manfredija), 
nakar je prevzel bpsedo zagovornik 
prizadete stranke (kot prizadeta 
stranka se je prijavilo ministrstvo 
za industrijo), ki je zahtevalo po
trditev prvostopenjske kazni in iz
plačilo prilaščenega denarja (zara
di inflacije bi morali obtoženci 
sedaj povrniti približno 2 milijardi 
lir). Po njegovem posegu so pro
ces prekinili. Nadaljeval se bo 29. 
oktobra.

Še pred začetkom včerajšnje raz

prave je prišlo do nezaslišanega 
dogodka. Predsednik prizivnega so
dišča dr. Mancino je z odredbo za
ukazal prisotnim karabinjerjem naj 
preprečijo vstop v sodno dvorano 
fotografom in televizijskim opera
terjem, češ, da bi z njihovim de
lom motili potek procesa in da 
njihova prisotnost ni potrebna za 
informiranje. Prisotni novinarji kra
jevnih in vsedržavnih časopisov in 
televizij so se zaradi tega pritožili 
predsedniku tržaškega prizivnega 
sodišča dr. Cappelliniju, član izvrš
nega odbora vsedržavne zvpze ita
lijanskih kronistov pa je poslal mi
nistru za pravosodje Daridi brzo
javko z uradnim protestom zaradi 
sodnikove odredbe.

rejata danes ob 19. uri v prostorih 
žaveljske osnovne šole konferenco, 
da bi seznanili prebivalstvo s pro
blemom stekline. Prisoten bo pokra
jinski živinozdravnik. Predvajali bo
do tudi dokumentaren film o ste
klini.

ZANIMIVA POBUDA VELESEJEMSKE USTANOVE

Na tržaškem razstavišču 
od jutri razstava živali

V prostorih tržaškega velesejma 
bodo jutri dopoldne odprli razstavo 
»Tuttozoo 1981», na kateri bo upra
va živalskega parka «Le Cornelle* 
iz Valbremba pri Bergamu predsta
vila približno sto živali, predvsem 
sesalcev in ptičev.

V halah in na dvorišču tržaškega 
velesejma bedo organizatorji prak
tično sestavili manjši zoološki vrt, 
v katerem si bodo obiskovalci lah
ko ogledali od zveri do eksotičnih 
ptic in opic. Pri tem bodo posku
šali tudi čimbolj verodostojno pred
staviti življenjski prostor razstav
ljenih živali. Ker v naši pokrajini 
ne razpolagamo z živalskim vrtom, 
žanje ta pobuda velesejemske u- 
stanove veliko zanimanja, še pose
bej pri otrocih.

Razstava živali, ki bo odprta od 
17. do 25. t.m. in sicer ob delavni
kih od 9. do 18. ure, ob nedeljah 
pa od 9. do 19. ure, bo imela tudi 
izobraževalni značaj. Vsak dan do
poldne od 9.30 do 11.30 in popoldne 
od 15.30 do 17.30 bodo na sejmi
šču predvajali tudi dokumentarne 
filme o življenju razstavljenih ži
vali na prostosti.

Zadremal za volanom 
in zavozil s ceste
Na ortopedskem oddelku tržaške 

bolnišnice so včeraj zjutraj, pri
bližno ob 2. uri, sprejeli na zdrav
ljenje 30-letnega inženirja Giulia 
Groppija iz Nabrežine 132. ki so mu 
ugotovili zlom levega gležnja in 
odrgnine na levi roki, za kar se bo 
moral zdraviti mesec dni. Ob spre
jemu v bolnišnico .je izjavil, da ga 
je nedaleč od vojašnice finančnih 
stražnikov v Nabrežini premagal 
spanec. Izgubil je nadzorstvo nad 
svojim avtomobilom znamke A/112 
in zavozil s ceste.

Vrednost razstavljenega zlata iz 
Peruja na Gradu sv. Justa je zelo 
velika, zato ni čudno, da so paz
niki, ki čuvajo ta zaklad zelo pre
vidni. Predsinočnjim so na primer 
poklicali na grad leteči oddelek 
tržaške kvesture, ker niso mogli 
odpreti nekih vrat, ki vodijo k raz
stavnemu prostoru. S skupno močjo 
so prebudili in poklicali na ogled 
nekaj delavcev podjetja, ki skrbi 
za vzdrževanje poslopja, ki so od
prli vrata in zamenjali pokvarjeno 
ključavnico.

Nesreča na delu 
v obratu Italsider
V obratu Italsider v Skednju se 

je včeraj popoldne pripetila lažja 
nesreča na delu, v kateri si je 
23-letni samostojni delavec Dario 
DTtalia ranil desno nogo, za kar 
se bo moral zdraviti 15 dni. Na 
nogo mu je padel večji kos plo
čevine.

Nesreča vespista 
nedaleč od Zgonika

Pozno sinoči se je na cesti od 
Repnica do Zgonika s svojo vespo 
ponesrečil 18-letni Mirko Sardo od 
Briščkov 42. Iz še nepojasnjenih raz
logov je zavozil s ceste. Pri padcu 
je zadobil pretres možganov, rane 
in odrgnine po obrazu. Njegovo 
zdravstveno stanje ne vzbuja skrbi.

Nepojasnjena smrt 
57-letnega publicista
Včeraj zgodaj popoldne je ekipa 

Rdečega križa poklicala v Ul. Lo- 
renzetti 58 agente letečega oddel
ka tržaške kvesture, katerim je 
zdravnik Suligoi izroči’ potrdilo o 
smrti 57-letnega publicista Carla 
Waldersteina, ki ie stanoval na 
omenjenem naslovu Vzroki Wa!der- 
steinove smrti so še neznani. Nje
govo truplo je odkrila njegova

OB NAPADU NA ŠOLO 
«SREČKO KOSOVEL*

Sen. Gerbčeva 
brzojavila Rognoniju
Ob nezaslišanem napadu na 

opensko srednjo šolo »Srečko 
Kosovel* je senatorka Jelka 
Gerbec poslala notranjemu mi
nistru Rognoniju brzojavko, v 
kateri ugotavlja, da »pomeni 
vandalski fašistični napad na 
opensko šolo, ko so neznani zli
kovci uničili del arhiva, šolskih 
aktov in drugo, napad na ce
lotno slovensko narodnostno 
skupnost in na vse demokra
tične sile v državi. Ta dogodek 
in fašistična akcija pri občin
skem stadionu »Grezar* ponov
no narekujeta večjo budnost 
organov javne varnosti, ki mo
rajo neprekinjeno in preventiv
no delati. Zaradi tega bo tre
ba napeti vse sile, da se okrepi 
organik agentov javne varnosti 
v našem mestu in zagotoviti 
novim policajem ustrezno pri
pravo, ki naj odgovarja speci
fičnim potrebam pokrajine. Za
to prosim, da čimprej določite 
datum tolikokrat zahtevanega 
srečanja, da bi se pogovorili 
o vseh teh vprašanjih*.

mati, nekaj pred 13. uro. ko mu je 
prišla kuhat kosilo.

VValderstein je šele pred neka.1 
dnevi zapustil bolnišnico, kjer se 
je zdravil za posledicami prometne 
nesreče, ki se mu je pripetila 7. 
septembra. Na Trgu Garibaldi ga 
je podrl 16-letni mopedist Ciro de 
Paolo iz Ul. Cavana 8 Po nesreči 
so mu v bolnišnici ugotovili pre
tres možganov in kostni zlom na 
desni nogi, za kar se je zdravil 
približno mesec dni.

S fiatom 500 podrl
mopedista in zbežal
Brezvestni avtomobilist, ki je vče

raj popoldne, približno ob 16. uri 
na Trgu Baiamonti podrl 74-letnega 
mopedista Carla Steinerja iz Ul. 
Belli 5 in nato zbežal, se je hudo 
uštel. Mimoidoči si je namreč za
pisal potrebne podatke, ki bodo 
omogočili njegovo identifikacijo: gre 
za bel avtomobil znamke fiat 500 
z registrsko tablico TS 149356.

Ponesrečenca so z rešilcem Rde
čega križa pripeljali v bolnišnico, 
kjer se bo moral zdraviti 15 dni za
radi številnih ran po desnem ra
menu, desnem delu obraza in pre
tresa možganov.

• V Ul. Sara Davis, med poslop. 
112 in 114 je počila greznična cev 
Okvaro sedaj popravljajo, zato p 
so za nedoločen čas ulico zaprli.

V nedeljo, 18. oktobra, mineva 1. obletnica smrti moje 
predrage žene

LIDIJE BRESCIANI por. BRATTINA
Da bi njena plemenita duša posredovala zame in za tiste, 

ki so imeli srečo jo poznati, se je bomo spomnili pri maši 
v nedeljo ob 11. uri v kapeli Tržaškega sanatorija v Ul. 
Rossetti 62.

Vinicio Brattlna
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TRADICIONALNA KNJIŽNA POBUDA NAŠEGA ZALOŽNIŠTVA

Akcija za zbiranje prednaročil 
za zbornik Jadranski koledar 1982
Do 31. oktobra zbornik «cenejši» ■ Vse priložene knjige je letos izdalo ITT

Te dni je v polnem teku akcija 
za zbiranje prednaročil za Jadran
ski koledar 1982 s priloženo knjiž
no zbirko. Priljubljeni in med našo 
manjšinsko skupnostjo uveljavljeni 
letni zbornik, ki ga že v 36. leto 
izdaja Založništvo tržaškega tiska, 
predstavlja letos pomembno novost 
Prvič, odkar izhaja Jadranski ko

ledar, so vse priložene knjige iz
daje naše založniške hiše, medtem 
ko so bile v prejšnjih letih večino
ma publikacije drugih založnikov.

Tudi letos je vsebina zbornika 
zelo pestra, štiri priložene knjige 
pa izredno zanimive. Prva je zbir
ka noezij goriškega slavčka Simona 
Gregorčiča, ponatisnjena v čimbolj

KZ vabi na sestanke po vaseh
Končno je tudi deželna uprava Furlanije - Julijske krajine 

izdala izvršilne norme deželnih zakonov štev. 62 iz leta 1978 in 
štev. 19 iz letošnjega leta. Zakona predvidevata razne ugodnosti 
in prispevke za posodobljenje kmečkih obratov ter prispevke kme
tom v goratih predelih. V te namene bo dežela:
— prispevala pri plačevanju obresti za uresničitev razvojnih na

črtov posameznih kmetij;
— dajala prispevke za vodenje knjigovodstva;
— delila kompenzacijske odškodnine kmetom v hribovitih področjih 

(približno 100 tisoč lir letno za vsako glavo odrasle živine, ali 
za hektar obdelane zemlje).
Ker zapade rok za predložitev prošenj za razvojne načrte na 

hribovitih področjih 20. oktobra, nižinskih predelov 20. novembra 
ter za delitev kompenzacijskih odškodnin ravno tako 20. novembra, 
je nujno, da se zainteresirani kmetovalci točneje seznanijo z ugod
nostmi, ki jim jih nudita deželna zakona. Kmečka zveza zato pri
reja vrsto sestankov po vaseh, ki bodo v naslednjih dneh:

V ponedeljek, 19. oktobra, ob 20.30, za vasi devinsko - nabre- 
žinske občine, v prostorih starega vrtca v šempolaju.

V torek, 20. oktobra, ob 20.30, v srenjski hiši v Gročani.
V sredo, 21. oktobra, ob 20.30, v Domu A. Bubniča za vasi 

repentabrske občine.
Zaradi bližnje zapadlosti rokov in pomena omenjenih ugodnosti, 

je važno, da se sestankov udeležijo vsi zainteresirani kmetovalci; 
vsekakor se jih bodo udeležili tudi predstavniki Kraške gorske 
skupnosti in občinskih uprav. Prošnje bo treba vložiti na KGS, 
ki je že dala tiskati dvojezične obrazce in ki bodo kmalu na 
razpolago.

verni obliki in povezavi s tisto, ki 
je izšla ravno pred 100 leti in je 
postala kmalu najbolj popularna 
pesniška zbirka na Slovenskem.

Novost predstavlja Firmanijev 
roman «Zadnja dolina» Gre za pr
vi roman iz Benečije, ki ga je na
pisal domačin (sedaj-živi v Belgi
ji). Še posebno zanimiva in rried 
našimi športniki vneto pričakovana 
je monografija »šport med Sloven
ci v Italiji* Alda Rupla. To je pr
va monografija o vseh oblikah 
športnega živi jen ja pri nas, ki jo 
obogatu.je 160 fotografij. Knjiga dr. 
Drage Černelč »Alergije* pa po
jasnjuje izvor in zdravljenje aler
gičnih obolenj, ki so v industrijski 
dobi vsakdanji in vse bolj nadle
žen pojav.

Vsi. ki se bodo naročili na Ja
dranski koledar 1982 do konca ok
tobra bodo deležni visokega popu
sta. Plačali bodo 18.000 lir. med
tem ko bo cena zbornika po 1. no
vembru 23.000 lir (vrednost zbirke 
po kn.jigarniških cenah znaša 49 ti
soč lir). Poleg tega bodo predna- 
ročniki prejeli kupon za poseben 
popust 8 tisoč lir pri nakupu ene 
od treh izdaj ZTT: »Čebelica ma
ja* (šest velikih LP plošč z otro
škimi zgodbicami), »Kras* (štirije
zična izdaja Kosovelovih poezij in 
Spacalovih grafik) in «Martin Kr
pan* (umetniška izdaja ob stoletni
ci Levstikove smrti).

Prednaročila na Jadranski kole
dar 1982 sprejemajo poleg v ura
dih Primorskega dnevnika v Trstu 
in Gorici in v Tržaški knjigarni tu
di raznašalci našega dnevnika no 
vseh vaseh na Tržaškem in Gori
škem.

SLOVENSKO

"Iledalpšče
V TRSTU

Otvoritvena predstava sezone 
1981 - 82

FERDO KOZAK

« P U N Č K A »
Dramatična zgodba v 5. slikah 
dogaja se v Ljubljani leta 1936

Režija: JOŽE BABIČ
Ponovitve:

Danes, 16. t.m., ob 18. uri a- 
bonma red H — mladinski. 

Jutri, 17. t.m., ob 20.30 a- 
bonma red F — druga sobo
ta po premieri.

i V nedeljo,- 1(R t.m.,- ,ob-16. Viri 
abonma red G — popoldan 
na dan praznika.
Nadaljuje se vpisovanje a- 

bonmajev ob delavnikih od 10. 
do 12. ter od 18. do 20. ure 
pri blagajni Kulturnega do
ma, telefon 734265.

Vse abonente prosimo, da 
pri blagajni Kulturnega doma 
dvignejo svoje izkaznice.

Prodaja vstopnic uro pred 
pričetkom predstav

Gledališča
VERDI
Kot napovedano se bo operna se

zona 1981/82 začela v torek, 27. t.m., 
ob 20. uri z Verdijevo opero «Na- 
bucco*.

ROSSETTI
Gledališka sezona 1981/82: 10 pred

stav v abonmaju — Informacije in 
rezervacije pri raznih podjetjih, šo
lah, društvih in sindikatih. Popu
sti za delavce, študente in upoko
jence. Informacije pri Teatru Sta- 
bile, tel. 567-201/2/3 in pri glavni 
blagajni v Pasaži Protti.

Včeraj-danes
Danes, PETEK, 16. oktobra 

JADVIGA
Sonce vzide ob 6.23 in zatone ob 
17.18 — Dolžina dneva 10.55 — Lu
na vzide ob 19.38 in zatone ob 9.41. 

Jutri, SOBOTA, 17. oktobra 
MIRA

Vreme včeraj: najvišja temperatu
ra 16,9 stopinje, najnižja 14 stopinj, 
°b 18. uri 16,2 stopinje, zračni tlak 
1010,4 rahlo pada, brezvetrje, vlaga 
88-odstotna, nebo nooblačeno s sla
bo vidljivostjo, morje mirno, tem
peratura morja 19,8 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI 
RODIL SE JE: Nicola DTncello. 
UMRLI SO: 73-letni Enrico Colli, 

®0-letni Giovanni Vento, ,71-letna 
Valeria Colpmban vd. Vascotto, 82- 
letna Giovanna Ziber vd. Delgiusto, 
T<-letni Ermanno Bronzin, 80-letna 
Maria Cigoi, 81-letni Enrico Volpi.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
, (od 8.30 do 20.30)
Ul. Settefontane 39, Trg Unitš 4, 

Ul. Commerciale 26 in Trg XXV. a- 
prila 6.
(od 8,30 do 13.00 In od 16.00 do 20.30) 

Drev. XX Settembre 4 in Ul. Ber- 
mni 4.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 20.30 dalje)

Drev. XX Settembre 4 in UL Ber 
nini 4.

Združenje aktivistov 
osvobodilnega gibanja 

na Tržaškem ozemlju in odbor 
Zveze vojnih invalidov

vabita na 
«Melonarjado»

melonarsko šagro s petjem, 
ki jo je napisal in režiral D. 
Gorup.

Predstava bo danes. 16. t.m., 
ob 18.30 v prostorih Odseka za 
zgodovino v Trstu, Ul. Pe- 
tronio 4.

Vabljeni
vsi člani in prijatelji!

Kino
Ariston 17.30—22.00 »Serata d amo- 

re». J. Lemon.
Ritz‘ 18.00' «Lau mma"^deirago*. D. 

Suttherland.
Eden 15.30 »La pelle*. Režija Eliana 

Cavani. M. Mastroianm, Ken Mar- 
shal, C. Cardinale. Prepovedan 
mladini pod 14. letom.

Grattacielo 16.00 »Scontro di titani*. 
Barvni film.

Fenice 17.30 »Tarzan, 1’uomo scim- 
mia*. Bo Derek.

Cristallo 16.30 «Ašso», Adriano Ce- 
lentano, Edvige Fenech.

Aurora 16.30 «Una canaglia a tutto 
gas*.

Capitol 16.30 «C’č un fantasma nel 
mio letto*. Prepovedan mladini 
pod 14. letom.

Moderno 15.30 - 17.40 - 19.50-22.00 
«Papillon». Dustin Hoffman, Ste- 
ve McQueen.,

Mignon 16.30 »Uno scomodo testi- 
mone*.

Filodrammatico 15.00 «Porno pen- 
sieri*. Prepovedan mladini pod 18. 
letom.

Nazionale 16.00 '«Mary Mary — vio- 
lenza carnale per una vergine*. 
Prepovedan mladini pod 18. letom.

Viltorio Venelo 17.00 »Josephine la 
viziosa*. Prepovedan mladini pod 
18. letom.

Radio 16.00 «Le pomo viziose del 
sexy shop*. Prepovedan mladini 
pod 18. letom.

Lumiere 16.00 «Labirinto».

ODBOR GODBE NA PIHALA 
IZ RICMANJ

obvešča vsakogar, ki želi obi
skovati

GLASBENO ŠOLO

da bo vpisovanje v ponedeljek, 
19., in v sredo, 21. oktobra, v 
Kulturnem domu v Ricmanjih 
od 18. do 20. ure

STALIŠČE PSI OB KRIZI V KZE

Priznanje doseženim ravnovesjem 
v naši razčlenjeni vsakdanjosti

PSI hoče dosledno in odgovorno utrditi pridobljene uspešne 
izkušnje in brez predsodkov podpirati obnovo in napredek

Razprava o kmetijstvu 
v deželni skupščini

V deželni skupščini se je včeraj 
končala razprava o zakonskem o- 
snutku za izvedbo deželnih načrtov 
v kmetijskem sektorju. Po zaključ
nih posegih krščanskega demokrata 
Micolinija. komunista Lanzerottija 
in socialista Ermana sta potegnila 
zaključke svetovalec Simsig za 
manjšino, ki je še enkrat izrekel 
vrsto kritik na račun predložene
ga osnutka ter na kratko analiziral 
hudo krizo, ki pretresa kmetijski 
sektor v naši deželi, ter krščanski 
demokrat Chinellato, ki je nasprot
no podprl zakonski osnutek. V ime
nu deželnega odbora pa je posegel 
Mizzau, ki je-podčrtal pomen uva
janja sodobne tehnologije v kme
tijsko proizvodnjo. Deželni svet bo 
zasedal tudi .danes, ko se bo mo
ral dokončno izreči o zakonskem o- 
snutku ter o celi vrsti (nad tride
set) predloženih popravkov.

Prosveta
b.a u vsec loikio.a in ples? 1 t*‘S 

«Stu ledi* sprejema nove člane. Pri
di v Dijaški dom v ponedeljek, 19. 
oktobra .1981, ob 20. uri. Prinesi 
dobro voljo in copate.

Izleti

LEKARNE V OKOLICI
Boljunec: tel. 228 124; Bazovica: 

tel. 226-165; Opčine: tel. 211001; 
Pfosek: tel 225 141; Božje polje 
Zgonik: tel. 225 596; Nabrežina: tel 
200-121; Sesljan: tel 209 197; Žavlje: 
tel 213-137; Milje: tel. 271 124

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA 
Nočna služba od 21. do 8. ure 

tel. 732-627, predpraznična od 14. do 
21. ure In praznična od 8. do 20. 
ure, tel 68-441.

Razna obvestila
KD Slovan sporoča, da bodo pev 

ske vaje za sezono 1981-82 ob tor 
kih za ženske in ob petkih za mo 
ške v prostorih Gozdarske zadru 
ge na Padričah ob 20.30. Vabljeni 
novi pevci in pevke!

Na državni osnovni šoli Albert 
Sirk v Križu se je začelo vpisova 
nje za tečaje slovenskega, italijan
skega in angleškega jezika, ki jih 
v akademskem letu 1981-1982 za od
rasle Križane prireja ljudska uni
verza iz Trsta, Vpisovanje se bo 
nadaljevalo vsak ponedeljek, sredo 
in petek, od 19,.do 21. ure do vključ-, 
no 23. oktobra 1981. Vpisnina za 
vsak tečaj je 5.000 lir.

Razstave
V galiMjl 'iiibhio Po od juiri, 17. 

do 30. oktobra razstavljal milanski 
slikar Luciano Sforza. ki se prvič 
predstavlja v našem mestu. Otvori-, 
tev razstave bo jutri, 17. oktobra, 
ob 18. uri. Razstava do odprta ob
činstvu ob delavnikih od 10.30 do 
12.30 in od 17.30 do 19.30, ob praz
nikih pa od 11. do 13. ure. Ob po 
nedeljkih bo galerij« zaprla.

KD Primorsko Mačkolje obvešča, 
da bo odhod na izlet v Begunje v 
nedeljo, 18. t.m., ob 7. uri. Zbira
lišče pri Pilu. Prosimo za točnost.

Sekcija KPI občine Dulina orga
nizira dvodnevni izlet 24. in 25. t.m. 
v Kumrovec in Ptuj. Na razpolago 
je 50 mest. Vpisovanje vsak dan od
18, do 20, ure na sedežu sekcije. 
Cena 45.000 lir.

Združenje Union - Podlonjer jav
lja. da po zelo uspelem nedeljskem 
izletu ponovno priredi enodnevni iz
let 18. t.m. v Hrastovlje z ogledom 
fresk, nato skozi komaj dokončan 
predor pod Učko do Moščeničke 
Drage. Vpisovanje danes od 17. do
19. ure v Ul. Valdirivo 30 - telefon 
732858 ali 64459.

Združenje Union - Podlonjer pri
redi enodnevni zaključni izlet 25. 
oktobra v Benetke. Obenem javlja, 
da je še nekaj prostih mest za iz
let v nedeljo. 18. t.m., (predor 
Učka). Vpisovanje ob torkih in pet
kih od 17. do 19. ure v Ul. Valdi
rivo 30 - telefon 64459 ali 732858.

Mali oglasi
telefon (040) 79 46 72

PRODAJAM hišo z zemljo pri Novi 
Gorici. Zainteresirani se lahko o- 
brnejo na: Porta Virgilia - Via del 
Carso 29 - Gorica (Italija), tele
fon (0481) 81139.

UGODNO prodam parcelo - gozd ve
liko približno 1 ha. Informacije - 
Škabar, Repen 56.

V CENTRU Križa oddamo v na
jem lokal. Za informacije tele
fonirati 'na 'št. 040/220 216 ob uri 
kosila.

IŠČEMO za odkup industrijsko 
zgradbo veliko približno' 2.000 kv 
metrov, v goriški industrijski co
ni. Ponudbe na tel. 0481/32-517.

IŠČEMO sodelavca za zanimivo ko
mercialno dejavnost. Delo vezano 
na potovanja. Interesenti morajo 
obvladati slovenski in italijanski 
jezik. Pismeno naj se obrnejo na 
Meblo italiana, Tržaška cesta št. 
138/40 v Gorici, z navedbo krat
kega življenjepisa ter dosedanjih 
delovnih izkušenj.

OSMICO Je na Hrvatih 36 (Boršt) 
odprl Bruno Hrvat.

PRODAM fiat 128 coupe 1100 v do 
brem stanju po ugodni ceni, tel 
040/743071.

OSMICO je odprl Pepi Sancin Šar- 
nek Dolina 112. toči pristno belo 
in črno vino.

PRODAM lancia beta coupe 1600 let
nik 1975. Telefon 040/227284.

PRODAM avto alfa romeo 2000 ber 
lina v dobrem stanju po ugodni ce 
ni. Telefonirati 040/227222.

»V tako občutljivem položaju, ka
kršnega preživlja Posočje, hoče PSI 
zagotoviti lojalno upravljanje krajev
nih ustanov in od njih pooblaščenih 
teles s polnim priznanjem sedanjih 
ravnovesij v zelo razčlenjeni politič
ni in upravni vsakdanjosti. Sociali
stična stranka hoče dosledno in od
govorno utrditi pridobljene uspešne 
skušnje in povsod podpirati perspek
tive obnavljanja in napredovanja 
brez kakršnih koli predsodkov, za
vračajoč hegemonistične hipoteke.*

Tako zveni stališče, ki ga je so
cialistično zastopstvo v krajevni 
zdravstveni enoti (KZE) sprejelo 
skupno s pokrajinskim tajnikom PSI 
Gianfrancom Trombetto na sestanku 
na sedežu goriške federacije PSI po
svečenem razpravi o izvajanju 
zdravstvene reforme v Posočju.

V tiskovnem sporočilu, ki so ga 
objavili po sestanku, socialistična 
stranka poudarja, da splošne kori
sti narekujejo vsem političnim silam, 
in še zlasti krščanski demokraciji, 
premostitev vseh pridržkov, da se 
odpravi mrtvilo v upravnem odboru 
KZE. PSI nasprotuje poskusom od
laganja odgovornosti, vnašanja dvo
umnosti in izsiljevanja na celotnem 
političnem področju.

Potem ko PSI zagovarja dokonč
nost sedanjih naprednih političnih 
ravnovesij, doseženih v nekaterih 
krajevnih ustanovah in od njih iz
voljenih telesih (beri KZE), izraža 
socialistična stranka svojo priprav
ljenost do kraja preveriti dejansko 
politično voljo po ohranjanju seda
njega večinskega političnega okvira 
na pokrajinski upravi in tudi v sami 
KZE, kjer je treba sprejeti jasno 
in točno opredeljeno obveznost do 
sedanjega upravnega odbora, kakor 
hitro bo prišK do njegove neodlož
ljive zapadlosti.

Na tem sestanku je socialistična 
delegacija sprejela stališče glede od
delkov in njihovo pristojnost v KZE.

Če bi hote'i v hermetičnem poli
tičnem besedišču napisano strankar 
sko tiskovno sporočilo prevesti v 
vsakdanji pogovorni jezik, tudi v 
pogovorni jezik na političnih spstan- 
kih in še zlasti v diskutiranje na 
cesti, ali na pločniku, potem bi to 
pomenilo, naj krščanska demokraci
ja vendar neha z neprestanim izsi
ljevanjem vseh svojih zaveznikov in 
naj raje pove, če so ji ti zavezniki 
(PSI, PSDI, PRI in SSk) všeč ali 
ne. Pove naj, če ji je za ohranjanje 
takšne petstrankarske koalicije na 
pokrajini in tudi v odboru KZE, o 
katerem se PSI zaveda, da se mu 
življenje izteka. Sprejeti dosežena 
ravnovesja v odnosu med politični
mi strankami pomeni nadalje ohra
niti sedanjo levičarsko in laično ve
čino v občini Tržič. Krščanska demo
kracija. to hočejo povedati sociali
sti, mora sprejeti socialistično vztraj
no naravnanost v smeri iskanja in 
podpiranja naprednih ih obnovitve
nih teženj, se pravi sodelovanja PSI 
in ostalih laičnih sil (PSDI in PRI) 
s komunistično partijo, kjer je, spet 
kot je primer Tržiča, takšno zavez
ništvo možno in edino lahko zago
tovi enotnost ljudskih sil in's tem 
izvajanje politike v korist velike ve
čine prebivalstva.

ZA REŠITEV DETROITA

Včeraj demonstracija 
pred županstvom

Nadaljuje se sindikalni boj u- 
službencev tržiškega podjetja De
troit za ohranitev delovnih mest, 
za obnovitev (in to na zdravi osno
vi) proizvodnje v tovarni.

Včeraj dopoldne so delavci de
monstrirali na Trgu republike v 
Tržiču, kjer so z razdeljevanjem 
letaka mimoidočim ponovno opozar
jali na nevzdržen položaj v tem 
obratu ter na nevarnost, da se pod
jetje, v smislu načrta, ki ga pri

pravlja deželno odborništvo, prene
se iz Tržiča v drug kraj.

Nova manifestacija — v kakšni 
obliki bo potekala, žal ni znano — 
bo danes zjutraj. Tovarniški svet 
je namreč za danes sklical zbor 
vseh delavcev, ki so v dopolnilni 
blagajni. Zbrali se bodo zjutraj pred 
vhodom v tovarno. V dopolnilni bla
gajni je še zmeraj 170 delavcev od 
skupnega števila 430 zaposlenih v 
podjetju.' i

Danes sestanek 
Santuz-SSk

Krščanska demokracija bo imela 
zelo razgiban konec tedna. V sobo
to ob 20.30 prireja v Stelli Matutini 
srečanje zunanjega ministra Emilia 
Colomba (minister bo v nedeljo od
prl MMP štandrež) s parlamentarci, 
deželnimi svetovalci in upravitelji 
vseh vrst krščanske demokracije v 
deželi Furlaniji - Julijski krajini. 
Minister bo govoril o mednarodnih 
in nacionalnih političnih aspektih.

Danes zvečer pa se bo demokri- 
stjanski podtajnik v ministrstvu za 
javna dela Santuz sestal s pred
stavniki Slovenske skupnosti. Pogo
vor bo tekel o poslopjih za sloven
ske šole v Gorici in o tistih 500 
milijonih .»osimskih* lir, o, katerih 
smo pisali pred nekaj dnevi.

V Ajdovščini 
jutri zborovanje 
partizanskih učiteljev

V Ajdovščini se bodo jutri na 1. 
zborovanju zbrali učitelji, ki so 
med narodnoosvobodilnim bojem po 
učevali v partizanskih šolah na 
Primorskem in v Beneški Sloveniji. 
Po doslej znanih podatkih je med 
vojno na Primorskem delovalo nad 
340 šol, ki jih je obiskovalo nad 
16 tisoč učencev, poučevalo pa je 
nekaj sto učiteljev. Doslej je svojo 
udeležbo na jutrišnjem 1. plehumu 
v Ajdovščini, najavilo že preko 500 
nekdanjih učiteljev.

Z ZADEVO SE UKVARJA TAR

Po štirih letih še nerešen spor
V

med deželo in občino Steverjan
Marsikdo od naših bralcev se prav 

gotovo še spominja spora med šte- 
verjansko občinsko upravo, družbo 
Valdadige ter deželno upravo glede 
kopanja ilovice na Prevalu, ostrih 
polemik, protestov s strani sosednih 
občin, Briške gorske skupnosti ter 
interpelacij v deželnem svetu. Za
devo je vzelo, septembra pred šti
rimi leti, v pretres deželno upravno 
sodišče (TAR), ki naj bi v dogled
nem času odločilo, kdo je pravza
prav kršil pristojnosti in zakonska 
določila, števerjansko županstvo, ki 
je izdalo ukaz o takojšnji prekinitvi 
del, ali deželno odborništvo za trgo
vino in industrijo, ki je družbi Val
dadige izdalo pooblastilo za nada
ljevanje izkopavanja. Tako štever
jansko županstvo, kakor omenjena 
družba, sta se pritožila na deželno 
upravno sodišče, kjer je postopek, 
kljub temu da so minila že več ka
kor štiri leta, še vedno v teku. Tako 
nam je te dni, na naše izrecno, vpra
šanje, kako je z zadevo, povedal 
števerjanski župan Klanjšček, ki je 
dejal da od lani, ko je zadeva men
da bila predmet razprave, niso pre
jeli nikakršnega obvestila, sporočila 
ali razsodbe. Menda se bo stvar kar 
naprej vlekla v nedogled, ali pa vsaj 
toliko časa, dokler bo javnost na za
devo pozabila... Kdo ve!

Razstavo o družbenogospodar
skem položaju na Tržaškem v raz-

TISKOVNA KONFERENCA ŽUPANA ANTONIA SCARANA

dobju od 15. do 19. stoletja bodo 
odprli šele v soboto, 7. novembra, 
in ne jutri, kakor smo te dni po
ročali. Pojavile so se namreč pre
cejšnje težave V zvezi s priprava
mi zanimive in vsekakor bogate 
razstave. Tako so nam včeraj spo
ročili z večnamenskega kulturnega 
središča v Ronkah, ki je pobud
nik omenjene prireditve.

ZA POMOČ OSTARELIM

V Ronkah so ustanovili 
zadrugo Solidarnost

V Ronkah so pred kratkim u- 
stancvili zadrugo, ki bo delova a 
na področju zagotavljanja nekate
rih socialnih uslug, zlasti kar za
deva oskrbo starejših občanov in 
bolnikov. Pravzaprav je pobuda 
prišla iz vrst uslužbencev medob
činskega konzorcija za pomoč osta
relim, ki deluje na Tržaškem in ki 
v Škocjanu upravlja tudi dom upo
kojencev.

Zadruga naj bi zagotavljala pred
vsem take storitve in usluge, ki 
jih v tem trenutku krajevne uprave 
ne morejo nuditi, piše v daljšem 
tiskovnem poročilu, ki so ga člani 
ustanovitelji (zaenkrat jih je že ka
kih trideset) poslali občinskim u- 
praviteljem ter predstavnikom ti
ska. Zadruga si je nadala dokaj 
značilno ime: Solidarigta, (Solidar
nost).

Uradna predstavitev programa 
svečanega odprtja prehoda Štandrež

Cez Rdečo hišo je v najbolj ugodnem letu 1978 potovalo -63 tisoč 
tovornjakov s prikolico z 1,5 milijona tonami carinjenega blaga

Na tiskovni konferenci v beli dvo
rani goriškega magistrata je župan 
dr, Antonio Scarano včeraj pred
stavil uradni program slovesnega 
odprtja mednarodnega mejnega pre
hoda in mejnih objektov. Uradna 
svečanost bo ob 9.45 prav ob mej
niku, se pravi na zemlji, ki «ni od 
nikogar*. Ministra Emilio Colombo 
in Josip Vrhovec bosta istočasno 
prerezala iz dveh trobojnic spleten 
trak. Zaigrali bodo državni himni, 
nakar bodo spregovorili po zapo
redju Scarano, predsednik Nove Go
rice Jože šušmelj, ministra Colom
bo in VrhoVec. Sledil bo sprejem 
na skupščini občine Nova Gorica, 
kjer bo ugledna gosta pozdravil 
predsednik' izvršnega sveta -skupšči- 
ne Stojan Vodopivec, od tam pa bo
sta prek mejnega prehoda v Škabr- 
jelovi ulici odšla na županstvo v 
Gorico, kjer ju bo nagovoril župan 
Scarano, nakar se bosta ugledna 
gosta umaknila na dvostranske po
govore o skupnih vprašanjih. Takoj 
zatem, okoli 13. ure bosta priredila 
tiskovno konferenco in odšla na grad 
na skupno kosilo. S tem se bo urad
ni del ob odprtju prehoda zaključil, 
minister Colombo pa bo kasneje 
sprejel še delegacijo goriških avto
prevoznikov.

«Odprtje mejnega prehoda štan
drež ob navzočnosti tako visokih 
predstavnikov dveh držav predstav
lja priznanje naporom Gorice za 
miroljubno sodelovanje med obema 
državama,* je dejal Scarano na ti
skovni konferenci, ki je imela na
men osvetliti izgradnjo in pomen te
ga objekta za razvoj Gorice in 
njenega širšega zaledja.

Ta mejni prehod bo prišel do pra
ve veljave, ko bo na jugoslovanski 
strani zgrajena tako pričakovana 
avtocesta od Razdrtega do Nove 
Gorice. Vedeti pa je potrebno, kar 
zadeva italijansko stran, da je ta 
prehod lociran 18 km od tržiškega 
pristanišča in od deželnega letali
šča, komaj 20 km od velike ran
žirne železniške postaje, ki jo na
črtujejo pri Červinjanu, da leži med

dvema železniškima postajama, eno 
v Jugoslaviji in drugo v Italiji. 
Skratka, ta prehod, zlasti potem ko 
bodo ob njem dogradili suhozemski 
terminal, bo imel čudovite povezave 
s cestnim, železniškim, pomorskim 
in letalskim omrežjem.

Njegovo upravičljivost pa potrju
jejo tudi dosedanji dosežki v to
vornem prometu, ki je prav čez pre
hod Rdeča hiša že doslej dosegel 
velike rezultate. V letu 1969 šo na 
tem prehodu ocarinili 27 tisoč tovor
njakov z 1,5 milijona ton blaga. V 
blaga, v letu 1978 pa 63 tisoč tovor
njakov s 1,5 milijona tbfFblaga/ -V 
zadnjem razdobju je zaradi gospo
darske krize promet nekoliko upa
del in so, denimo, v -letu-J-980,. za be
ležili promet 57 tisoč tovornjakov 
z 1,05 milijona ton ocarinjenega bla
ga. Delež goriškega mednarodnega 
mejnega prehoda v carinjenju bla
ga, ki' prihaja iz Jugoslavije in iz 
vzhodnih držav, znaša 60 odstotkov, 
na Fernetiče pa odpade 40 odst.

Morda še nekaj podatkov o stro
ških izgradnje. Italijanska stran je 
za objekte na površini 36 hektarov 
|?otrošile 17,5 milijarde lir.

Kvadratni meter pokrite površine 
je veljal 107 tisoč lir, medtem ko 
znaša prodajna cena zadružnih sta
novanj 700 tisoč lir. Po sedanjih 
ocenitvah bi prehod veljal 25 mili
jard. Jugoslovanska stran je za svoj 
objekt potrošila 220 milijard di
narjev.

Po odprtju štandreškega, bo mej
ni prehod Rdeča hiša ohranil, status 
prehoda prve kategorije in bo od
prt ves dan in vso noč. Ker bodo 
tovorni promet preusmerili na Štan
drež, bo Rdeča hiša služila pretežno 
mednarodnemu osebnemu prometu. 
Njena bližina središču Gorice (pre
hod je od Travnika oddaljen samo 
600 m), bo, kot doslej, spodbudno 
vplivala na turistične tokove in na 
povezave prebivalstva dveh sosed
njih območij.

»Če bi jugoslovanska stran dogra
dila avtocesto Razdrto - Nova Gori
ca, bi se sedanji mednarodni tovor-

Koča pri Krnskih jezerih pod streho

ni promet čez Gorico povečal za 
50 odst. Na porast prometa pa bo 
prav gotovo vplival tudi vstop Špa 
ni je v EGS, saj gre prav čez naše 
kraje (Trsta ne izključujem) glavna 
cestna povezava med Evropo in Gr
čijo, kj je tudi postala članica EGS.»

»Pa še tole napišite,*, je prav na 
koticu dejal župan Scarano. »Naj 
občani v čjmvečjem številu pride
jo na odprtje preboda, zakaj oni 
so bili tisti, kj so v svojih srcih, še 
pred diplomacijo sprejeli pomiritev 
ob naši meji.*
I A '

Tudi za star avto m 
je treba plačati 
zavarovanje

Obvezno zavarovanje za avtomobil 
je treba vsekakor plačati, četudi je 
avto pokvarjen. V nasprotnem pri
meru pa ga ni mogoče pustiti na 
javnem prostoru. Tako namreč do
loča zakon. O tem se je včeraj, na 
okrajnem sodišču v Gorici, prepri1 
čala 26-letna Letizia Poletti iz Go
rice, Ul. Blaserna 20, ki je bila, 
pogojno sicer in brez vpisa v ka
zenski list, obsojena na 5 dni aresta 
in plačilo denarne kazni ter sodnih 
stroškov. 14. februarja letos je nam
reč mestni redar ugotovil, da je stari 
fiat 500, ki je bil že nekaj dni par 
kiran v Ulici Giustiniani, brez pred
pisanega zavarovanja. Na podlagi 
izpostavljenega- odrezka je tudi u- 
gotovil, da je rok zavarovanja po
tekel že približno tri mesece prej. 
Sestavil je kajpak zapisnik, včera, 
pa so zadevo obravnavali na sodi
šču, kjer je Polettijeva povedala, da 
je avto sicer njen, da pa ga je poso
dila sestri, ki ga je, potem ko se je 
pokvaril, pustila na ulici. Avto na. 
bi odpeljali v odpad. Zavarovanje 
pa bi v tem primeru le morala pla
čati, je odločil sodnik ter izrekel 
zgoraj omenjeno kazen.

Niso plačevali 
socialnih dajatev

Pred okrajnim sodiščem v Trži
ču je bila včeraj kazenska obrav
nava proti 51-letnemu Albanu Fu- 
sariju, nekdanjemu upravitelju pod
jetja Cometras, ki pa je medtem 
šlo v stečaj in bilo tudi likvidira 
no. Postopek je sprožil zavod za 
socialno skrbstvo, kajti podjetje 
ni plačalo po zakonu predvidenih 
socialnih dajatev za uslužbence in 
to za obdobje zadnjih nekaj me
secev.

Obtoženec je v zagovor navedel 
dejstvo, da je bilo podjetje od sep 
tembra lani zaprto in da delavci 
niso prejeli • nikakršnega plačila. 
Odtod tudi odločitev, da se ne pla
ča socialnih dajatev. Sodnik je za 
devo tolmačil precej drugače ter 
spoznal Fusarija za krivega ter ga 
obsodil na denarno kazen v višini 
610.000 lir. na plačilo dolgovanih 
dajatev ter plačilo dodatne vsote 
višini dolgovanega zneska.

Ni bilo napovedane 
zlate jeseni

Namesto tople in sončne jeseni, 
zlate jeseni, ki so jo napovedali 
bolj ali manj znani vremenoslovci, 
smo v septembru dočakali kar pre
cej padavin, precej muhasto pa j* 
bilo vreme tudi v prvi polovici ok
tobra. Te dni je namreč prav je
lensko vlažno in hladno. No, glede 
temperatur se na žalost že vse bolj 
približujemo zimskim, slana, tista 
ta prava, ki pospravi na njivah 
pozne jesenske pridelke, najbrž tu
di ni več daleč.

Precej hladno je bilo v torek, 
oziroma v sredo zjutraj, ko se je 
ponekod, tudi na Goriškem, že po
javil prvi, sicer pa drobcen, letoš
nji led.

Naj zapišemo še, da se slana na 
Goriškem običajno pojavi v zad
nji tretjini meseca oktobra, bolj 
poredko sicer pa tudi že v za
četku, okrog 4., 5. oktobra.

Razstave
V goriški razstavni galeriji II tor- 

chio bodo jutri ob 18.30 odprli raz
stavo del slikarke Maure Israel. 
Na ogled bo do 30. oktobra., „

Razna obvestila
V domu Andreja Budala priredi 

jutri ob 20.30 prosvetno društvo 
»Oton Župančič* tekmovanje v bri- 
školi. Vabljeni.

Smučarski odsek Slovenskega pla
ninskega društva vabi smučarje na 
razgovor, ki bo v ponedeljek, 19. 
t.m., ob 20. uri na sedežu v Ulici 
Malta. Govor bo o pripravah na le
tošnjo zimsko sezono.

Martinovanje Slovenskega planin
skega društva t>o 15. novembra v 
Park hotelu v Novi Gorici. Prija
ve sprejemajo na sedežu društva 
vsak dan v dopoldanskem času, do 
13. novembra oziroma do oddaje 
razpoložljivih mest.

Izleti
Planinsko društvo vabi v nedeljo, 

18. t.m. popoldne, na tradicionalni 
praznik kostanja pri Štekarjevih v 
števerjanu. Društvo prireja ob tej 
priložnosti tudi pohod po gozdnih 
poteh na Kalvariji. Zbirališče in od
hod od pevmskega mosta, ob 9. uri. 
Oskrba s kostanjem, moštom, vinom 
(in kislo vodo) zagotovljena. Ude
leženci pa si bodo po lastnem oku
su napekli na žaru dobrote, ki jih 
bodo prinesli s sabo.

Gledališča
Primorsko dramsko gledališče v 

Novi Gorici, danes ob 20. uri, A. 
Hieng »Zakladi gospe Perte*. Pred
stava v gledališki dvorani v Solka
nu za red S - petek in izven.

Kino

Če ne bo nepredvidenih težav, bo 
nova koča pri Krnskih jezerih, ki 
jo gradi planinsko društvo Nova 
Gorica, že poleti lahko sprejela pr
ve goste. Objekt so namreč že 
sredi septembra pokrili ter tudi o- 
pravili nekaj notranjih del. Zmoglji
vost planinske postojanke, ki.je pri

bližno na pol poti med Komno in 
Lepeno ter med Krnom in Lepeno, 
bo v prvem obdobju okrog 60 ležišč, 
od tega 40 na skupnih ležiščih, 20 
pa v manjših sobah. • Kasneje, po 
dograditvi zadnjega dela objekta 
(zdaj so postavljeni samo temelji) 
pa bo planinska postojanka lahko

sprejela znatno več gostov. Precej 
dela, zlasti pri urejanju okolice, 
napeljavi vodovoda itd., so opra
vili planinci sami, na delovnih akci
jah ob koncu tedna. Prvo soboto in 
nedeljo septembra je delala tudi e- 
kipa SPD iz Gorice in takrat je na
stal tudi gornji posnetek.

Inž. Cristiani predsednik 
pokrajinskega 
odbora CONI

Novi predsednik pokrajinskega 
odbora italijanskega olimpijskega 
komiteja (CONI) je ing. Leonardo 
Cristiani, Izvolili so ga na seji 
pokrajinskega odbora v torek, vodil 
pa jo je deželni predsednik usta
nove CONI, profesor Enzo Civelli.

Ing. Cristiani je v pokrajinskem 
odboru olimpijskega komiteja o- 
pravljal dolžnosti podpredsednika 
in je zelo znana osebnost med 
športnimi delavci in športniki na 
Goriškem.

(1 or Teu
VERDI 17.30-22.00 «La pelle*. C. 

Cardinale in B. Lancaster. Pre
povedan mladini pod 14. letom.

CORSO 18.00—22.00 «Tarzan 1’uomo 
scimmia*. Bo Derqck in R. Har-

i’ ris. Barvni film,
VITTORIA 17.00 - 22.00 «Dammene 

ancora*. Prepovedan mladini pod 
18. letom.

Tržit
EXCELSIOR 18.00-22.00 «Una va- 

canza del cactus*.
PRINCIPE 18.00-22.00 »Pari e di- 

spari*.

/Sova Utiriva 
m okolica

SOČA 18.00—20.00 »Superman I*. A- 
meriški film.

SVOBODA 18.00-20.00 »Prostor v 
peklu*. Ameriški film.

DESKLE 19.30 «Zgodba o Buddy 
Hollyju». Ameriški film.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je v 

Tržiču dežurna lekarne Centrale, 
Trg republike, tel. 72 341.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI 
Danes ves dan in ponoči je v 

Gorici dežurna lekarna Marzini, Kor- 
zo Italija 89, tel. 84-443.
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Kulturno pismo iz Ljubljane

Odlično gostovanje 
iz daljnega Pekinga
V ljubljanski Operi so gostovali bolgarski pevci

Slovita Pekinška opera je v sred
nji dvorani Cankarjevega doma 
trikrat nastopila pred razprodano 
dvorano, zanimanje pa je bilo še 
precej večje. Kitajski igralci so 
pred tem nastopili tudi v Beogra
du na Bitefu in v Zagrebu. Dru
ge1 ljubljanske predstave so se u- 
d ježili tudi mnogi vidni predstav
niki slovenskega družbenopolitič
nega in kulturnega življenja. Na
stop Kitajcev je bil vrhunski in u- 
praviČeno izzval burne aplavze in 
ponovitve nekaterili najbolj atrak
tivnih delov sporeda 

Pekinška opera je v bistvu pred
stavila pet »epizod* večjih del. 
svojsko informacijo o specifični 
kitajski kulturi, ki se razlikuje ta
ko od tradicionalnega gledališča, 
še bolj pa od opere. A vendar: pe
kinška opera je zvrst, ki lahko pri
tegne tudi evropskega gledalca, 
čeprav marsičesa v podrobnostih 
ne razume in mu bržkone manjka 
precej informacij, ki bi mu sodbo 
in možnost presojanja predstav po
globila in objektivizirala. A brž 
dodajmo, da nam nepoznavanje 
zvrsti ni moglo onemogočiti svoje
vrstnega užitka in celo navduše
nja, naj so ju izzvali prefinjeno 
nakazani prizori intimnega čustvo
vanja kitajskega človeka (ljubezen 
med moškim in žensko) izrazito 
akrobatsko izpeljane spretnosti bo
rilnega obredja ali odlična panto
mima tako moških ko', ženskih 
protagonistov. Ob tem dodajmo, da 
je Pekinška opera prevzela občin
stvo tudi z bogastvom in izvir
nostjo kostumov, z vso žlahtnost
jo in bržkone identiteto oosameznih 
likov. Spremljevalna glasba, mo
notona v svoji vztrajnosti, je naj
večkrat poudarjala dramatičnost 
borilnih prizorov.

Tematsko črpa Pekinška opera 
iz kitajskega klasičnega romana. 
Ni naš namen podrobneje razčle
njevati posamezne epizode, kot smo 
jih gledali v Cankarjevem domu, 
še manj ocenjevati: bližji nam je 
vtis teua izrednesa baletno-akro- 
batskega in igralskega nastopa, 
polnega poezije, a tudi vsakršnih 
spretnosti in nakazane radikalno
st (boi za življenje in smrt).

še eno predstavo, tretjo, nam je 
letos ponudil beograjski Bitef: v 
Mestnem gledališču ljubljanskem, 
skoroda praznem, sta nastopila 
člana gledališča Sigma iz Borjleau- 
xa JTarid Chopel in Ged Marlon z 
delom Letalca. Delo gajema varia 
eije na vojno temo: še najbolj bi
ustrezala služenju vojaškega roka 
od prihoda v'kasarno d< .prvega in 
uSbdnCga poleta in tragične smrti 
efiega izmed obeh letalcev.

Predstava je temeljila rfg~fiomič- 
nih elementih, na prefinjeni panto
mimi, ki je omogočala vsakršna 
vsebinska, s precejšnjo parodijo 
prežeta niansiranja. Brez dvoma 
je bila ost uperjena v nesmisel
nost vojne in slehernega milita
rizma, še bolj pa Umiranja v ime
nu neznanega smisla in cilja. Na
stop obeh igralcev je bil ekshibicij
ski, vendar nikoli ni segel čez vse
binsko razumljivost in preverlji
vost, ni ostal nedorečen ali zakrit 
s simboli. Besedila je bilo malo, 
še to, kar ga je bilo,’ je nakazovalo 
infantilno »militantno* zavest, o- 
ziroma parodijo, ki je bržkone do
segla vrh v prizoru o «delitvi» sve
ta ip «interesnih sfer*. To je bila 
redko videna predstava, dovolj ar
tistično napeta in privlačna, v 
mnogih posameznostih — na pri
mer moškem baletu — pa narav
nost bravurozna. Kljub temu bi 
jo morda veljalo nekoliko skraj- 
ša*i.

Ljubljanska Opera je odprla vra
ta v novo sezono s predstavo Ver
dijevega Don Carlosa. Ker je bila 
le dva dni po premieri prva re
priza z nastopom dveh imenitnih 
gostov — bolgarskih basistov Di- 
mitra Petkova in Nikole Stolov a 
— smo premiero «izpustili*. Velja 
pa zabeležiti, da je kritika pre
mierne predstave opazila in od
lično ocenila nastop basista Ivana 
Sancina v vlogi Filipa II., špan
skega kralja. «Ivan Sancin, ki ga 
je občinstvo popolnoma zasluženo 
nagradilo z izjemno dolgim aplav
zom na odprti sceni, je vnovič 
dokazal svojo veliko muzikalnost 
in presenetljivo zrelost. Njegovo 
pevsko podajanje je ujelo duha 
Verdijeve glasbe, postalo je živa 
podoba nekega časa, obdržalo je 
nit muzikalne pripovedi, ki je ime
la ob dramatičnih tudi lirične pou
darke. Basist Ivan Sancin je s svo
jo vlogo dosegel umetniško pre
pričljivost, ki vznemirja,* je med 
drugim zapisal kritik Pavel Mi
helčič.

Kot že rečeno, sami Sancinovega 
nastopa še nismo videli. Bolgarski 
basist Dimiter Petkov je dva dni 
kasneje v isti vlogi navdušil, celo 
prevzel. To je bila kreacija polna 
dramatične zagnanosti in osebno- 
intimne preizkušnje, ki je napol 
nila oder in potegnila za seboj 
ostale protagoniste v kar se da na
peto in intenzivno — v igralskem 
in pevskem smislu, predstavo.

Ob tako odličnem solistu smo 
lahko primerjali sposobnosti do
mačih pevcev: te sc manjše, tako 
kot je sposobnost oživljanja ali 
podoživljanja posameznih likov 
skromnejša, okornejša, preveč po
dobno in ponavljajoča se. tako 
malo izvirna, kot da bi bili naši 
režiserji brez idej. Vendar smo 
opazili precejšnjo sproščenost de
nimo pri odlični mezzosopranistki 
Boženi Glavak v vlogi princese 
Eboli ali v sklepnem nastopu Ivan
ke Boljkovac v vlogi Elizabete Va- 
loiske.

Dimitar Damjanov v naslovni 
vlogi Don Carlosa igralsko ne mo
re prevzeti, ker je na odru nero
den, niegova »strast* vzbuja prej 
smeh kot prepričljivost. Več odr

ske živosti je vsekakor dala krea
cija Ferdinanda Radovana v vlogi 
markiza de Posa, malteškega vi
teza. vendar smo hkrati opazili, da 
tokrat ni bil glasovno tako zanes
ljiv: zlasti v duetu s Filipom II. 
se je prepričljivo pokazala razlika 
med bolgarskim solistom in našim 
priznanim pevcem.

Drugi bolgarski solist Nikola 
Stoilov je nastopil v vlogi velike
ga inkvizitorja: tudi njegov glas 
je zvenel mogočno, vendar barva 
ni bila tako prijetna, v odtenkih 
nekoliko groba.

Operni zbor ni zvenel preveč u- 
brano, kot da bi bolj «poslušal» 
kako bosta pela Bolgara, kot pa 
bi se zavedal svoje odrske vloge. 
Dirigent Lovrenc Arnič je orkester 
vodil solidno. V celoti lahko reče
mo, da je predstava bila nadpov
prečno dobra. Vendarle se mora
mo spomniti, da je Verdijev Don 
Carlos v mnogočem le obnovljena 
predstava, ki ji režiser iz Zagreba 
Vladimir Rudžjak v svoji posta
vitvi ni zmogel dati kakšnih pre-1 
senetljivih ih izvimejših razsežno
sti. Sicer pa nas bodo v novi se
zoni bolj zanimala povsem nova 
dela, kot Bebinijevi Puritanci, Ja- 
načkova Lisička ZvitoreDka in Fi
scherjev Dekameron. Ta dela v 
Jugoslaviji še niso bila uprizorje
na, po njihovi uspešnosti pa bi 
smeli oceniti vrednost celotne se
zone. MARIJAN ZLOBEC

Slovenski grafiki
I • - ' i

v palači Costami
*>>

V galeriji palače Costanzi se nadaljuje razstava enajstih slovenskih 
likovnih mojstrov iz tako imenovane ljubljanske grafične šole. Na 
sliki eden izmed petih listov, ki jih je prinesel v Trst znani moj

ster Joža Horvat • Jaki

KULTURNA DEJAVNOST V BREGU

V društvenih prostorih 
je vedno bolj živahno
Prve seje vodstev kulturnih društev - Priprave na občne 
zbore - Prve pevske in druge vaje ter tudi prvi nastopi
Po poletnem premoru, ki so ga si

cer poživljale šagre posameznih 
društev in organizacij, se začenja 
v Bregu ponovno prebujati kultur
no življenje. Na vrata trka kultur
na sezona 1981-82 in sedeži naših 
kulturnih in prosvetnih društev se 
začenjajo ponovno razživljati.

V prvem tednu tega meseca so 
bile kot na tekočem traku seje 
odborov in prvi sestanki zborov; 
sicer pa smo se o bližnjih pro
gramih naših društev pobliže za
nimali pri njihovih voditeljih sa
mih! Iz razgovorov smo dobili pri
bližno takšno-le sliko:

KD Jože Rapotec iz Prebenega 
je v tem mesecu imelo že dve 
seji. Odborniki so v glavnem raz
pravljali o občnem zboru, ki bi 
moral biti 23. oktobra. Bistvenih 
sprememb v vodstvu-društva nam 
ne bo prinesel, prav gotovo pa bo
do v vodstvo društva vključili kak
šno svežo silo. Novi odbor, ki naj 
bi ga izvolili na občnem zboru, 
bo nato poskrbel za program do 
konca leta.

Odborniki KD Valentin Vodnik 
iz Doline so se na prvi seji naj
prej soočili s krizo, ki je zajela 
tako ženski kot moški zbor. Zbo
rovska dejavnost v Dolini ne pre
življa ra™o svetlih časov. In prav 
bi bilo, ko bi se vaščani zavzeli 
za svoja zbora, ki potrebujeta 
mladih, svežih moči.

................................................................................................. .......... .

IZREDNO ZANIMIVO DELO IZ GLEDALIŠKEGA ŽIVLJENJA

V Comedy Theatre v avstralskem Melbournu 
neverjetna a prepričljiva tragikomedija

Na «dvojnem» odru se hkrati prikazuje Shakespearovo delo in zakulisno gledališko življenje
Sredi elegantnega trgovsko raz

bohotenega Melbourna, je bila v 
gledališču «Comedy Theatre* na 
sporedu igra iz gledališkega živ
ljenja Garderober sodobnega an
gleškega pisatelja in dramatika 
Ronalda Hanvooda. Delo je in- 
spiriralo življenje in čas nekda
njega gledališkega menažerja in 
igralca Donalda VVplfita in,njego
ve SliakespcafcjSVe' družbe. kV 
je med drugo svetovno vojno go
jila angleški repertoar.

Avtor Ronald Hanvoocf 
dramskem študiju na kraljevski 
akademiji za gledališko umetnost, 
postal leta 1953 član Donald \Vol- 
litove Shakespearejeve družbe v 
Kraljevem gledališču v Hammer 
smitbu. Do leta 1959 je deloval 
kot igralec in nekaj let kot o- 
sebni Wolfitov gledališki garde
rober. Nato se je zaposlil kot 
član 59 gledališke skupine oper
nega gledališča družbe Michaela 
Elliota in Caspera Wreda v Ham- 
mersmithu. Pisati je začel leta 
1960 in napisal več novpl, dram, 
scenarijev za muzikale, film in 
televizijo. Kot dober poznavalec 
čudaškega VVolfita je r.aoisal tudi 
biografijo: »Sir Donald \VoIfit, 
njegovo življenje in delo v ste
reotipnem gledališču * Spričo te
ga je mnogo biografskega in po 
vsem sodeč, tudi avtobiografske
ga življenja podanega v tem za
nimivo oblikovanem odrskem de
lu. Drama ni osvojila samo an
gleških odrbv in kritike, ki pri
znavajo, da je Garderober naj
boljše odrsko delo v letu 1980, 
ampak tudi širše avstralsko ob
činstvo, ki je pred sedanjo upri
zoritvijo v Melbournu videlo to 
delo uprizorjeno tudi v Sydneyu. 
Uspeh dela spodbuja tudi druga 
avstralska gledališča, da ga uvr
ščajo v svoj repertoar.

Stavba gledališča v središču 
Melbourna, ki bi mu zaradi šte
vilnih lepili in velikih, skrbno 
negovanih parkov lahko nadeli 
ime »mesto zelenih parkov*, sto
ji ob živahnem križišču kot ne
znatna večnadstropna hiša. Ob 
vstopu skozi široka vrata si ne bi 
nikoli mislil, da je v tej hiši gle
dališče, če ne bi bile na proče
lju hiše omarice s fotografijami 
predstav in nad vhodom opo
zarjal skromen napis: «Comedy 
Theatre*. Tudi tu naletim v fo- 
yerju na propagandno organiza
cijsko značilnost avstralskih gle
dališč, ki sem jih spoznal že v 
gledališčih Sydneya in Brisba- 
na: na vzvišenem odrčku sredi 
prostora stoji ženska v dolgi ve
černi toaleti, ki prodaja oblsko- 
cem gledališke programe.

Presenetila me je razsežna gle
dališka dvorana in prikupna sta
rinska notranjost z vsemi značil
nimi štukaturnimi okraski starej
ših angleških gledališč, z obvez
nim balkonom, ki sega nad po
lovico dvorane. Kot bi vstopil v 
neko londonsko gledališče, tako 
viden je vpliv angleške arhitek
ture starih gledališč v državni 
skupnosti narodov angleškega im
perija Commonvvealtha.

Igra Garderober se odvija med 
drugo svetovno vojno v nekem 
provincialnem angleškem mestu 
leta 1942, kjer gostuje povprečna 
Shakespearejeva potujoča skupi
na, ki jo po značaju in sposob
nosti sestavljajo slabi in moral
no pokvarjeni ljudje.

Iz grozljive teme, ki jo v tre
nutku priprav za predstavo Kra
lja Leara vznemirjajo zlovešče a- 
larmne sirene, trušč in bučanje 
preletavajočih nemških bombnikov 
in bliski protiavionskih reflektor
jev, se izlušči dvodelna diago

nalna. preprosto realistična sce
na zanemarjene zaodriščne gar
derobe in zakulisnega prostora cb 
vstopu na oder pri inspiciebtski 
omarici s- potrebnimi gledališki
mi rekviziti ža uporabo raznih 
zakulisnih šumov in efektov.

Duhoviti dialogi med protago 
nisti življenjsko plastično izkle
sanih glavnih vlog. vnesejo že z 
uvodnitpi prizori v posrečeno tes
nobno zakulisno vzdušje vedrino 
in robustnost. Dinamično se stop
njujejo kontrasti med sivo stvar
nostjo igralske eksistence in veli
čine gledališke umetnosti, ki jo 
nekajkrat efektno prekinjajo le
talski alarmi.

Med vodilnimi igralci so zna
meniti umetniki, angleški igralec 
IVaiTen Mitchell v vlogi garde
roberja Normana in domači -av
stralski igralci Gordon Chater 
kot stari zvezdnik in pokvarjeni 
menažer igra!cev, Ruth Crack- 
nell kot igralka Her Ladyship, 
Jennifer Hagan kot mlada rekvi 
zrtferka Madge in šg več obrobnih 
vlog. Z izredno igralsko veščino, 
bogato na karakterizaciji osebnih 
razvad, predstavljajo sprijeno i- 
gralgko družino potujočih- kome
dijantov. V občutim, da je svet 
za kulisami njihovo majhno kra
ljestvo,- v svoji pokvarjenosti iz
rabljajo brez spoštovanja sveti
njo gledališke umetnosti za sVoje 
dvomljivo poslanstvo slabega i- 
granja.

S pronicljivo domiselnostjo je 
predstava prežeta z mizanscensko 
preprostostjo in studiozno dogna
nostjo režiserja Geoffa Rumneya, 
ki razkriva svoje bogato spozna
vanje umazanih a cesto vedrili 
doživljajev zakulisnega življenja. 
V medsebojnih odnosih je vse bolj 
poudarjena tragikomična ost v
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YVES MONTAND 
SPET NA ODRU

Popularni francoski umetnik Yves 
Montand je te dni po 13 letih po
novno stopil na oder pariškega 

gledališča Ol.vmpia

duhovitih dialogih, ki razkrivajo 
dvomljive odnose domišljavega in 
preračunljivega igralskega zvezd
nika in menažerja Sira v vseli 
protislovnostih njegovega pokvar
jenega odnosa do igralk in igral
cev in drugega osebja, zlasti do 
garderoberja.

Igralski menažer Sir torej ni 
navadni zvezdnik, ki bi bil ne
kakšno mašilo komedijantski dru
žbi, ampak' center 'vsega njenega 
dogajanja, od katerega so ostali 
člani gmotno in emocionalno od
visni. Nihče pa si ne zna v koč
ljivem položaju dramatične no
či. ki jo pretresajo sirene letal
skih alarmov, bolje pomagati kot 
v vsem ustrežljivi garderober, ki 
se naceja s konjakom.

Igralski liki, zlasti garderober
ja Normana in menažerja Sira, 
ki sta glavna nosilca te never
jetne a prepričljive tragikomedi
je, so pravcate umetniške reali
stične študije teatralne pompoz
nosti in nečimrnosti v medseboj
nih odnosih, ki jim z več ali 
manj igralsko hlinjenostjo podla
gajo vsi. Zlasti razgovori med 
garderober tepi in menažerjem, ki 
mu Zaradi bolezni neprestano 
drhtijo prsti na dlaneh, so ža
ba vljivi, da se jim gledalci glas
no smejejo in tudi njuni dovrše 
ni igri, ko garderober preoblači 
Sira, celo ploskajo. Medtem, ko 
se Sir šminka, lepi brado in na
tika lasuljo za vlogo kralja Lea
ra, garderober skuha zanj čaj, 
sam pa srkne nekaj požirkov 
konjaka, iz steklenice, ki jo ima 
vedno s seboj. Samo po sebi si
cer nič posebnega, če ne bi bilo 
vse to opravljeno z vzgledno i- 
gralsko prepričljivostjo realistič
nega ponašanja in ravnanja z 
rekviziti.

Izredno dinamični so prihodi 
in odhodi igralcev v nekako za
strašujočem temačnem zakulisju, 
ki razkriva teatralno nečimrno 
našopirjenost igralcev v predpri
pravah za nastop. Prav takrat, 
ko so igralci zbrani ob zakulisni 
omarici inspicienta za začetek 
predstave, se spet oglasijo proti
letalske sirene: zaodrišče se ste
mni in glavni zastor zakrije pe
stro skupino igralcev v pisanih 
kostumih, še pred dvigom zavese 
na prizorišču za njihov odrski 
nastop.

Po odmoru, ki ga spremlja re
producirana glasba, kot je nava
da v angleških gledališčih, odkri
je glavni zastor dogajanje za 
odrom prav takšno, kjer je v pr
vem delu zastalo. Nevidno gle
dalčevim očem poteka predstava 
»Kralja Leara* z vsem zakulis
nim dogajanjem v revni garde
robi, kjer počiva na razmajani 
zofi Sir v kostumu Leara in v 
primitivnem zaodrišču: živčna na
petost med igralci in tehničnim 
osebjem, tekanje za rekviziti in 
ponavljajoče branje vlog, ureje
vanje kostumov s pomočjo garde
roberja, zamujanje nastopov na 
dane izstočnice... vseskoz pre
pričljivo, resnično zakulisno do
gajanje povprečnih angleških ko
medijantov med samo predstavo 
Shakespearejeve tragedije Kralja 
Leara.

Medtem pride v garderobo na 
razgovor igralka Her Ladyship, 
sede ob ležečem Siru, in plete, 
dokler je ne opozori k nastopu 
spogledljiva rekviziterka, ki pri 
nese Siru kraljevsko krono. Stari 
traged, čeprav se ne počuti do 
bro, drsi z drhtečimi rokami po 
telesu črnolaske, prižema jo k 
sebi in grabi , za prsi, ko z drugo 
roko drsi ob njenem stegnu na 
vzgor in ji pri tem dviga krilo

vse do njenih svetlih spodnjih 
hlačk... Njegov nastop, ki sledi 
zatem na predstavi, na odru, po- 
žanje velik aplavz nevidnega ob
činstva za prizoriščem, ki ga pa 
sproži garderober Norman, stoječ 
za kuliso, ko suflira Siru. Med 
tem aplavzom pade glavna zave
sa in priče smo izredno duhovi
temu režijskemu dcmisleku.^ko se 
Sir kot kralj Lear nekajkrat sam 
pojavi pred zaveso in klanja ob
činstvu. Pri tem s£ mu vselej 
razgali halja, ko si z razpetimi 
rokami razprostira plašč in ga 
razkrije v osebnem spodnjem pe
rilu z dolgimi volnenimi spod 
njicami.

Ko se spet odpre glavna zave
sa, smo priče odhajanju igralcev 
v garderobe, pospravljanju re
kvizitov in podiranju kulis, le Sir, 
ki je trudoma odložil lasuljo in si 
odtrgal brado, izmučen leže kar 
v kraljevskem kostumu na zofo.

GarderoDer Norman, na koncu 
predstave poysem pijan, stopi v 
garderobo in zapazi mirno leže
čega Sira na zofi. Ko se prepriča 
in ove, da se ne premakne, zdrvi 
iz sobe in naroči mimoidoči čr
nolasi rakviziterki naj skliče lju
di, Norman pobere besedilo vlo
ge kral:a Leara na tleh in brez
umno nepriseben bere Learov mo- 
nolbg. Zatem že prihitijo v gar
derobo na pol kostimirani in 
šminkani igralci med brisanjem 
ličila z mastnih obrazov in za 
mazani in oznojeni cdrski de
lavci.

Stari traged in menažer Sir je 
pred tem neopazno umrl v raz
capani garderobi starega provin- 
cijskega gledališča kot odjek Lea- 
rove lastne zarote ...

EMIL FRELIH

Na drugem sestanku pa so se 
odborniki dogovorili o programu 
za tromesečje do konca leta, ki 
naj bi v glavnih obrisih zajel dru
gi jesenski koncert godb na pihala, 
srečanje borcev, aktivistov in in
ternirancev 29. novembra, lutkov
no dejavnost, ki se je v pretekli 
sezoni uspešno razmahnila ter 
dve številki društvenega glasila 
Tabor.

KD France Prešeren iz Boljun- 
ca je tudi pričelo novo sezono z 
mislijo na občni zbor. Shcd član
stva naj bi bil proti koncu oktobra. 
Z rednimi vajami je pričel tudi 
pevski zbor, v kratkem pa se bo 
sestala še dramska skupina, ki ima 
na spisku že nekaj bližnjih na
stopov.

Odbor prosvetnega društva Slo
venec iz Boršta se bo sestal v 
kratkem. Zagotovo pa lahko že 
zdaj napovemo, da bo prosvetno 
društvo, iz Boršta še pred .koncem 
leta gostovalo v Taboru v Savinj
ski dolini. S tamkajšnjim društvom 
Tabor imajo Borštani že dolgo -let 
plodne kulturne in prijateljske sti
ke. PD Slovenec bo v Taboru na
stopilo s celovečernim prikazom 
svojih dejavnosti.

Tudi odbor KD Slavec iz.Ric- 
manj se v novi sezoni še ni sestal 
vse do torka, 13. oktobra. Vendar 
se tudi letos Ricmanjci ne bi sme
li izneveriti simpatični domači pri
reditvi. novembrski pokušnji vin 
oz. martinovanju. O podrobnejših 
programih ricmanjskega društva 
pa bomo še pisali.

Moški pevski zbor Fran Ventu
rini od Domja pridno vadi že od 
15. septembra. Tudi letos vodi 
zbor prof. Ivo Tavčar iz Kopra, 
ker drugače pravzaprav biti ne 
more. Zbor je v novi sezoni prvič 
nastopil v nedeljo v Ankaranu na
2. srečanju občanov treh prijatelj
skih občin Kopra, Milj in Doline. 
Zbor vadi po trikrat tedensko, pri
sotnost na vajah pa je malone sto
odstotna. Prihodnji mesec bo pri 
Domju gostoval pobrateni zbor Lo
ški glas iz Zagorja ob Savi. Pri
reditev bo v domjanski šolski te
lovadnici. Do izteka koledarskega 
leta pa imaio Venturiniievci v na
črtu tudi občni zbor društvo.

KD Primorsko iz Mrčkolj bo le
tošnjo sezono nričelo z družabnost
jo. V nedeljo, 18. oktobra bedo 
Mačkoljani šli na izlst v Begunje,

■ na Gorenjsko, kjer ie bilo med voj
no ž'ogia»no nacistično taborišče, 
v katerem je bilo zaprtih tudi ne
kaj dolinskih občanov. Nato bodo 
obiskali še belogardistično posto
janko Sv Urh pri Liubllani. O 
podrobnejših programih društva 
bodo odborniki razpravljali na pr
vi seji.

O PD Mačkolje nismo uspeli do
biti podatkov in bomo skušali vrzel 
zanolniti kasneje.

Takšna je panoramika o najbolj 
svežih novicah, ki prihaja iz se
dežev društev v dolinski občini. 
Naj na koncu še podčrtamo, da 
bodo vse naše kulturne in pro
svetne organizacije sodelovale na 
enotni občinski manifestaciji za 
mir in razorožitev, katere so tudi 
soor^anizrtork® in ki bo v Dolini 
31. oktobra letos.

(ris)

LUGANO - TV7-mreža italijan
skega dela Švice bo posvetila no
cojšnji večer evropskemu odpor
niškemu gibanju v drugi svetovni 
vojni. Program se bo začel ob
20.40 in bodo v njem sodelovali: 
sen. Emilio Taviani, časnikar Gior- 
gio Bocca, bivši češki poslanec 
Jiri Pelikan, časnikar Luigi Punti, 
bivši predsednik pariške vlade Mi- 
chel Debre, reški oziroma beograj
ski profesor in italijanski literat 
Eros Sequi, časnikarka Annama- 
ria Rosari in Amoldo Foa. Slo
vensko oziroma jugoslovansko NOB 
bo zastopal slovenski pesnik Ci
ril Zlobec.

ITALIJANSKA TV 
Prvi kanal

12.30 šolska oddaja
13.00 Po sledeh prednikov
13.30 DNEVNIK
14.00 Dogodivščine Davida Bal- 

foura
14.30 Danes v parlamentu
14.40 Pravljice
15.00 Dok. film o živalih
15.30 Genova: Otvoritev 21. med

narodnega navtičnega salona
16.00 DNEVNIK 1 Kronike 

Sever kliče Jug - Jug kliče 
Sever

16.30 Beži Buddy, 2. epizoda
17.00 DNEVNIK 1 - Flash
17.05 Trio Pack, risanke
17.30 Ihtavi, simpatični Braccio di 

Ferro
17.35 Trije vnuki in majordom 

Razočaranje za gospoda 
Frencha - TV film

13.00 Glasbeni program
13.30 Programi pristopanja
18.50 Craddockova dolina, 1. epi

zoda
19.45 Almanah in Vremenska slika
20.00 DNEVNIK
20.40 Ping pong
21.30 Zbirateljica, film 

DNEVNIK 
Drugi kanal

12.30 Pogovor o ženskem spolu
13.00 DNEVNIK 2 - Ob 13. uri
13.30 Vve speak english, šolska od

daja ' , ,
14.00 Popoldanski spored
14.10 Upor dekabristov
15.25 Horizcn: Past za muho ce-ce
16.00 Program za mladino
16.55 Starsky in Huteh
17.45 DNEVNIK 2 - Flash
17.50 Iz parlamenta 

DNEVNIK 2 - šport
18.05 Muppet show
18.30 Evropske živali
18.50 Dober večer z . . . Aldom in 

Carlom Giuffrejerr.
19.15 DNEVNIK 2 - Poročila
20.40 Greggio e pericoloso, po ro

manu Roberta Vacce
21.50 Svet multinacionalnih družb
22.40 Skrivnostni odnos - TV film

23.10 DNEVNIK 2 - Zadnje vesti
23.30 Biti ženska, biti moški

Tret|i kanal
15.00 Neapelj: Teois
17.30 Dvajsetletniki v letu 2000
18.00 Dokler imamo še dober spe 

min
19.00 DNEVNIK 3 
19.35 Capri blues
20.05 Šolska oddaja:
20.40 Prebiranje
22.20 DNEVNIK 3
22.55 Nenavadni muzej 

JUGOSLOVANSKA TV 
Ljubljano

14.25 Beograd: Nogomet 
Jugoslavija - Italija

16.15 TV v šob
17.15 Poročila
17.20 čebelko Hlaček, risana se 

rija
17.45 Srečanje oktetov, 3. del
18.20 Obzornik
18.30 Jezik v javni rabi: Imena 

delavk
18.40 Sodobna medicina: Elektro

ni razbijajo temo ' • ;•
18.55 Ne prezrite
19.10 Risanka
19.24 TV in radio nocoj
19.26 Zrno do zrna
19.30 DNEVNIK in Vreme
20.00 Izsiljevanje na Atlantiku,

1. del
21.45 V znamenju
22.00 Nočni kino: Vrnitev domov

Koper
13.30 in 15.15 Odprta meja
14.25 Nogomet:

Jugoslavija - Italija
16.15 Serijski film
17.00 Rezervirano za najmlajše 

Avanti! Avanti! - tečaj ita
lijanščine
Dokumentarna oddaja

18.00 Ponovitev filma
19.45 V središču
20.15 Stičišče - Dve minuti
20.30 Tega ne moreš vzeti s sa

bo. film
22.20 Dnevnik danes
22.30 Serijski film
23.25 V središču 

Dnevnik danes

TRST A
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 17.00. 19.00 

Poroeiia; 7.20 Dobro jutro po na
še; 8.10 Almanah: 12 let strate
gije napetosti v Italiji; 8.45 Glas
bene skice; 9.30 Svet se vrti po
časi; 10.10 Koncert; 11.30 Izbra
ni listi: 12.00 Na goriškem valu - 
Beležka: 13.20 četrtkova srečanja 
(ponovitev); 14.10 Otroški kotiček: 
Kje je napaka?; 14.30 Roman v 
nadaljevanjih: Pavle Zidar: »Sve
ta Barbara* - 3. del; 15.00 Odtr
gana kulisa. Film in filmska glas
ba; 16.00 Cvetje hvaležno odkla
njamo; 117.10. Mj. in glasba: Slo
venski komorni 'orkester iz Ljub
ljane; 18.00 Kulturni dogodki; 18.40 
Zasebna slovenščina 'v 17. sto
letju. '

,C1 *...... ..(Slovenski program)
6.30. 7.25, 13,30, 1-1.30 Poročila;

6.00 Glasba za dobro jutro; 6.05 
Jutranji koledar; 6.37 Kincspored:
7.15 Najava sporeda; 13.00 Najava 
sporeda, pregled dogodkov; 13.05 
To smo mi - glasbena oddaja za 
mlade; 13.40 Spored pesmi in ple
sov; 14.00 S polnimi jadri; 14.37 
Glasbeni notes; 15.00 Dogodki in 
odmevi; 15.30 Glasba po željah;
16.00 Kulturni relief: 16.10 Naši 
zbori pojo; 16.30 Primorski dnev
nik; 16.45 Zabavna glasba.

KOPfcht
(Italijanski proqram)

630. 7.30, 8 30, 9.30, 10.30, 11.30, 
12.30. 13.30. 14.30. 15.30, 16.30, 17.30, 
18.30 Poročila: 6.00, Glasba za do
bro jutro; 6.15 Koledarček; 7.15 
Horoskop: 8.45 Knjižna polica;
9.00 Štirje koraki: 9.32 Lucianovi 
dopisniki; 10.00 Z nami je...;
10.15 Ansambel Galletti; 10.45 
Mozaik; 11.00 Kirn; 11.32 Več kot 
popevka: 12.00 Na prvi strani; 
12.05 Glasba po željah; 14.33 Lest
vica popularnih popevk; 15.00 O 
tem bodo govorili danes: 15.10 II 
leggio; 15.45 La Vera Romagna;
16.00 Kultura in družba; 16.10 
Glasba; 16.32 Crash; 16.55 Izlet
nik; 17.00 Zvezdni prah; 17.32 Pet

kov koncert; 18.45 Nasvidenje 
jutri.

RADIO 1
6.00, 7.00, 8.00, 10.00, 12.00, 13.00,

15.00, 17.00, 19.00 Poročila; 6.00 
Prvi kanal; 6.03 Almanah; 6.08, 
7.40, 8.45 Glasbena kombinacija;
6.44 Včeraj v parlamentu; 9.02 in 
10.03 Radio anghe noi; 11.10 Dan 
za dnem; 11,44 Moll Flanders, 5. 
nadalj.; 12.03 Ul. Asiago Tenda. 
oddaja z občinstvom; 13.25 Koči
ja; 13.35 Master; 14.28 Naučimo 
se risati; 15.03 Errepiuno, popol
danski spored; 16.00 II Pagino 
ne, kulturne aktualnosti; 17.30 
Ciieek-up; 18.05 Glasbena kombi 
nacija; 18.28 Ugibanja; 19.30 Tra
dicionalni jazz; 20.00 Jaz, Tosca
nini; 20.30 Radijska drama; 21.03 
Simfonični koncert; 21.40 Pesniška 
antologija vseh časov; 23.03 Da 
nes v parlamentu.

LJUBLJANA
6.00. 6.30, 8.00, 9.00, 10.00. 11.00,

12.00, 14.00. 19.00 Poročila; 6.10 in
6.45 Prometne informacije; 6.50 
Dobro jutro, otroci!; 7.30 Iz na
ših sporedov; 8.08 Z glasbo v do 
ber dan; 8.30 Glasbena pravlji
ca; 9.05 Z radiom na poti; 10.05 
Rezervirano za...; 11.35 Znano 
in priljubljeno; 12.10 Iz glasbe
ne tradicije; 12.30 Kmetijski na 
sveti; 12.40 Pihalne godbe; 13.00 
Iz naših krajev, iz naših spore
dov; 13.30 Priporočajo vam...; 
13.50 Človek in zdravje; 14.05 
»Povabilo na ples*...; 14.25 Glas
ba po željah; 15.00 Dogodki in 
odmevi: 15.30 Napotki za turiste; 
15.35 Zabavna glasba: 15.50 Ra 
dio danes, radio jutri!;' 16.00 Vr 
tiljak; 18.00 Pojemo in godemo; 
18.30 S knjižnega trga; 19.35 Lah 
ko noč, otroci!; 19.45 Minute z an
samblom Franja Zorka; 20.00 U- 
ganite, pa vam zaigramo...; 21.05 
Oddaja o morju in pomorščakih; 
22.15 Informativna oddaja v nem
ščini in angleščini; 22.25 Iz naših 
sporedov; 22.30 Besede in zvoki: 
23.05 Lirični utrinki; 23.10 Petkov 
glasbeni mozaik; 00.05 Nočni

ŽENSKA IN NJENA STVARNOST

ZAKONSKI PREDLOG, KI NIKOGAR NE ZAD0V0UI
Mnenja zainteresiranih organizacij in osebnosti o «prekršku nad moralo»

Kaj je pravzaprav spolno nasi
lje? Stari zakonski predpisi, ki 
pa so še v veljavi, pravijo, da 
je »prekršek nad moralo*, žensko 
gibanje trdi, da je to «zločin nad 
osebo*, pravosodna komisija pri 
poslanski zbornici pa je zapisala, 
da sodi med zločine proti svobodi 
in spolni sramežljivosti.

Do tega zaključka je pravza
prav prišel ožji odbor v okviru 
pravosodne komisije, ki je vzel 
v pretres razne zakonske osnutke 
o spolnem nasilju, med temi tudi 
tistega, ki ga je po dolgih razpra
vah sestavilo žensko gibanje in 
ki ga je podpisalo nad 300 tisoč 
italijanskih državljanov.

Pred dnevi je .odbor tudi pred 
stavil začasno besedilo novega za
kona, ki pa v bistvu spreminja, o- 
ziroma nadomešča nekatere čle
ne starega kazenskega zakonika.

Predstavnice ženskega gibanja 
so se obregnile že ob naslov za 
tonskega predloga, ki ga je od 
bor odobril 23. septembra: kot že 
rečeno, odbor predlaga, da bi se 
9. rubrika 2. knjige italijanskega 
zakonika odslej imenovala »o zlo 
činih proti svobodi in spolni sra 
mežljivosfi>. naslov drugega od 
stavka istega dela pa bi se gla 
sil »o žalitvah proti sramežlji 
vesti*.

Ne gre samo za fonno: naslov, 
ki ga je v svojem osnutku zago

varjalo žensko gibanje, je namreč 
dokazoval, da ženske sprejemajo 
spolno nasilje kot napad nad nji
hovo osebo in osebnost v celoti, 
ne pa samo na del telesa ali samo 
na eno izmed čustvenih sfer. Med 
drugim, ko govorimo »o zločinih 
nad osebo*, nujno pomeni, da je 
ogrožena osnovna svoboda vsake
ga državljana in da zato ne gre 
za privaten spopad med neko žen
sko in moškim, ali pa celo, da 
gre za staro igro divjačine in 
lovca.

Zato so ženske tudi zahtevale, 
da bi sodni postopek stekel avto
matično, ne da bi morala posa
mezna ženska tožiti napadalca, na 
primer takšna procedura je pred
videna celo pri manjših »letečih* 
krajah.

Vendar pa je odbor takšno mož
nost predvidel samo v posebnih 
primerih in sicer, če gre za sku
pinsko nasilje, če gre tudi za u- 
grabitev in če nastopijo posebne 
obteževalne okoliščine. V vseh o- 
stalih primerih pa se sodni posto
pek sproži na prijavo prizadete 
osebe.

In končno šc tretja ostra pri
pomba na »združeni tekst zakon 
skega predloga št. 201 in dodanih 
(spolno nasilje)* kakor se uradno 
imenuje besedilo, ki ga je izdelal 
odbor. Poseben člen sicer govori 
o prisotnosti med sodno obravna

vo »združenj ali gibanj, ki so si 
med cilje zadah tudi obrambo 
vrednot, ki jih namerava ščititi 
ta naslov*, vendar je zelo mož
na restriktivna interpretacija, kar 
bi pa pomenilo, da lahko razna 
gibanja zgolj prisostvujejo, ne pa 
da tudi posegajo v razpravo.

Kompromisne rešitve, ki jih je 
odbor moral najti med predlogi po
litičnih strank in ženskega giba
nja, žensk ne zadovoljujejo. Čla
nica ožjega odbora pravosodne ko
misije pri poslanski zbornici An
gela Bottari je sicer izjavila, da 
je izdelani tekst »veliko boljši od 
izvirnih predlogov katerekoli po
litične strani, kajti nihče se ni kri:' 
staliziral na lastnih stališčih, tem- 
včč je bila upoštevana široka raz
prava, ki je bila v državi, zato 
da bi vprašanjem dali pravilne 
odgovore. Stalno pa je bil prisoten 
predlog ženskega gibanja*.

Predstavnice ženskega gibanja 
niso takšnega mnenja. Članice vse
državnega tajništva Zveze žensk 
Italije Rosctla Stella na primer 
ugotavlja, da so bile ženske, kot 
tolikokrat doslej, ponovno ogolju 
fane. Z velikim upanjem so par 
lamentu izročile tristo tisoč pod
pisov, toda z odgovorom so lah
ko upravičeno razočarane. Pri 
takšnih vprašanjih, pravi nadalje, 
ženske ne moremo iskati in se za
dovoljiti s polovičnimi rešitvami.

»Zasebno ostaja zasebno* — to 
je uvodna ugotovitev Gibanja za 
osvoboditev ženske, ki trdi, da je 
vse ostalo po starem. Zakonoda
jalec se pač še ni mogel znebiti 
pojmovanja, da je bistvo prekrš
ka v tem, če je prišlo do posil
stva ali ne in če je ženska res 
storila, kar je bilo v njeni moči, 
da bi se uprla telesni združitvi 
po svetopisemskem pomenu izraza. 
Ženske pa so zahtevale, da bi po
sameznemu dejanju sodili kot 
prekršku nad prizadeto žensko in 
nad vsemi ženskami, ker so pač 
določena dejanja sad današnje 
kulture in splošnega upoštevanja 
žensk v sodobni družbi.

Znana odvetnica Tina Lagostena 
Bassi pa pripominja, da je bese
dilo že na prvi pogled sad kom
promisa in da zato ne zadovolju
je nikogar, še najmanj ženske. 
V svojem predlogu so namreč 
ženske med drugim (odvetnica 
namreč ponavlja ugotovitve osta
lih, ki smo jih navedli) hotele po
udariti, da je bistvenega pomena 
samoodločanje žensk. Ne glede na 
vrsto prekrška, je treba vedno u- 
poštevati, ali je bila ženski da
na možnost, da odloča. Odbor pa 
je vsa dejanja razporedil po 
»kaznivosti*, jih sicer sodobneje o- 
eenil kakor prej, vendar »ženske 
volje* ni upošteval.

(bp)
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NOGOMET KVALIFIKACIJE ZA EP «UNDER 21»
i _ r ' - .

Danes Jugoslavija - Italija
Mladi vrsti imata številne obetajoče igralce - Veliko zanimanje med stro
kovnjaki ■ V tej skupini so «azzurri» že premagali Grke in Jugoslovane

(Od našega poročevalca)
, BEOGRAD — V okviru kvalifika
cij evropskega nogometnega prven
stva za reprezentance pod 21. letom 
se bosta danes v Beogradu na Par
tizanskem stadionu ob 14.30 spopri
jeli Jugoslavija in Italija.

Trenerja obeh reprezentanc Ivan 
Toplak, oz. Azeglio Vicini sta že 
objavila postavi.

JUGOSLAVIJA: Pudar, Jankovič, 
Cvetkovič, B. Djurovski, Hadžibe- 
gič, B. Bošnjak, Z. Marič, Deverič, 
Majstorovič, Krkič, Mlinarič, Re
zerve: Omerovič, Elsner, Baždare- 
vič, Aleksič.

ITALIJA: Zinetti, Contratto, Tas-

LESTVICA
ZRN 6 6 0 0 21:3 12
Avstrija 7 5 0 2 16:6 10
Bolgarija 6 4 0 2 11:6 8
Albanija 6 1 0 6 4:14 2
Finska 8 1 0 7 4:26 2

PREOSTALA SREČANJA: Bolga
rija - Avstrija (11. 11.), ZRN - Al
banija (18. 11.), ZRN - Bolgarija 
(21. 11.).

2. SKUPINA
Irska — Francija 3:2

LESTVICA
Belgija 8 5 12
Irska 8 4 2 2
Nizozemska 7 4 12

6 3 0 3
7 0 0 7

Srečanje mladih nogometnih re
prezentanc Jugoslavije in Italije v 
Beogradu bo prenašala tudi ljub
ljanska in koprska televizija z za
četkom ob 14.25.

sotti, Albiero, Pin, Nela, Mauro, Bo- 
nini, Virdis, Sclosa, Massaro. Re
zerve: Boschin, Bonetti, Benedetti 
(ali Cuttone), Battistini, Monelli.

Pričakovanje, predvsem med no
gometnimi strokovnjaki*, je za to 
srečanje celo večje kot za tekmo 
članskih reprezentanc. V obeh mo
štvih je namreč vrsta velikih ta
lentov, ki bi utegnili prav kmalu 
nadomestiti katerega od članskih re
prezentantov.

V jugoslovanskih vrstah velja še 
posebno slediti mlademu vratarju 
Pudarju, članu beograjske Crvene 
zvezde Djurovskemu, pa dinamov- 
cema Mlinariču in Deveriču. Po
vsem ugodno lahko presenetita tu
di »Beograjčana* Majstorovič in 
Krkič. Verjetno pa bo tudi danes 
v Beogradu, kot med tekmo v Bo
logni, eden boljših tudi član ljub
ljanske Olimpije, o katerem se je 
Vicini zelo laskavo izrazil.

Tudi v italijanskih vrstah je več 
zelo «zanimivih» nogometašev. Vra
tar Zinetti sodi že nekaj let v ožji 
krog vratarjev reprezentance, Con
tratto in Tassotti sta prava stebra 
v obrambi. S posebmm zanimanjem 
Pa bo veljalo slediti tudi nastopu 
Nele. Za tega nogometaša se je 
namreč med »nogometno borzo* po
tegovalo več italijanskih društev s 
težkimi denarci v roki. Verjetno pa 
bo v središču pozornosti prav nogo
metaš, ki je v skladu s pravili lah
ko starejši od 21 let, to je Pietro 
Paolo Virdis, ki je trenutno v živ
ljenjski formi. Nastop v tej mladi 
reprezentanci bo verjetno zanj ze
lo pomembna preizkušnja, da sj na
to pribori tudi mesto za Španijo.

Kot vidimo, je vzrokov, da je da
našnje zanimanje za to srečanje u- 
pravičeno, več. V dosedanjih nasto
pih v tej izločilni skupini pa so go
tovo pokazali več «azzurri», ki so 
že doma premagali Jugoslovane in 
v gosteh tudi Grke. Danes bi si 
lahko celo dovolili spodrsljaj, saj 
bodo v zadnjem srečanju igrali do
ma proti Grkom, tako da jim prvo 
mesto v tej skupini praktično ne 
more uiti.

Za Jugoslavijo pa bo današnja 
tekma predvsem prestižnega pome
na. Z zmago proti tako močni re
prezentanci, kot je italijanska, bi 
dokazali, da je ves jugoslovanski 
nogomet v vzponu in da lahko zvez
ni trener Miljanič računa na kako
vostne menjave za člansko repre
zentanco.

Branko Lakovič

12:9 11
17:11 10 
11:5 9
14:8 6
4:25 0

PREOSTALI SREČANJI: Franci
ja - Nizozemska (18. 11.), Francija 
- Ciper (5.12.).

Francija , 
Ciper

6. SKUPINA
Portugalska - švedska 1:2 

LESTVICA
Škotska 7 4 3 0 8 2 11
Švedska 832378 8
Sev. Irska 7 2 3 2 5 3 7
Portugalska 6 2 1 3 5 6 5
Izrael 6 0 3 3 2 8 3

PREOSTALA SREČANJA: Izrael - 
Portugalska (28. 10.), Sev. Irska - 
Izrael (18.11.), Portugalska - Škot
ska (18, 11.).

Iz sedmih evropskih kvalifikacij
skih skupin so si nastop v finalnem 
kolu v Španiji že zagotovile Belgi
ja, Škotska. ZRN in Poljska, prak
tično pa tudi Jugoslavija in Italija. 
Med ostalimi so že finalisti tudi Ar
gentina, Španija, Brazilija, Peru in 
Čile. V ostalih skupinah pa je vpra
šanje napredovanja še odprto.

Boj za žogo ob mreži med žensko odbojkarsko tekmo Sokol - Radnički
v Nabrežini

KOLESARSTVO DIRKA PO R0MAGNI

Samimi spet zmagal 
po dolgem premoru
Naslov italijanskega ekipnega prvaka je 

osvojila hiša Famcucine-Campagnolo
LUGO — Včerajšnja mednarodna 

kolesarska dirka po Romagni je 
v veliki meri zadovoljila skoraj 
vse, ki so bili tako ali drugače z 
njo v zvezi. Beppe Saronni je (po 
dolgem času) spet prišel do zmage, 
Francesco Moser je svojo ekipo 
privedel do naslova italijanskega 
državnega moštvenega prvaka, or
ganizatorji pa so dirko, ki so ji 
napovedali neprivlačnost, uspeli 
spraviti pod streho tako, da je 
vendarle zadovoljila ljubitelje ko
lesarstva.

Do odločilnega dogodka, ki je dal 
dirki končno obliko, je prišlo 80 
km pred ciljem, ko je ušla skupina 
petnajstih tekmovalcev. Ti so nato 
odbili vse napade in so ostali v 
ospredju do zaključka dirke. O 
vrstnem redu na beli črti pa je 
odločal zaključni sprint, katerega 
iniciator je bil Vandi, vendar je 
moral kmalu položiti orožje pred 
napadalnostjo Saronnija in Moser- 
ja ter drugih.

Lestvica dirke je bila taka
1. Saronni, ki je prevozil 202 km 

dolgo progo v 4.53” s p.h. 
41,365 km na uro. V njegovem 
času so sledili še:

2. Moser
3. Bombini
4. Conti
5. Corti
6. Prim (šve)
7. De Rooi (Bel.)

DIRKA PO LOMBARDIJI

Več pomembnih odsotnosti
MILAN — Mednarodna kolesar

ska dirka po Lombardiji, ki sodi 
med najpomembnejše italijanske e- 
nodnevne dirke, je zaradi svoje ko
ledarske postavitve globoko v za
ključek sezone, tudi letcs prikraj
šana za nastop marsikaterega zna
nega tekmovalca. Utrujenost, po
škodbe in drugi razlogi, so marsika
terega znanega kolesarja prisilili, 
da je razjahal svojega železnega 
konjička. Tako bosta na seznamu 
odsotnih tudi Hinault in De Wolf, 
zmagovalca zadnjih dveh izvedb te

zaključne vsakoletne • kolesarski 
dirke. Prav tako pa ne bo tud 
Battaglina -in svetovnega prvak; 
Maertensa.

Seznam kandidatov za prvo mest; 
se bo ob teh odsotnostih močno kr 
či in so na njem v bistvu le ti 
imena. To' so trije bivši zmagovale 
na tej dirki De Vleminck (toda tu 
di njegova prisotnost še ni povser 
zanesljiva), Moser in Baronchelli

Glede na obliko proge, ki je zel 
raznolika, lahko pričakujemo, da b 
na cilj kot prvi privozil en • sar 
tekmovalec ali pa le manjša ski 
pina kolesarje.v.

•; • - ' \ * ? . .

ATLETIKA NA RAZNIH TEKMOVANJIH

Dobri rezultati naših predstavnikov
V nedeljo bodo adrievci nastopili na državnem tekmovanju v Ha- 
venni, v torek pa dečki in deklice Adrie in Bora na Grezarjn

Ta teden in konec prejšnjega so 
bila v raznih krajih naše dežele 
številna atletska tekmovanja, na
menjena vsem kategorijam. Kljub 
temu, da se sezona bliža koncu, 
smo na vseh opazili še kar dobro 
udeležbo. ,

Najprej je v nedeljo nastopila 
skupinica adrievcev na deželnem 
tekmovanju v Gorici. Med vsemi je 
prijetno presenetil Ruzzier, ki je v 
kategoriji članov prvič startal v 
hoji na 10 km, kjer je nameraval 
doseči čas pod 1 uro. To mu je 
tudi uspelo, saj je kljub zelo po
časnemu prvemu delu dosegel so
liden čas -57'31”7, s katerim je tudi 
zmagal.

V torek pa so na Valmauri nasto
pili dečki in deklice na tekmova
nju, ki ga je organiziral Bor. Med 
vsemi so tokrat izstopali predvsem 
trije atleti.

V skoku v daljino za deklice B

V sredo zvečer so odigrali še ne
kaj kvalifikacijskih nogometnih te
kem za svetovno prvenstvo 1982 

1. SKUPINA
Albanija — Bolgarija 0:2

NA SvoiOvNEM PRVENSTVU

Ob prekinitvi 
prednost Korčnoja

MERAN -s Tudi šesto partijo sve
tovnega šahovskega prvenstva v 
Meranu so včeraj prekinili, in Si
cer pri 41. potezi. Po mnenju iz 
vedencev ima Korčnoj očitno pred
nost. Karpov je namreč v časovni 
stiski potegnil slabo potezo s ko
njem, ki ga je spravila v podrejen 
položaj.

P«r*:in brdn nadalievali danes.

AVTOMOBILIZEM

Villeneuve včeraj drugi
LAS VEGAS - Na včerajšnjih 

poskusnih vožnjah za jutrišnjo av
tomobilsko dirko v formuli ena v 
Las Vegasu, zadnjo v letošnji se
zoni, je bil naihitrejši Brazilec Pi- 
quet (brabham), Villeneuve na fer- 
rari.ju pa je dosegel drugi najbolj
ši čas. Sledijo Jones (wil)iamsU 
Reutemann (vvilliams), Pironi (fer- 
rari), Andretti (alfa romeo) in Gia
comelli (alfa romeo). De Angelis 
(lotus) je bil deseti, Patrese (ar- 
rows) enajsti. De Cesaris (marl- 
boro NP 4) pa dvanajsti.

NAMIZNI TENIS TEDENSKI PREGLED

Kras: odslej bolj zavzeto
V preteklem nastopu Kraševke niso zadovoljile - Težko gostovanje v Bariju

Po drugem kolu ženske namizno- 
tenšike A lige sta se že ustvarili 
dve jakostni skupini po tri ekipe, 
ki jih ločijo kar štiri točke. Med 
vodilnimi je tudi. še nepremagana 
ekipa Krasa iz zgoniške in repen- 
tabrske občine.

Kljub gladki zmagi sta Krasovi 
dekleti tokrat razočarali proti pre
cej slabšemu sardinskemu ligašu. 
Mladi Doljakova in Sedmakova sta 
proti rezervni postavi Cagliarija za
igrali zelo lagodno, ko pa jima ni 
šlo tako gladko z rok se je pojavila 
še velika živčnost in edina pozitiv
na nota je ta, da je slovenska eki
pa pospravila dragoceni par točk.

Takega podcenjevanja si igralki 
v belo-rdečem dresu ne bosta smeli 
več privoščiti, če hočeta, da Kras 
ostane v borbi za najvišja mesta. 
Šlo je očitno le za majhno nepaz
ljivost in za zelo poučno izkušnjo.

Osrednje srečanje je bilo v Livor
nu, kjer so državne prvakinje Fiat

Bari zmagale v velikem slogu. Be- 
vilacqua in Strino sta v izredni for
mi in končni izid ni bil nikoli v 
dvomu. Častno točko za domačin
ke je osvojila državna prvakinja 
Cergol.

V S. Elpidiu pa Walter Crass po 
pričakovanju ni imel težav z južno- 
tirolskim Recoarom, čeprav je San- 
tifallerjeva tudi tokrat osvojila eno 
zmago.

Čez teden dni čaka Kras najtežja 
preizkušnja v tem prvenstvu: go
stovanje v Bariju bo pokazalo kakš
ne ambicije lahko gojijo slovenske 
igralke.

IZIDI 2. KOLA
Budassi — Fiat 1:4
Kras — Cagliari 4:1
Walter Cass — Recoaro 4:1'

LESTVICA
Fiat Bari, Walter Crass S. Elpidio 

in Kras 4, Budassi Livorno, Caglia
ri, Recoaro Bočen 0.

PRIHODNJE KOLO (25. 10.) 
Fiat - Kras, Recoaro - Cagliari, 

Budassi - Walter Cass.
B. S.
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NA MEDNARODNEM PRVENSTVU 
ITALIJE V MESTRAH

Tudi krasovka 
Damjana Sedmak 
v državni vrsti

MESTRE — Od danes do nedelje 
bo v Mestrah 9. mednarodno prven
stvo Italije v namiznem tenisu, ka
terega se bodo poleg domače re
prezentance udeležili predstavniki 
17 držav. Med njimi bodo tudi Ju
goslavija.

Italijansko moško vrsto bodo se
stavljali Bisi, Costantini, Caggiano, 
Barbagli, Troilo, Nannoni. Pero, 
Lama, Silveri, Manneschi in Lom
bardi.

kategorije je borovka Jadranka 
Čulav dosegla za to kategorijo že 
izreden skok 4,52 m, kar jo po
stavlja na drugo mesto v deželi. 
Odličen je t}il tudi adrievec Omar 
Bachi, ki je v metu krogle B ka
tegorije z razdaljo 9,42 m dosegel 
letošnji najboljši deželni rezultat. 
Ne smemo še mimo Maksa Villerja 
(Adria), ki nas iz tekme v tekmo 
stalno preseneča. Tokrat je v skoku 
v višino dosegel 1,55 m, kar pred
stavlja nov društveni rekord, ki 
je toliko bolj pomemben, če po
mislimo, da se je atlet prvič po
meril v tej panogi.

Dva adrievca (kategorija nara
ščajnikov) sta v sredo nastopila 
na deželnem tekmovanju v Vidmu, 
ki ga je organiziral tamkajnšji Li- 
bertas. V troskoku se je Vasilij 
Pečar moral s skromnejšo razdaljo 
11,79 m zadovoljiti z drugim me
stom. Isti atlet je nato nastopil še 
v metu kopja, kjer je bil z raz
daljo 34,62 m četrti. Bolje je šlo 
Davidu Gregoriju, ki se je zadnji 
trenutek odločil na nastop na 2.000 
m z zaprekami, (še vedno ga boli 
gleženj). Kljub temu je s časom 
7’02”7 za več kot tri sekunde iz
boljšal lastni državni rekord,, kar 
pomeni, da ima atlet lepe mož
nosti, da kmalu pristane pod mejo 
7 minut. S tem rezultatom se je 
Gregori uvrstil naTrečje mesto.”

Danes bo na Valmauri Fabio 
Ruzzier skušal še izboljšati svoj re
kord v hoji na 10 km. V primeru 
dobrega časa verjetno bo tek na
daljeval do 20 km. V nedeljo se bo 
skupina osmih adrievcev udeležila 
državnega tekmovanja v Ravenni, 
dva dni zatem pa bodo na Val
mauri tekmovanja za dečke in de
klice, kjer bodo borovci in adriev
ci dali vse od sebe, da dosežejo še 
zadnje letošnje točke v raznih di
sciplinah, da bi se tako njihova 
društva uvrstila na pokrajinskih le
stvicah čim više. R. F

Tudi Borg v Neaplju
NEAPELJ — Danes se v Nea

plju prične 2. mednarodni teniški 
turnir, katerega se bo med drugi
mi udeležil tudi Šved Bjom Borg. 
Poleg njega bodo nastopili tudi Pa- 
natta, Barazzutti, Američani Gene

in Sandy Mayer ter Buehning. In
dijec Amritraj in čehoslovak Šmid.

OBVESTILA
SPDT

obvešča, da se bo danes, 16. 
t.m., ob 20.30 na stadionu »prvi 
maj» začela predsmučarska telo
vadba za odrasle pod vodstvom
prof, Furlaniča.

# # #
Atletski odsek ŠZ Bor

sporoča, da se bo danes, 16. t.m. 
ob 20.30 na stadionu.-«1. maj* seja
odbora sekcije.

* * *

Jadralni klub Cupa
vabi vse člane na izredni občni 
zbor, ki bo jutri, 17. t.m., ob 
26. uri v Gregorčičevi dvorani v 
Trstu, Ul. sv. Frančiška 20/11, s 
sledečim dnevnim redom: privezi.

K športnemu združenju Bor je 
včeraj prišlo na obisk predstavni
štvo sponsorja tega našega dru
štva, Jugoslovanske izvozne in kre
ditne banke iz Beograda. Prisotni 
so bili tudi predstavniki. Glasben* 
matice. Gostitelji so prikazali po
loži' v katerem delujejo tržaški 
slovenski' športniki in pevci mla
dinskega zbora GM ter se zahva
lili za pomoč, ki so je bili doslej 
deležni.

Gostje so izrazili zadovoljstvo nad 
dosedanjim sodelovanjem ter sp 
predlagali, da bi že ustvarjene sti
ke še razširili in utrdili ter jih 
navezali tudi z nekaterimi drugimi 
beograjskimi organizacijami. -

Na sliki: tri delegacije med po
govorom.

ODBOJKA

DEKLICE
Bor — OMA A 0:3

(-2, -5, -11)
BOR: čač, Klemše, Godina. Fa- 

varetto, Ukmar, Taučar, Košuta in 
Foraus.

Deklice Bora so drugo prvenstve
no tekmo s favoritom za končno 
zmago, prvo postavo OMA, preprič
ljivo izgubile. Mestne nasprotnice 
so bile boljše in pri borovkah se 
je izdatno poznala odsotnost poda- 
jačice Mirjan Klemše, kar je na- 

olajšalo pot _ do
G. F.

V odbojkarskem prvenstvu deklic sta se pomerila Kontovel in Bor
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PRED JUTRIŠNJIM SREČANJEM PROTI ITALIJANOM V BEOGRADU

«Plavi»: Oddolžiti se moramo za poraz v Turinu
(Od našega poročevalca) 

BEOGRAD — Po nepričakovani 
zmagi Danske nad Grčijo v Solu
nu, je vzdušje v jugoslovanski no
gometni reprezentanci sedaj dru
gačno. Vsi so, seveda z Miljanom 
Miljaničem na čelu, bolj sproščeni.

Eden najboljših jugoslovanskih no
gometašev, Vladimir Petrovič, ki 
je prav v sredo predstavil sjmjo 
knjigo »Pižon, to sem jaz», meni: 
«Glede uvrstitve na SP seveda tek-

rjak: t »Svoj najpomembnejši cilj 
smo dosegli: to .je uvrstitev na 
svetovno prvenstvo v Španiji. Se
daj pa moramo nuditi našim na
vijačem še eno zadoščenje: eno 
pomembno zmago. Ta priložnost pa 
se nam kot nalašč ponuja s sre
čanjem proti Italiji. Odločno bomo 
jurišali na zmago, pa čeprav se 
zavedamo, da ne bomo pred lah
ko nalogo.*

«Vem, da bodo navijači od mene
tua proti Italiji sedaj malo ali sko- 
faj nič ne pomeni, vseeno pa bomo 
igrali na zmago. Italijani so nas 
premagali v Turinu, moramo se od
dolžiti za ta poraz.*

Kapetan reprezentance Ivica Šu-

«Azzurri» včeraj 
dopotovali v Beograd
BEOGRAD — Italijanska dr

žavna nogometna reprezentan
ca, ki se bo jutri pomerila z 
Jugoslavijo v okviru kvalifika
cij za nastop na svetovnem pr
venstvu v Španiji, je včeraj do
potovala v Beograd, kjer so jo 
sprejeli predstavniki jugoslo
vanske nogometne zveze. Sku
paj z «azzurri» je prispel tudi 
predsednik italijanske nogomet
ne zveze Sordillo.

Italijanski reprezentanti bo
do danes zjutraj opravili tre
ning na igrišču Crvene zvezde, 
popoldne pa si bodo na stadio
nu Karaburma ogledali sreča
nje med mladinskima vrstama 
Jugoslavije in Italije.

Ivica šurjak

zahtevali vsaj en zadetek Sicer pa 
prav nič ni važno, če boni dose
gel gol ali ne. Najpomembneje ie, 
da premagamo Italijane.* je pove
dal Hajdukov napadalec Zlatko Vu 
jovič.

Napadalec Crvene zvezde Miloš 
Šestič skoraj gotovo ne bo igral v 
soboto. »Nisem še prebolel poškod
be. Glede srečanja proti Italiji lah
ko rečem, da bomo dali vse, da 
se oddolžimo za poraz v Turinu.

Tedaj smo igrali brez štirih-petih I 
standardnih nogometaščv. Italijani 
so nas nadigrali. Tu v Beogradu I 
pa bo povsem drugače *

Tako je torej razpoloženje v ju
goslovanski reprezentanci pred ju
trišnjim srečanjem v Beogradu. Vsi 
nogometaši s trenerjem Miljaničem 
na čelu, se zavedajo, da proti Ita
lijanom ne bodo imeli lahke na
loge, vseeno pa so prepričani, da 
jim bo uspelo zmagati.

Kapetan Dinama in standardni 
član reprezentance Velimir Zajec 
pa opozarja: »Za nas bi bilo usod
no, če bi brezglavo začenjali napa
dati. Italijani so izredno nevarni 
s protinapadi. Sijajno izkoristijo še 
tako majhno nasprotnikovo napako 
v obrambi.*

Eden največjih jugoslovanskih, ta
lentov nove generacije je gotovo I- 
van Gudelj, 21-letni nogometaš Haj
duka. Gudelj je odlično opravil svo
jo nalogo že v zmagovitem srečanju 
v Kopenhagnu proti Danski.

tTokrat vas časa nova, verjetno 
še težja preizkušnja,» vprašamo 
mladega splitskega igralca.

»Italijani so zelo močhi. Upravi
čeno sodijo v sam svetovni nogo
metni vrh. Rad bi igral proti tako 
kakovostnemu nasprotniku, toda Mi
ljanič še ni objavil prve postave 
in pred mano je seveda izkušenejši 
Buljan.*

« Torej proti Italiji ne boste igra
li.. .*

»Nisem rekel tega. Miljanič bo 
šele jutri (v petek) objavil seznam 
enajsterice. Če bo Buljan igral v 
obrambi, potem bom verjetno tudi 
jaz imel priložnost, da igram.*

»Plavi* so v glavnem vsi v za

dovoljivi formi. Resnejših poškodb 
ni. Po prostem dnevu se je v Beo
grad vrnil iz Splita tudi Buljan.

Med prisotnimi časnikarji v Beo
gradu je seveda veliko zanimanje 
za enajsterico, ki jo bo danes obja
vil Miljanič. Po tem, kar nam je 
rekel Gudelj, jugoslovanski selek
tor verjetno ni še rešil vprašanja 
glede sestave obrambe. Bo igral 
Hrstič ali Gudelj? Najverjetneje pa 
bi morali «plavi» igrati v naslednji 
začetni postavi: Pantelič (Svilar), 
Krmpotič, Stojkovič (Hrstič), Bu
ljan, Zajec, Gudelj (Stojkovič), 
Zlatko Vujovič, Petrovič, Halilho- 
džič, Šljivo, Šurjak.

Branko Lakovič

Vladimir Petrovič

PRED PRIČETKOM KOŠARKARSKEGA PROMOCIJSKEGA PRVENSTVA

Novosti pri naših peterkah
V žensko reprezentanco je bila 

sklicana tudi krasovka Damjana 
Sedmak, kar predstavlja ponovno 
priznanje tako zanjo samo kot za 
njeno matično društvo. Poleg Sed
makove so bile sklicane še Cergol, 
Štreno, Bevilacqua, Zampini, Vigno- 
la, Andreone, Masia, Busnardo. I- 
talija bo nastopila s štirimi moškimi 
in tremi ženskimi ekipami, igrali 
bodo po Davisovem sistemu, pode
lili pa bodo sedem naslovov.

SMUČANJE'

Mednarodna smučarska zveza je 
potrdila, da bo v Cortini smučar
sko tekmovanje za svetovni pokal 
14. decembra v slalomu in dan kas 
ne je v veleslalomu.

Tekmovanje v smučarskih skokih 
za svetovni pokal pa bo 20. de
cembra.

Kot smo poročali, se bo čez pri
bližno mesec dni na Tržaškem pri
čelo promocijsko prvenstvo, kjer bo
do nastopale, podobno kot lani, tri 
slovenske ekipe: Bor, Kontovel ■ in 
Pplet.

Kako potekajo priprave, kakšne so 
novosti pri naših predstavnikih?

Začnimo pri «veteranu» promocij
skega prvenstva, tržaškem Boru, ki 
bo že devetič zapored nastopil v tej 
konkurenci. Borovci so v teh letih 
igrali važno vlogo in se vsakokrat 
uvrstili v višji del lestvice, čeprav

jim je napredovanje vedno ušlo.
Letos bo v vrstah tržaškega dru

štva nekaj pomembnih sprememb: 
vajeti članske ekipe, ki redno tre
nira že od 1. septembra, je prevzel 
priznan košarkarski strokovnjak, 
prof. Rajko Ožbolt, ki je vrsto let 
deloval pri ljubljanskem Slovanu (to 
društvo je pobrateno z Borom). Ož
bolt je ekipi seveda vcepil svoj 
način dela, ki so ga igralci že do
bro asimilirali. Ekipa je v primer
javi z lanskim letom okrepljena: po
leg atletov, ki so nastopali v prej
šnji sezoni, bo trener imel na razpo
lago še centra Cosolinija (ki je lani 
igral pri La Talpi) in nekatere per
spektivnejše mladince. Prvo prija
teljsko tekmo so borovci odigrali že 
pretekli teden proti Alabardi (ki bo 
letos nastopala z abinadijo 4 F); 
tekmo so sicer izgubili, vendar gre 
upoštevati, da je Ožbolt preizkusil 
vse razpoložljive igralce.

Pri Poletu obstajajo še nekateri 
dvomi, ali bo ekipa sprejeta v pr
venstvo (Openci so namreč lani iz
padli in so se letos vpisali pogojno), 
vendar se je košarkarska zveza de
jansko že odločila za sprejem, če ne 
bo torej nasprotovanja ostalih nasto
pajočih ekip, bo .openska ekipa prav 
gotovo na startu v letošnjem prven
stvu. Polet je pod vodstvom Sergija 
Tavčarja začel s pripravami pred 
približno mesecem dni, nato so jih 
za nekaj časa prekinili zaradi težav 
s telovadnico. Kot zgleda, bo ta pro 
blem v kratkem rešen.

Kar se tiče novosti v ekipi, gre 
omeniti, da letos ne bodo igrali Vre
mec in Pisani, ki sta prestopila v 
mladinsko ekipo Kontovela, ter Rudi 
Tavčar, ki je poškodovani Ekipo pa 
je okrepil dolgoletni Jadranov cen

ter Milko Vitez, ki bo tako zapolnil 
največjo vrzel, ki je lani pestila o- 
pensko ekipo: lovljenje odbitih žog. 
Polet bo s prihodom izkušenega Vi
teza nedvomno ogromno pridobil ta
ko v obrambi kot v napadu in je 
zato pričakovati, da bo v letošnjem 
prvenstvu prikazal popolnoma dru
gačno lice kot v lanskem.

Kontovel je bil lani naša najuspeš
nejša ekipa: na odlično 5. mesto se 
je uvrstil z ekipo, ki sO jo v veliki 
večini sestavljali mladinci. Seveda 
bodo tudi letos Kontovelci nadalje
vali po isti poti, čeprav bodo tokrat 
najboljši mladinci zaposleni še v iz
redno trdem državnem mladinskem 
prvenstvu. Ker pa bodo tekme tega 
prvenstva predvidoma med tednom, 
bodo lahko vsi najboljši mladinci na
stopali tudi v promocijskem prvčn- 
stvu, kier bodo nedvomno trd Oreh 
za vsakogar. Kontove'ovi mladirtci 
že sedaj nastopajo v Pokhhi mesta 
Trst in bodo' torej lahko orič»li pr
venstvo v že zadovoljivi formi. •

Naša tri društva stopajo torej' v 
novo prvenstvo z upanjem, da bodo 
dosegla kaj več kot. lani. čeprav ne 
gre spregledati dejstva, da so še ne
katera italijanska društva (kot npr. 
Scoglietto) znatno okrepila.

Marko •;

V košarkarskem tekmovaniu 'za 
Koračev pokal je včeraj Iraklis 
(Gr.) premagal Latte Sole (It.) .s 
102:87. Avignon (Fr.) pa Acriuo Fa
bio (It.) s 76:61.

Obe italijanski peterki sta s* 
kljub porazu uvrstili v višje kdo.

V tekmovanju za pokal prvakinj 
pa .je Pagnossin Trevisa odpravil 
Picadero iz Barcelone z 81:.64,

ŠPORTNIKI, POZOR!

Zbirka Jadranskega koledarja 1982 vsebuje poleg ostalih 
knjig še posebno zanimivo monografijo o vseh oblikah šport
nega življenja pri nas: z zgodovinskim pregledom, popisom 
današnjih društev in delovanja posameznikov in ekip- z okrog 
160 fotografijami.

Aldo Rupel:

ŠPORT MED SLOVENCI V ITALIJI
Prednaročniška cena 18.000 lir velja samo do 31. oktobra 

t.l. Od 1. novembra dalje bo zbirka Jadranskega koledarja 
stala 23.000 lir.

Prednaročila sprejemajo:
• raznašalci Primorskega dnevnika
• Tržaška knjigarna
• uprava Primorskega dnevnika v Trstu in Gorici

POHITITE S PREDNAROČILI!



Uredništvo, uprovo, oglasni oddelek,
TRST, Ul Montecchi 6, PP 559 Tel. (040) 79 46 72 (4 linije)
Podružnica Gorico, Drevored 24 Maggio 1 — Tel, (0481) 8 33 82 • 8 57 23 
Naročnina
Mesečno 7 000 lir — celoletna 84 000

SFRJ številka 5,50 din. ob nedeljah 6,00 din, za zasebnike mesečno 80,00, 
letno 800.00 din, za organizacije in podietia mesečno 100,00, letno 100(100.

Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska, Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 6 16. oktobra 1981

Za SFRJ 2iro račun 50101-603-45361 «ADIT» DZS 61000 Ljutliano 
Gradišče 10/11. nad., teleton 22207

Oglasi Ob delavnikih: trgovski 1 modul <šir. 1 st., viš. 43 mm)
27.000 lir. Finančni 900 legalni 800. osmrtnice 300 sožalia 

400 lir za mm višine v širini 1 stolpca Moli oglasi 200 lit beseaa. 
Ob praznikih: povišek 20%. IVA 15%. Oglasi iz dežele Furlaniie-Juliiske 
krajine se naročajo pri oglasnem oddelku ali upravi, iz vseh drugih dežel 
v Italiji pri SPI.

Odgovorni urednik Gorazd Vesel
Izda j 8I 
in tiska f

\ZTT 
) Trst

Član italijanske 
zvez« časopisnih 
založnikov FIEG

Zahodnonemška vlada je demantirala glasove, po katerili naj bi bilo življenje kanclerja Schmidta, po

; *T»| *)
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PRIMER O POKOLU NA TRGU FONTANA BO SPET ZAŽIVEL V PARLAMENTU

S podpisi komunističnih poslancev in senatorjev 
zagotovljen uspeh peticije proti bivšim ministrom

Potrebnih je skupno 318 podpisov, zbrali pa jih bodo najmanj 378 - Tanassi, 
Rumor in Andreotti se bodo morali tako zagovarjati v parlamentu - Podpisa
li tudi nekateri pripadniki socialistične levice - Slabo obveščeni poslanci

TUM — Včeraj zjutraj so v par
lamentu začeli zbirati podpise pro
ti odločitvi preiskovalne parlamen 
tarne komisije, ki je pred nedav
nim bivše ministre Humorja, An
dreottija in Tanassi ia oprostila laž
nega pričevanja in podpiranja v 
zvezi s catanzarskim procesom o 
pokolu na Trgu Fontana Pobudni 
ki zbiranja podpisov, kot znano, 
nočejo, da se o tako žgočem vpra
šanju izrečejo zbrani poslanci in 
senatorji, kar omogoča tudi dej
stvo. da člani preiskovalne parla 
mcntarnc komisije pri oprostitveni 
razsodbi niso bili enotni.

Izid peticije ni v dvomu. Poleg 
radikalcev, neodvisne levice in 
predstavnikov PDUP. so se za po
budo včeraj onredelili tudi komu
nistični senatorji in poslanci, ki sa 
mi premorejo 285 podpisov, kar že 
skoraj popolnoma zadošča za uspeli 
pobude, saj je potrebno zbrati skup

no eno tretjino podpisov, to ie 713. j ter ih «defenestracij» no moremo po- 
Vrhu tega bo podpisal še marši- j zabiti, tudi za to ne. ker je bil Pi 
kateri liberalec in predstavnik me- nelli moj prijatelj. Nihče ne sme
šane parlamentarne skupine, med 
katerimi ie tudi izključeni socialist 
Bassanini.

Kaj pa pripadniki strank vladne 
večine? Reakcije :o bile dokaj raz
lične in gredo od ogorčenja do ti 
bega odobravanja pobude. Prav go
tovo se ,,biraniu oodpisov ne bodo 
odzvali demokristjani, ki so bili 
glavni pobudniki oprostitve ne le

z lahkim srcem oprostiti kogarkoli, 
ki je prispeval k temu da se za
deva ni povsem osvetlila*. Besede, 
ki obenem zvenijo tudi kot opomin 
in vabilo njegovim strankinim ko 
legom, čeprav ie Lombardi hote 
poudaril, da «je šlo za povsem in 
dividualno izbiro*. Vendar pa ni 
naključje, da sta kmalu nato pod 
pisala tudi pripadnika levičarske

Tanassija in Rumorja temveč tudi struje '-združena levica za alterna
Andreottija in Zaganja, sai iim .ie 
pravzaprav šlo za piestiž in mo
ralno nedotakljivost stranke.’ Neko
liko mani trden je odpor sociali 
stov, saj je «leader» levice Riccar- 
do Lombardi, brž ko je zvedel da 
so v tajništvu parlamenta odnrli 
peticijo, šel podpisat. Njegova ute
meljitev ..je dovolj zgovorna: »Trga 
Fontana ne morem pozabiti. Neka

«Srečne leče»za Ravmimda

tivo* Querci in Achilli 
Povsem drugačnega mnenja je 

tajnik PSDI Longo, ki se nasprot
no celo zgraža nad pobudniki pe
ticije. «Primer je že zdavnaj za 
ključen, to, kar se sedaj dogaja, 
pa je prava sramota*. Sicer na ie 
jasno, da socialdemokrati nimaio 
nobene koristi od tega. da se pri 
mer ponovno obudi v parlamentar
ni dvorani, kvečjemu velja nasprot 
no, saj ie Tanassijevo «pomanika- 
nje spomina* pred catanzarskimi 
sodniki še preveč žive v očeh jav
nega mnenja.

Zadržano, vendar pa odklonilno 
je tudi stališče repubilkancev, ki 
govorijo o politični lnštrumentali 
zaciji, a se obenem zavzemajo tu
di za ukinitev parlamentarne pre 
iskovalne komisije, o kateri meni
jo, da ni izpolnila svoje naloge.

Poznavalci parlamentarnih raz
mer menijo torej, da bo neticiio 
podpisalo najmanj 378 poslancev in 
senatorjev. V skupni razpravi naj 
bi torej ocenjevali položaj bivših 
ministrov Rumorja. Tanassija in 
Andreottija zaradi lažnega priče
vanja, zaradi podpiranja na le Ta
nassija in Rumorja, ker je bil An
dreotti oproščen s popolno nodporo 
vseh članov parlamentarne preisko
valne komisije.

Skratka, italijanski parlamentar
ci se zavedajo, da se rana o ca- 
tanzarskem procesu še ni zacelila. 
So pa tudi taki, o katerih se no
ra ja upravičen sum, ali sploh ve
do, zakaj so bili izvoljeni v Dar- 
1 a meni, Npki poslanec je bil nam 
reč prepričan, da se podpisi Droti 
Rumor ju in Tanassi.ju zbirajo žara 
di afere Lfickheeri. ki je že zdav
naj prešla v zgodovino »parlamen
tarnih škandalov*, da ie bil Ta
nassi že obsojen, zaprt a tudi kma
lu nato izpuščen, šušlja na se tudi, 
da nekateri poslanci niti tega ne 
vedo. da se podpisi sploh zbirajo.

V Vidmu aretirali 
tri razpečevalec mamil

VIDEM — V začetku tedna so a- 
genti letečega oddelka v Vidmu a- 
retirali tri mladeniče, ki so obtože
ni razpečevanja mamil. V ponede
ljek so na njunih domovih uklenili 
22-letnega Maria Codarina in 21-let- 
nega Gregorja Gropa. Oba sta ime
la pri sebi po pet gramov heroina. 
27-letnega Maura Frausina pa so 
agenti aretirali v' neki gostilni v 
rojstnem Maranu Lagunare. Njemu 
so zaplenili 24 gramov heroina. Pre-

•IMIIIIIIIIflllfIfMlIlllllllllllllllllllllllllllllllllllllMIIIIIVIIIUIIIIIIflltlllllllllllfllllinilllllllMIIIIIIIItlllllllMIIIIIIIIIItlllHHHUlllimillllimilKllfllllllllllllllllllllflllin

Iz narodnostnega življenja v severovzhodni 
Sloveniji in madžarski Železni županiji

17 letni Portorikanec Rajmundu B aco sc upravičeno smeje. Posebno 
leče, ki so jih izdelali v ZDA so mu namreč spet vrnile vid, ki ga je 
bil skoraj povsem izgubil. Ra.vmu odo je celo dobil vozniško dovolje
nje (Telefoto AP)

SZOMBATHELY
V glavnem mestu železne župa 

vije Szombathelgu bodo 30. okto
bra odprli mednarodno likovno raz 
stavo Pannimio 81, na kateri bodo 
svoia delu predstavili ustvarjalci iz 
Gradiščanske v Avstriji, iz zahod
ne Madžarske in severovzhodne 
Slovenije.

Mednarodna likovna razstava 
Pannonia si je v letih svojega de 
lovanja pridobila pomembno mesto 
v sodelovanju na kulturnem pod
ročju treh mejnih držav; iz nekda 
nje manifestacije dobrega sosed 
stva pa ic hkrati postala pomemb
no soočanje likovne ustvarialnosti. 
Pomeni torej, da gre za kvalitetno 
likovno prireditev, ki ie vsaki dve 
leti v drugem mestu, iv sicei si 
sledijo Murska Sobota. Železno 
Avstrija in Szombathelg na Ma
džarskem.

KoSZEG
Letošnja organizatorica srečanja 

narodnosti iz Avstrije. Haliie. Ju
goslavije in Madžarske ie madžar
ska Železna županija V zgodovin
sko zanimivem mestecu ob avstrij
ski meji — Koszegu se bodo narod 
nostni delavci zbrali ‘20. novembra 
in spregovorili o aktualnih manj
šinskih in narodnostnih vprašanjih.

čeprav ie odnos do reševanja in 
razreševanja narodnostnih vprašani 
v vseh teh državah sila različen, 
narodnostni delavci ta že u veljav 
liena srečanja smatrajo za korist 
na in nitina. Očitno zato. ker so 
aktualne naloge in problemi narod
nosti sorazmerno močno sorodni, 
zato so izmenjave izkuščni in med 
seboina seznanjanja potrebna. Že 
prej. zlasti pa na zadniem sreča
nju v Želeni Kapli v Avstriji, pa 
so opozarjali, da bi bilo prav usta 
poviti neko koordinacijsko telo. ki 
bi med dvema srečanjima nekako

spremljalo uresničevanje tistega, 
kar so se na teh zborih dogovorili.

PROSENJAKOVCI
Med prireditvami ob prazniku 

murskosoboške občine ie nedvomno 
osrednjega pomena slovesnost ob 
dograditvi nove. za to občino osred
nje dvojezične slovcnslco-madžar 
ske osnovne šole v Prosenjakovcih.

Nova šola. v kateri sc ie pouk 
začel s tem šolskim letom, slav
nostno pa jo bodo odprli >: nede
ljo. 18. oktobra, nudi odlične po 
goje za kvaliteten dvojezični vouk 
na osnovnošolski ravni S lem na 
staja v Prosenjakovcih pomembno 
kulturno prosvetno in gospodarsko 
središče na dvojezičnem območju; 
središče, ki bo s svojo dejavnost io 
lahko vplivalo tudi na razvoj na 
širšem območju tena dela Slovenije.

LJUBLJANA
Inštitut za geografijo Univerze 

Edvarda Kardelja v Ljubljani je 
od leta 1972 sem organiziral na po
budo koordinacijskega odbora gi
banja «Znanosl mladini* deset mla
dinskih socialnogeografskih razisko
valnih taborov v Pomurju, od tega 
devet na dvojezičnem slovensko 
madžarskem območju lendavske in 
soboške občine. Zdaj je preč nami 
publikacija. v kateri .n, zbrana spo
znanja iz devetih raziskovalnih ta 
borov, letošnji deseti, ki ie bil v 
Prosenjakovcih, pa ni vključen.

Kot v svojem upodu omenja rodia 
in mentor raziskovalnih taborov 
dr. Vladimir Klemenčič, so bili 
mladinski raziskovalni tabori šola 
sožitja med narodi: šola. ki ie pri 
spirala k osvetlitvi doslei slabše 
poznanih problemov na narodnost
no mešanih obmejnih območiih. Ta 
bori so hkrati usposobili mlade 
raziskovalce, pripadnike slovenske 
narodnosti iz Italije. Avstrije m-ma
džarske narodnosti iz Slovenije ter

mladince slovenskeaa večinskega 
naroda za samostojno opazovanje 
in raziskovanje specifičnih proble
mov narodnostne pomešanosti v 
njihovih državah.

Raziskovanje ie privedlo do po
membnih rezultatov, ki lahko slu
žijo pri usmerjanju narodnostne po
litike na narodnostno mešanih o- 
zemliih Sloveniie. Pri osvetljevanju 
vloge in položaja madžarske narod 
nosti ie v veliki meri prispevalo 
aktivno sodelovanje mladincev ma
džarske narodnosti iz Pomurja ter 
prebivalstvo obeh narodnosti.

E. RUŽIČ

Igrabili so 17-lctuo 
Cristino Peruzzi

SIENA — Karabinjerji in policij
ski agenti so s pomočjo psov in he
likopterja včeraj prečesali območje 
okrog Montepulciana blizu Siene, 
kjer so predsinočnjim okrog 20.30 
ugrabili 17-letno, Cristino Peruzzi, 
nečakinjo lastnika ene največjih ce
mentarn v Italiji.

Ugrabitelji so zajeli Cristino in 
njeno mater v trenutku, ko sta se 
privozili z avtom tik do hišne gara 
že Materine reakcije so ohromili z 
uspavalnim plinom, hčer pa so od 
peljali preko vinograda do bližnje 
ceste, kjer jih je verjetno pričako 
val avtomobil. V tem delu Toskane 
se ljudje še živo spominjajo ugra
bitve milanskega industrijca Marzia 
Ostinija, ki so ga odpeljali izpred 
doma leta 1978, a se kljub izplačani 
odkupnini (baje milijarda in 200 mi 
lijonov lir) ni nikoli včč vrnil. Pre
iskovalci domnevajo, da so za u- 
grabitev odgovorni član-’ sardinske 
tolpe »anonima sequestri».

iskovalni sodnik iz Benetk je v ob
tožnici napisal, da je omenjena tro
jica v sodelovanju z drugimi štirimi 
aretiranci oskrbovala narkomane s 
heroinom, hašišem in kokainom.

Požar v bolnici 
zahteval pet življenj

LOCRI — Požar, ki je predvče
rajšnjim ponoči zajel geriatrični od
delek bolnice v Loeriju je zahteval 
nove žrtve. Po 70-letni Marii Gul- 
lace. 72-letni Carmelo Jacopetti in 
82-letni Giovanni Persiano. sta vče
raj podlegli hudim opeklinam še 87- 
letna Teresa Paprone in 86-letna 
Caterina Fragomeni. Zelo resno je 
še stanje 69-letne Marie Carmele 
Macri, ki se še vedno bori s smr
tjo

Na svetovnem kongresu žensk

Poziv vsem vladam 
za razorožitev

PRAGA — Osmi svetovni kongres 
žensk, na katerem je sodelovalo 
okrog 1000 delegatk iz 124 držav, 
se je včeraj končal s pozivom vsem 
ženskam na svetu, naj izvajajo na 
svoje vlade pritisk za razorožitev 
in popuščanje napetosti. Kongres v 
Pragi, ki ga je priredila svetovna 
federacija demukratičnih žensk, je 
zadovoljil tako delegatke iz vzhod
nega kot iz zahodnega bloka, z 
njega so odšle zadovoljne tudi pred
stavnice tretjega sveta.

V šestih komisijah, v katerih so 
obravnavali glavne teme o vlogi 
ženske v sodobni družbi, so bile di
skusije večkrat zelo vroče in na
pete. Predvsem glede razorožitve in 
pogojev ženske v družini je bilo 
veliko različnih mnenj. Italijanske 
predstavnice, ki so se edine udele
žile kongresa kot opazovalke (s to 
potezo so se hotele predhodno umak
niti pred odgovornostjo skupne iz
jave kongresa, 'o katerem so me 
nile, da je bolj soočanje med dr 
žavami kot med ženskami), so kljub 
vsemu ugodno ocenile delo komisij, 
saj so lahko spregovorile o vpraša
njih splava, spolnega nasilja v dru
žini in drugih podobnih temah, ki 
jih ponavadi ženske , iz vzhodnih dr
žav in tretjega sveta zanemarjajo. 
Prav težki ’ in konkretni problemi 
slednjih pa so pripomogli k premo
stitvi nekaterih razlik in k skupni 
izjavi za razorožitev.

Schmidtovo življenje ni v nevarnosti

vsaditvi pacemakerja, v nevarnosti. Objavili so tudi sliko, ki zgovorno priča, da Schmidt okreva (AP)

VPRAŠANJE, KI SO GA ČASOPISI PREVEČKRAT ZANEMARJALI

Popis prebivalstva po narodnosti 
bo v prvi vrsti prizadel Ladince
Problemi narodnostne skupnosti, ki ji krojijo bodočnost drugi 
Koliko Ladincev se bo opredelilo za to, kar v resnici so?
BOČEN — Popis prebivalstva po 

narodnostni pripadnosti je sprožil 
na Južnem Tirolskem zelo ostre po
lemike, hude obtožbe na račun ene 
ali druge politične sile in narod
nostne skupnosti ter tudi osebna 
besedna obračunavanja, katerih po
sledice sedaj obravnavajo sodniki. 
O vprašanju so obširno poročali vsi 
najuglednejši vsedržavni časopisi in 
radiotelevizija, tako. da v Bocnu 
že dosti let ne pomnijo, da bi to
liko novinarjev obiskalo to pokraji
no. Morda so sredstva množičnega 
obveščanja tako poročala o dogaja 
njih na Južnem Tirolskem le pred 
dvajsetimi ,leti, ko so nemški de 
sničarski skrajneži izvedli val tero
rističnih atentatov proti karabinjer
skim in vojaškim kasarnam in pro
ti vsemu, kar je bilo italijanskega. 
Danes kot takrat, pa so vsi časopi
si skoraj brez izjem zanemarjali 
ali pa zelo površno poročali o vpra
šanju ladinske narodnostne skupno
sti, ki živi v bocenski pokrajini. In 
vendarle se bo moral pri popisu 
vsak prebivalec te pokrajine obvez
no opredeliti za Nemca, za Italija
na ali pa za Ladinca.

V bocenski pokrajini živi danes 
po uradnih podatkih približno dvaj
set tisoč Ladincev. vsaj toliko pa 
jih živi na Tridentinskem in v po
krajini Belluno. Tem je treba pri
šteti še približno osemsto tisoč ta 
ko imenovanih «ladinskih» Furla
nov, katerih narodnostno identite
to italijanska država ni nikoli pri
znala. Takoj pade v oči dejstvo, 
da je država tudi Ladince razdeli
la v posebne «kategorije* in sicer 
v tri skupine: v tisto, ki živi v 
vzhodnih dolinah bocenske pokraji
ne in ki uživa nekatere pravice, v 
tisto, ki živi v Tridentu in ki uživa 
zelo malo pravic in v tisto, najšte 
vilčnejšo, ki živi izven meja teh 
pokrajin in ki jo Rim ni hotel in 
še danes noče na noben način pri 
znati. Ob tem popisu smo torej po
novno priča procesu umetnega raz
deljevanja Ladincev v prid hegemo
niji in oblasti močnejših etničnih 
skupin, ki v resnici odločajo o usodi 
te prevečkrat pozabljene in zapo
stavljene narodnostne skupnosti.

Osrednja ladinri t organizacija 
»Union Generela di Ladins dla Do- 
lomites*, ki ima svoj sedež v kra 
ju St. Ulričh v Grodentalu, je pred 
nedavnim naslovila parlamentu in 
predsedniku vlade Spadoliniju poziv 
in zahtevo, da se čimprej uresni
čijo vse obveze v zvezi z razvojem 
ladinske narodnostne skupnosti. Kar 
zadeva popis prebivalstva Ladinci 
zahtevajo popisne pole v treh jezi
kih, za katere pa državni organi 
do včeraj niso še poskrbeli. Ladinci 
bodo torej kot vse kaže primorani 
izpolniti dvojezične (nemško - itali
janske) popisne obrazce, kar že 
predstavlja neposredno diskrimina
cijo. Tudi med popisovalci bo po 
vsej verjetnosti, zelo malo Ladincev, 
mecitem ko v bocenski pokrajini 
(vsaj tako so nam zagotovili) ni 
enega popisovalca, ki ne bi dobro 
obvladal nemščine ter italijanščine.

Poglejmo, kako bo pa z obvezno 
narodnostno opredelitvijo. Ladinska 
skupnost si v teh objektivnih pogo
jih ne sme absolutno privoščiti, da 
bi se kdo izmed pripadnikov te 
skupnosti pri popisu zlagal in se 
opredelil za italijansko ali nemško 
narodnost. «Prenizko» število La 
dincev bi lahko napotilo določene 
rimske kroge, ki menijo, da so pra
vice vsake narodnostne skupnosti 
odvisne od števila njenih pripad 
nikov, na napačno in na že dobro 
znano pot. Ladinske organizacije 
zato pozivajo vse Ladince, naj ne 
lažejo in naj se. opredelijo za to. 
kar V resnici so. *

Vprašanje pa odpira zelo delikat

ne in kočljive probleme. Znano je, 
da mnogo Ladincev živi v samem 
mestu Bočen, ki pa po zakonu ne 
spada v tako imenovano »ladinsko 
območje*. Kdor izmed teh se bo o- 
predelil za Ladinca bo torej skoraj 
gotovo izključen od javnih služb in 
se ne bo mogel potegovati za ljud 
ska stanovanja. Podobno velja tudi 
za doline in področja, ki so pravno 
priznana kot ladinska. Tudi tukaj 
bo vsakdo po lastnem merilu prera 
čunal, za katero narodnost «se mu 
izplača* opredeliti, če so na tistem 
specifičnem zemljepisnem področju 
službena mesta, ki pripadajo La- 
dincem. že povsem zasedena, se bo 
težko član te narodnostne skupnošti 
opredelil za to, kar v resnici je.

Izbral bo tisto narodnost, ki mu bo 
najbolje prišla za sprejem v dolo
čeno javno službo.

Priča smo torej jasnemu poskusu 
«getizacije» narodnostne skupnosti, 
ki ne razpolaga ne s političnimi in 
zlasti ne z ;ospodarskimi močmi, 
da bi kljubovala vodilnim in mo
čnejšim Nemcem ter Italijanom. 
Geografska zaprtost je v bližnji 
preteklosti večkrat botrovala, da so 
se Ladinci zaprli vase, drugi pa so 
jim krojili usodo in bodočnost se
veda v prid lastnim interesom. Tudi 
pri Ladineih pa se stvari premika
jo na bolje s krepitvijo odločnejše 
narodne identitete od katere bo od 
visen njihov obstoj in razvoi.

S. T.

Srednješolci za mir

Več tisoč rimskih srednješolcev je včeraj demonstriralo proti umesti
tvi evroizstrelkov in nevtronske bombe in za mir, razorožitev' in sa
moodločbo narodov. Demonstracijo so podprle vse levičarske sile, z 
Izjemo socialistov . (Telefpto AP)

PRIMORSKE VESTI - PRIMORSKE VESTI

V Lipici simpozij 
o zaščiti zemlje

Tridnevno srečanje hoče opozoriti odgovorne de
javnike na potrebo zaščite kmetijskih zemljišč

LIPICA — Proizvodnja hrane pred
stavlja danes in v bodoče pomemb
no strateško nalogo jugoslovanske 
družbenopolitične skupnosti. Ta na
loga torej ni stvar samo kmetijskih 
proizvajalcev in pridelovalcev hra
ne, ampak je to skrb širše družbe
nopolitične skupnosti. Povemo naj, 
da so osnova za proizvodnjo hrane 
tla, to je kmetijske površine. O o 
groženosti te osnove in skrbi za za 
ščito tal gBVoTljO Ti a 4. ŽVeznem 
simpoziju o škodah na zemljiščih 
in problemih njegove zaščite v Li
pici pod imenom »Varujmo tla», ki 
ga organizirajo jugoslovansko druš
tvo za proučevanje zemljišč, Sloven
sko diuštvo za proučevanje tal. 
Zvezna komisija za prostorsko pla 
niranje in urejanje zemljišč, inšti
tut za gozdno in lesno gospodarstvo 
Slovenije ter biotehnična fakulteta 
temeljna organizacija za agrono
mijo iz Ljubljane.

Tako na ravni Jugoslavije, kot 
tudi na ravni republike in pokrajin 
gre kar za 30.000 hektarov kmetij
skih zemljišč, ki jih letno namenja
jo za druge potrebe, to pomeni, da 
na njih izgubljajo kmetijsko pro
izvodnjo, so poudarjali na simpo
ziju v Lipici. Takšen odnos do zem
ljišč obvezuje vse znanstveno stro
kovne inštitucije, družbenopolitične 
dejavnike in posameznike, da se o 
tem zamislijo in odločijo obenem 
o bodoči racionalni porabi in var
stvu kmetijskih zemljišč.

Na lipiškem simpoziju želijo na 
osnovi znanstveno-strokovuih raz
prav izpostaviti ta žgoč .problem 
in spodbuditi vse odgovorne družbe
ne nosilce h konkretnejšemu pri
stopu in uporabi družbeno dogovor
jenih norm za zavarovanje kmetij
skih zemljišč. Zato bo tridnevni 
simpozij v Lipici načel vprašanja 
kot so družbeno organiziran pristop 
zemljiških površin v sistem družbe
nega planiranja, nadalje ustvarja
nje takšne družbene zavesti, da zem
lja ni obleka, ki jo po uporabi od 
■vržeš in nenazadnje, da še v ča
su stabilizacijskih prizadevanj ne 
samo osvobodimo ,uyoza hrane in 
meša. ampak, da postanemo po-

ske stabilizacije, tako doma, kot 
navzven.

Po referatih sodeč, ki se bodo 
zvrstili na lipiškem simpoziju v teh 
treh dneh, je moč razbrati, da se 
bodo stvari le premaknile ž mrtve 
točke in da bodo k razreševanju teh 
vprašanj pristopili z vso odgovor
nostjo na vseh ravneh.

VOJKO KRPAN

Srečanje nekdanjih 
borcev v Suhorju

IZOLA — Nekdanji borci 24. bri
gade »Fratelli Fontanot*, ki so jo 
ustanovili v Beli krajini decembra 
1944 in imajo svoj domicil v izolski 
občini, se bodo v soboto in nedeljo 
sešli — najprej v Ljubljani in na
to še v Suhorju, kjer so preživljali 
težke vojne dni.

Brigado so ustanovili v času, ko 
so nacisti novačili še preostale fan
te in može na tržaškem območju. 
Takrat je komunistična partija po
zvala vse, da se ji priključijo v boju 
proti sovražniku. Tako se je zbralo 
veliko mladih iz Tržiča, Milj in Tr
sta in se priključilo brigadi Gari
baldi, ki je že delovala na tem ob
močju. Od tod so odšli v Belo kraji
no, kjer so tudi formirali 24. briga
do «Fralelli Fontanot*. Ko so se 
20. maja 1945 vrnili v Trst, je bilo 
teh borcev v brigadi polovico manj, 
drugi so padli.

Nekdanji borci se bodo srečali v 
soboto v Ljubljani na Trgu revo
lucije, obiskali spomenik padlim in 
narodnim herojem, si ogledali Ljub
ljano in Dom Ivana Cankarja, po
poldan pa bodo odpotovali proti Me
tliki, Kočevju in Novemu mestu, po 
poteh, ki so jih prehodili leta 1944. 
V nedeljo zjutraj se bodo v Suhor
ju srečali vsi borci omenjene briga
de, si ogledali kulturni program in 
bazo 20. Srečanje organizira sek
cija združenja italijanskih partiza
nov in, Zveza združenj,borcev NOV 
Slovenije. '

B. S.

Letošnja zbirka:

JADRANSKI KOLEDAR • zbornik

Simon Gregorčič 
POEZIJE 1882

Roman Firmanl 
ZADNJA DOLINA

Aldo Rupel
ŠPORT MED SLOVENCI V ITALIJI

Dr. Draga Černelč 
ALERGIJE

v preunarociiu j n r\r\r% ■■
do 31. oktobra 18.000 llf
po 1. novembru 23.000 lir
vrednost zbirke po knjigarniških cenah JjMKJtfiir

Samo za prednaročnike Jadranskega koledarja

kuponpopust 8.000 lir
pri nakupu izdaj Z1T


